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Hana Masáková, 
starostka Kopidlna

Vážení spoluobčané, dovolte mi přivítat Vás 
v posledním vydání roku 2017.

Z  pohledu investičního se jednalo o  velice 
náročný rok. Sami můžete hodnotit práce, které 
jsou v našem městě prováděny.

Na  konci letních prázdnin byly na  I. stupni 
základní školy předané kompletní prostory 
s novým plynovým topením. Investice v hodno-
tě cca 1,4 mil. Kč zhodnotila budovu, ale hlavně 
zlepšila podmínky nejen pro naše žáčky, ale 
i pro personál.

Pokládka dlažby ve Vackově ulici
Pokračování akce Rekonstrukce ulic Vacko-

va a Hilmarova provázely nepříjemné odstáv-
ky a prodlužování termínu zhotovení z důvodu 
významných archeologických nálezů. Proto 
jsme nyní ve  fázi, kdy máme zhotoveny veš-
keré kanalizační a  vodovodní potrubí a  pra-
cuje se na  pokládce zámkové dlažby v  pro-
storu od  řeky Mrliny až do  prostoru studny 
ve Vackově ulici. Také pískovcová zeď, která je 
ve vlastnictví církve, prošla drobnou údržbou. 
Zaměstnanci místního hospodářství ji vyčistili 
od náletových dřevin. Samotnou stavbou trpí 
ulice Bédy Křídla, jelikož se na  mnoho týdnů 
stala přístupovou cestou pro veškerou techni-
ku na stavbu ulice Vackovy. Proto bude nutné 
i  do  této ulice v  budoucnu investovat. Práce 
na pokládce zámkové dlažby budou pro letoš-
ní rok ukončeny v případě nepříznivého poča-
sí. To také bude mezníkem termínu zahájení 
po zimní odstávce.

Výměna části vodovodu
Z dalších akcí je Rekonstrukce silnice I/32 ná-

městí Hilmarovo. Na  základě archeologických 
nálezů i u této stavby došlo k posunutí ukončení 
realizace. Termín dokončení celé stavby je plá-
novaný v  druhé polovině měsíce června roku 
2018. V této chvíli je dokončen jeden jízdní pruh 
až po  pokládku asfaltového povrchu a  v  dru-
hém pruhu budeme jezdit po stávající skladbě. 

Oprava této části silnice nastane v jarních měsí-
cích roku 2018. Stavba je nyní situačně připra-
vena ve  výškách dle projektové dokumentace 
Revitalizace náměstí. Úpravy výškových rozdílů 
firma upraví do  pojízdného stavu. Komplet-
ní pokládka kanalizace a  přeložka vody jsou 
dle projektu dokončeny. S  přeložkou vodovo-
du souvisely poruchy na  vodovodním řadu 
a  na  několik hodin se část města ocitla bez 
pitné vody. Tomuto chceme předejít, tak ve spo-
lupráci s VOS, a. s., Jičín je nachystaná celková 
výměna problematické části vodovodu. Tímto 
na náměstí nechceme s realizací prací skončit, 
a  proto provádíme jednání na  Státním fondu 
dopravní infrastruktury k podání žádosti o do-
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taci na  dílčí části díla zahrnující šíři od  silnice 
k městskému úřadu v celé délce náměstí.

Sousoší opustilo náměstí
Na konci měsíce listopad provedla dodava-

telská firma MgA. Ondřej Sklenář odvoz sousoší 
z náměstí. Nyní je dílo v ateliéru pana Sklenáře 
v Lužanech, kde budou probíhat po určitých fá-
zích rekonstrukce kontrolní prohlídky. Sousoší 
by se mělo vrátit do prostorů náměstí příští rok 
nejpozději v srpnu.

Žádost podá VOS Jičín
Z  dalších akcí, které jsou v  řešení, se jedná 

o  Kanalizaci Pševes, Drahoraz. Jelikož naše 
první podání žádosti o dotaci nebylo úspěšné, 
snažili jsme se do druhé žádosti doložit poža-
dované podklady k  doložení investorství, ale 
již při konzultacích na  Státním fondu životní-
ho prostředí nám byla vysvětlena mizivá šan-
ce získání dotace, jelikož nejsme většinovými 
investory. Proto došlo k  oslovení vedení VOS, 
a. s., Jičín, aby společnost podala jako většino-
vý vlastník infrastrukturního majetku našeho 
města žádost o dotaci. Nyní jsme ve fázi přípra-
vy výběrového řízení na dodavatele a chystají 
se podklady pro podání žádosti o dotaci.

Výběr dodavatele požární zbrojnice v bý-
valém školním statku

Projekt Požární zbrojnice SDH Kopidlno, 
ve kterém jsme byli úspěšní v získání dotačních 
prostředků, se posunul do další fáze, kterou je 
výběrové řízení na  dodavatele požární zbroj-
nice. Do  výběrového řízení se přihlásily dvě 
realizační firmy. Nyní je prováděna kontrola 
dokumentů požadovaných podle zadávací do-
kumentace a nejdůležitější je kontrola předlo-
žených rozpočtů. Následně dojde k předložení 
výstupu zastupitelstvu města.

Investice do školy
Podaná žádost o  dotaci na  Rekonstrukci 

učeben v ZŠ II. stupeň Kopidlno prošla několi-
ka fázemi. Máme za sebou úspěšné připomín-
kování žádosti, prošli jsme úspěšně kontrolou 

rizik a  nyní probíhají jednotlivá upřesnění ne-
jasností z projektových dokumentací. Všechny 
potřebné materiály, které jsou dotačním or-
gánem vyžádány, ve  stanovených termínech 
dokládáme a děláme vše proto, abychom cel-
kovou administrativu neprodlužovali. V  tuto 
chvíli se také chystá zadávací dokumentace 
pro výběrové řízení na  dodavatele stavebních 
úprav v ZŠ II. stupně. Jedná se o složitou zále-
žitost, jelikož zadávací dokumentace se bude 
týkat několika projektů – spojovacího koridoru, 
dílen, samotné budovy II. stupně a oplocení ce-
lého areálu ZŠ.

Kamery a okna pro Radnici
Do rozpočtu roku 2017 jsme zapracovali zá-

měr realizace instalace kamerového systému. 
Rada města odsouhlasila jednotlivá místa, kde 
budou kamery umístěny, a do konce letošního 
roku bude dílo zprovozněno. Přejeme si, aby 
došlo ke zlepšení podmínek ochrany ve městě.

Restaurace v  budově Radnice má v  tuto 
chvíli již reálnou vyhlídku na  výměnu oken. 
Po odsouhlasení vzhledu oken ze strany Státní 
památkové péče dochází k  doladění smlouvy 
o dílo a po samotném podpisu se rozeběhnou 
dané lhůty pro výrobu a realizaci výměny oken.

Otazník nad sportovištěm
Na  radě města došlo v  rámci chystaných 

úprav ZŠ k  diskusi nad sportovištěm, které 
chybí nejen pro školní, ale i pro ostatní aktivity. 
Proto jsme provedli konzultaci se starostou So-
kola Kopidlno, který naši nabídku, že bychom 
provedli za  pomoci dotace rekonstrukci ven-

kovních prostor patřících sokolům, přednesl 
na  jejich výboru. Mrzí nás, že námi nabízená 
spolupráce byla ze strany členů výboru Soko-
la kolektivně zamítnuta. Zástupci Sokola mají 
v  plánu postupně hřiště obnovit v  sokolském 
duchu, tedy na jejich vlastní náklady a svépo-
mocí. Přejeme tímto spolku dostatek finanč-
ních prostředků a mnoho sil k provedení oprav 
v co nejkratším možném termínu.

Zahradnická škola zatím odolala
Na krajském úřadě se v letních měsících za-

čala diskutovat otázka optimalizace středních 
škol. Mezi diskutovanými se objevovala Střední 
škola zahradnická v Kopidlně. Proto jsme pro-
vedli s  ředitelkou školy Ing.  Lenkou Noskovou 
mnoho konzultací a jednání k tomuto tématu 
na  krajském úřadě a  nyní jsme od  paní radní 
Mgr.  Martiny Berdychové obdrželi zprávu, že 
v  této části optimalizace středních škol naše 
kopidlenská střední škola není zahrnuta. Mů-
žeme tedy konstatovat, že je to úspěch, a uvidí-
me, jak se bude situace vyvíjet dál.

Rozpočet na rok 2018
Další práce, která byla provedena, je návrh 

rozpočtu na rok 2018. Dbali jsme při sestavová-
ní, abychom zapracovali běžný provoz včetně 
nedokončených investičních akcí, požadavky 
osadních výborů a prioritní investiční akce. Ná-
vrh rozpočtu na rok 2018 prošel orgány města 
a  nyní je zveřejněn na  webových stránkách 
města.

V rozpočtu je každý rok kromě výše zmíněné-
ho vyčleněná určitá finanční částka na kulturní 
akce. Také v letošním roce bylo v rozpočtu počí-
táno s Adventním časem. Jednání a spolupráce 
s učitelkami ZŠ vedou vždy k pěknému vystou-
pení a zpříjemnění našich kulturních akcí. Také 
pro akci Rozsvěcení vánočního stromu v Kopi-
dlně na náměstí mají připravený svůj program 
děti pod vedením učitelek ZŠ. Věříme, že i přes 
rozkopané prostory náměstí nás přijdete pod-
pořit a  oceníte práci, která je spojená nejen 
s touto, ale i s ostatními kulturními akcemi.

Na  závěr bych chtěla poděkovat všem za-
městnancům města Kopidlna, kteří odvedli 
v  roce 2017 spoustu práce. Nejen zaměstnan-
cům, ale i občanům našeho města a přilehlých 
obcí přeji krásné a  klidné prožití vánočních 
svátků a  v  novém nadcházejícím roce hodně 
zdraví, štěstí, osobních a pracovních úspěchů.

Hana Masáková, starostka
(mezititulky KL)
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4. listopadu proběhlo v  obřadní síni 
Městského úřadu Kopidlno, v  letošním 
roce již podruhé, slavnostní přivítání no-
vých občánků našeho města. Přivítali jsme 
mezi nás tyto děti: Karlu Augustovou, Jaku-
ba Čehovského, Adama Hnáta, Elišku Me-
covou, Ester Menclovou, Lauru Sachnevyč, 
Lindu Svobodovou a Jakuba Šamka. Podě-
kování patří dětem ze základní školy, které 
si pod vedením paní učitelky Podzimkové 
připravily pro tuto příležitost pěkné vy-

stoupení. Velkou radost nám vždy udělá 
i  bohatá účast babiček, dědečků a  ostat-
ních příbuzných nových občánků a  tako-
vou účastí se tato malá podzimní slavnost 
mohla pochlubit.

Přivítané děti obdrží jako vzpomínku 
na tento výjimečný den dárek od městské-
ho úřadu, DVD s nahrávkou celého obřadu.

Narozeným dětem přejeme šťastné vy-
kročení do života.

Růžena Horynová

Vítání občánků s bohatou 
účastí příbuzných

Vichřice v Kopidlně 
napáchala škody i na 
městské sportovní hale

Plakátovací plocha 
zazářila novotou

Silná vichřice, která prošla přes Českou 
republiku v  neděli 29. října, neušetřila ani 
střechu víceúčelové sportovní haly města. 
Na střeše haly částečně srolovala oplechová-
ní, což zapříčinilo protečení deště do  velké 
tělocvičny, sálu v 1. patře a toalet žen v patře. 
Oprava střechy stála 79.899 Kč. K tomu bude 
nutné připočítat ještě následnou opravu 
sádrokartonu na dámské toaletě a výmalbu 
proteklé stěny velké tělocvičny. Na  úhradě 
oprav škod po vichřici se bude sice podílet 
pojišťovna, přesto bychom byli rádi, kdyby 
se už podobné kalamity nekonaly.              (jk)

Na  náměstí během podzimu zazářil no-
votou informační plakátovací sloupek. Jeho 
renovaci provedli pracovníci Místního hos-
podářství s  pomocí pracovnice na  veřejné 
službě.                                                                   (kl)
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Starostka: Výhrady ke škole pojďme řešit společně a objektivně
Naše Základní a mateřská škola v Kopidl-

ně je příspěvkovou organizací města, která 
je vedená ředitelem školy Mgr. Pavlem Ber-
ným. Škola má volenou školskou radu slože-
nou ze zástupců učitelů, zastupitelů města 
a  rodičů. Tato Rada by měla být dozorčím 
a poradním orgánem, který zaručuje objek-
tivní přenos informací, požadavků a  připo-
mínek od rodičů žáků směrem ke zřizovateli 
a vedení školy. Také spolek Sdružení rodičů 
a přátel školy je nezávislým a dobrovolným 
spolkem, který sdružuje rodiče a  zákonné 
zástupce žáků navštěvujících Základní ško-
lu a Mateřskou školu a další osoby s vazbou 
na školu. Zástupci spolku zaručují všestran-
nou spolupráci s vedením školy při výchově 
a  vzdělávání žáků školy, podporují vzdě-
lávací, společenskou, kulturní a  sportovní 
činnost žáků, na  kterou spolek finančně 
přispívá ze svých prostředků. Jsou to tedy 
jakési pojistky, které by měly žákům i  jejich 
rodičům zaručit dobrou komunikaci s vede-
ním města i školy a pomáhat prosadit dobré 
změny ve fungování základní, ale i mateřské 
školy. Nutností je však, jako u mnoha ostat-
ních oblastí, zájem všech zúčastněných tyto 
změny a připomínky pojmenovat a prosadit.

Velmi mě tedy mrzí přístup některých za-
stupitelů, kteří z mého pohledu neobjektiv-
ně a bez potřebných informací hodnotí dění 
v  naší škole i  školce negativně. Očekávala 
bych, že se tito lidé nejprve dostatečně se-
známí s kompetencemi, které jsou směrem 
od zřizovatele k vedení školy nastaveny zá-
konem, provedou objektivní analýzu pro-
blémů a  při jednání zastupitelstva města 

dokážou tyto problémy nejen pojmenovat, 
ale současně navrhnout postupy k jejich ře-
šení. Takto má podle mého názoru fungovat 
zastupitelstvo a  každý, kdo souhlasil s  uve-
dením svého jména na kandidátní listině, by 
si toho měl být vědom.

Naše škola má za  sebou několik perso-
nálních změn, přičemž pedagogický sbor 
s  výjimkou pana ředitele je dnes výhradně 
rodu ženského. Tak jako v  každé jiné škole, 
tak i u nás se najdou problémy, které souvisí 
nejen s obsazením pracovních míst v rámci 
školy, ale zejména ty, které se týkají vytvoře-
ní co nejlepších podmínek pro výuku žáků. 
Toto vše má plně v kompetenci ředitel školy, 
a  i proto se ve spolupráci s vedením města 
snaží o rozvoj školy z hlediska investic. Zde 
bych chtěla apelovat na všechny zastupitele, 
aby měli při schvalování tyto věci na pamě-
ti. Jsem přesvědčena, že investice do mladé 
generace se určitě vyplatí.

Vzhledem k tomu, že se v poslední době 
k dění ve škole vyjadřuje stále více občanů 
z  řad zastupitelů, navrhuji, aby všichni ti, 
kteří mají skutečně na  srdci rozkvět naše-
ho vzdělávacího zařízení, společně zasedli 
a  pokusili se objektivně tuto problematiku 
posoudit a  přijmout taková opatření, která 
případné nešvary eliminují. Tomuto tématu 
bude potřeba věnovat dostatek času. Ne-
předpokládám, že by to měl být problém 
pro volené zastupitele, kteří již při své kan-
didatuře s tímto novým pracovním úvazkem 
jistě počítali.

Chtěla bych na tomto místě poznamenat, 
že je velmi jednoduché dosavadní snahu 

a výsledky bourat, avšak je podstatně složi-
tější vše nově a  ke  spokojenosti všech na-
stavit. Chtěla bych proto požádat všechny 
zúčastněné, aby vždy, když se rozhodneme 
provést krok „A“, tak abychom současně vě-
děli, co bude následovat, a měli přesně spe-
cifikován krok „B“. Nespoléhejme se prosím 
na to, že se vše nějak samo vyřeší, nebo že 
snad to vyřeší jeden člověk sám. Navrhuji 
pro tyto účely ustanovit pracovní skupinu, 
která vše posoudí a  vyhodnotí. Očekávám, 
že se jednotliví zastupitelé sami do této sku-
piny přihlásí.

Vím, že vše, o čem jsem se dnes rozhodla 
napsat, je do jisté míry relativní a je ovlivňo-
váno mnoha okolnostmi. Vždyť učitel i ředi-
tel mají dnes velmi obtížnou pozici, protože 
většina dětí vyžaduje podstatně větší péči 
a pozornost a kantor bez potřebných pravo-
mocí zvládá tuto činnost jen velmi obtížně. 
Všude slýchám, je to věcí školy samotné. 
S  tím bohužel souhlasit nemohu. Jsou to 
naše děti a my jsme zodpovědní za to, jak je 
na školu připravíme. I  to je třeba při rozho-
dování o budoucnosti naší školy zohlednit.

Chtěla bych na závěr poděkovat panu ře-
diteli, všem učitelům, nepedagogickým pra-
covníkům za dobrou práci, kterou odvádějí. 
Současně bych chtěla poděkovat i všem za-
stupitelům, kteří se rozhodli, nebo rozhod-
nou, se na  rozvoji školy objektivně podílet. 
Věřím, že se nám společně podaří potlačit 
emoce a při projednávání budoucnosti naší 
školy odvést kus poctivé práce.

Hana Masáková, starostka města

NA ZASTÁVKU PO ZPEVNĚNÉM CHODNÍKU Obyvatelé Mlýn-
ce se dočkali nového chodníku od vesnice k zastávce ČD; akce byla 
provedena dodavatelsky. Pracovníci Místního hospodářství navíc 
v srpnu opravili v Mlýnci nefunkční mostek.                                             (kl)

DŽUNGLE U  KOSTELA SE ZKULTURNÍ Na  doporučení Kláry 
Hožové z oddělení památkové péče Městského úřadu Jičín pracov-
níci Místního hospodářství změnili dle možností zarostlou džun-
gli u  opěrné zdi u  kopidlenského kostela na  seskupení keřů, které 
po obražení bude možné tvarovat do jednotného vzrůstu.              (kl)
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Anketa k členství v osadním výboru Drahoraz

ANO 2011 zvítězilo v Kopidlně drtivě

V  České republice je více než 6 tisíc obcí 
a  měst a  většina z  nich je tvořena několika 
„částmi“. Kopidlno má části Drahoraz, Mlý-
nec, Pševes a Ledkov. Podíváme-li se na slo-
žení našeho zastupitelstva, zjistíme, že 14 
zastupitelů bydlí v  Kopidlně a  pouze jeden 
je z vesnice. Stejná nebo podobná situace je 
v mnoha obcích a městech – problémy a po-
třeby obyvatel „částí“ nejsou řešeny k  jejich 
spokojenosti, protože je zastupitelé neznají. 
Řešením mohou být osadní výbory.

V  Kopidlně jsou zřízeny osadní výbory 
ve  všech vesnicích a  jejich členové byli ur-
čeni po provedení anket, v nichž obyvatelé 
jednotlivých vesnic doporučili své spoluob-
čany. Průběžně vedení města a  pracovníci 
úřadu s  osadními výbory projednávají vše, 
co se týká jejich vesnic. Letos byla uspořádá-
na ve všech vesnicích setkání vedení města 
s osadními výbory a obyvateli vesnic.

Při říjnových volbách do Poslanecké sně-
movny Parlamentu ČR byla uspořádána an-
keta k členství v osadním výboru Drahoraz, 
a  to po  odstoupení předsedkyně tohoto 
osadního výboru z  funkce, o  němž byli in-
formováni všichni zbylí členové osadního 
výboru a  dotázáni na  zájem o  uspořádání 
ankety. Někteří odpověděli, někteří byli do-
tázáni telefonicky (ti, jejichž telefonní číslo 
známe). Výsledek stačil k  tomu, aby bylo 

radou města rozhodnuto o  uspořádání an-
kety. O přípravě ankety se občané dověděli 
prostřednictvím Informačního letáku. Před 
konáním ankety dostali všichni obyvatelé 
Drahorazi podrobné informace a  anketní 
formulář do svých schránek.

Možnost zúčastnit se ankety využilo 23 
z  61 dospělých obyvatel Drahorazi, to je 
37,7 %. Na  anketních formulářích se vysky-
tovalo 15 jmen. Nejvyšší výskyt byl 15x, a to 
u dvou osob, další nejvyšší počty byly 12, 8, 
7 a 4. Podle výsledku ankety jsou obyvatelé 
Drahorazi postupně oslovováni, a  budou-
-li souhlasit, budou zastupitelstvem určeni 
za  členy osadního výboru. Mezi sebou se 
pak dohodnou, kdo bude jejich předsedou, 
a toho do funkce zvolí zastupitelstvo.

Nový osadní výbor Drahoraz pak bude 
hájit zájmy obyvatel své vesnice – jak na to, 
napovídá zákon o  obcích v  ustanoveních 
uvedených níže.

Lenka Kropáčková

Ze zákona o obcích: 

§ 120

(1) V částech obce může zřídit zastupitel-
stvo obce osadní nebo místní výbory (dále 
jen „osadní výbor“). Osadní výbor má mini-

málně 3 členy. Počet členů osadního výboru 
určí zastupitelstvo obce.

(2) Členy osadního výboru jsou občané 
obce, kteří jsou přihlášeni k trvalému poby-
tu v té části obce, pro kterou je osadní výbor 
zřízen, a jsou určeni zastupitelstvem obce.

(3) Předsedu osadního výboru zvolí zastu-
pitelstvo obce z řad členů osadního výboru.

§ 121

(1) Osadní výbor je oprávněn
a) předkládat zastupitelstvu obce, radě 

obce a  výborům návrhy týkající se rozvoje 
části obce a rozpočtu obce,

b) vyjadřovat se k návrhům předkládaným 
zastupitelstvu obce a radě obce k rozhodnu-
tí, pokud se týkají části obce,

c) vyjadřovat se k připomínkám a podně-
tům předkládaným občany obce, kteří jsou 
hlášeni k  trvalému pobytu v  části obce, or-
gánům obce.

(2) Požádá-li předseda osadního výbo-
ru na  zasedání zastupitelstva obce o  slovo, 
musí mu být uděleno.

Lidé v Kopidlně volili v říjnových volbách 
do  sněmovny parlamentu vítězné hnutí 
ANO 2011 ještě četněji, než tomu bylo v prů-
měru na  celostátní úrovni. ANO tak získalo 
v Kopidlně a připojených osadách bezmála 
39 % hlasů. S  velkým odstupem skončila 
na druhém místě Česká strana sociálně de-
mokratická, která získala téměř 14 % hlasů. 

Starostka Kopidlna Hana Masáková, která 
kandidovala na  její listině, zde získala nej-
vyšší počet preferenční hlasů ze všech kan-
didátů napříč stranami.

Pokud by se o složení Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR rozhodovalo jen v Kopidl-
ně, v  jejích lavicích by zasedli poslanci jen 
šesti subjektů. Vedle ANO a ČSSD by to byla 

ještě SPD, Piráti, KSČM a ODS. Brány sněmov-
ny by naopak zůstaly uzavřeny pro KDU-ČSL, 
STAN a TOP 09.

Volební účast v  Kopidlně téměř setrvale 
klesá, letos byla (opravdu jen o velmi málo) 
vyšší než při posledních volbách před čtyřmi 
lety. Čísla můžete přehledně porovnat v otiš-
těných tabulkách.                                              (kl)

Území

Počet 
voličů 
v sezna-
mech

Vo-
lební 
účast 
– počet 
osob

Volební 
účast 
v pro-
centech

 Okrsek č. 1 Kopidlno 774 363 46,90

Okrsek č. 2 Kopidlno 701 331 47,22

Okrsek č. 3 Drahoraz 61 27 44,26

Okrsek č.  4 Mlýnec 68 52 76,47

Okrsek č. 5 Pševes 122 69 56,56

Kopidlno celkem 1 726 842 48,78

Okres Jičín 64 612 40 377 62,49

Královéhradecký kraj 444 016 280 822 63,25

Česká republika 8 374 501 5 094 633 60,84

Účast ve volbách do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR konaných 20.–21. 10. 2017

Volební účast při volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR v letech 1996–2017 

Údaje jsou čerpány z www.volby.cz.

Území/da-
tum voleb

31. 5. – 1. 
6. 1996

19. – 20. 
6. 1998

14. – 15. 
6. 2002

2. 6. – 3. 6. 
2006

28. – 29. 
5. 2010

25. – 26. 10. 
2013

20. – 21. 
10. 2017 

Kopidlno 76,33 % 70,01 % 50,52 % 54,33 % 49,51 % 48,74 % 48,78 %

Okres Jičín 81,02 % 76,66 % 59,32 % 65,18 % 64,17 % 61,64 % 62,49 %

Královéhra-
decký kraj 
(1996 a 1998 
Východočes-
ký)

80,44 % 77,64 % 60,84 % 66,69 % 64,93 % 61,65 % 63,25 %

Česká 
republika 76,41 % 74,03 % 58,00 % 64,47 % 62,60 % 59,48 % 60,84 %

Výsledky v Kopidlně
(volební účast 48,78 %)

1. ANO 38,92 % (325 hlasů)
2. ČSSD 13,89 % (116 hlasů)

3. SPD 10,53 % (88 hlasů)
4. Piráti 7,30 % (61 hlasů)
5. KSČM 7,18 % (60 hlasů)
6. ODS 5,86 % (49 hlasů)
---

KDU-ČSL 4,67 % (39 hlasů)
STAN 2,87 % (24 hlasů)
TOP 09 2,87 % (24 hlasů)
Sportovci 1,07 % (9 hlasů)
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Senátor Tomáš Czernin navštívil Kopidlno

V  senátorském křesle pro oblast Ji-
čínsko-Nymbursko vystřídal Ing.  Josefa 
Táborského místostarosta obce Dymo-
kury Ing.  Tomáš Czernin. Proto jsme byli 
rádi, když současný senátor přijal pozvá-
ní do  Kopidlna. Návštěva byla zahájena 
v  kopidlenském parku, kde pan senátor 
odstartoval jednu z mnoha kategorií běhu 
17. listopadu. Po  prohlídce prostor v  ma-
jetku Královéhradeckého kraje, na  kte-
rých hospodaří Zahradnická škola, si pan 

Czernin prohlédl několik investičních akcí 
našeho města se zastávkou a  prohlídkou 
v  mateřské škole. Následovala beseda 
s občany v Kulturním a vzdělávacím cent-
ru, která celou návštěvu ukončila. Zajímaly 
nás oblasti, kterými se chce pan senátor 
ve  své funkci zabývat, a  po  představení 
jeho záměrů nebude určitě lehké prosadit 
vše, co by pan senátor chtěl. Přejeme mu 
mnoho úspěchů.

Hana Masáková, starostka
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Pokud potrubí pouze zamrzne, jak nej-
šetrněji postupovat?

Nejlepší je prevence. Pokud se to ale 
stane, je lepší oslovit odbornou firmu, aby 
nedošlo ještě k většímu poškození přípojky. 
Dá se to řešit např. speciálními topnými ka-
bely.

Je při havárii oprava konečnou sumou, 
nebo mohou vzniknout další náklady?

Bohužel velmi často dochází spolu s  ha-
várií k většímu úniku vody, která může na-
páchat škody na majetku. Tím vznikají i další 
náklady. Sekundárním problémem také je, 
že dle zákona musíme tento únik posoudit 
jako odběr, a protože my jsme vodu vyrobili 
a dodali, odběratel ji musí zaplatit. Může se 
pak celkově jednat opravdu o vysoké část-
ky. Proto doporučujeme těmto haváriím 
raději předcházet výše uvedenými doporu-
čeními a v případě potřeby volat co nejdří-
ve naši havarijní linku. Protože ale chceme 
sami před těmito problémy naše zákazníky 
chránit, do několika let plánujeme možnost 
dálkových odečtů. Na  vodoměru by bylo 
umístěno zařízení, které by v  případě nad-
měrného množství odebrané vody majitele 
upozornilo. Bylo by tak možné včas zakročit 
a předejít dalším možným nepříjemnostem. 

(vos)

Bližší informace podá Ing. Richard Smut-
ný, ředitel VOS, a. s., tel. 493 544 811.

V mrazivých dnech je třeba 
zateplit vedení vody i vodoměr

Vodohospodářská a  obchodní společ-
nost, a.  s., řeší v  zimním období desítky 
poruch vodovodního potrubí. Netýká se to 
jen páteřních rozvodů, ale přibývá i  mra-
zem poničených vodoměrů či prasklých 
přípojek vedoucích k  jednotlivým domům. 
Většině problémů se dá předejít preventiv-
ním zateplením potrubí nebo šachty. Jak se 
před havárií chránit a co dělat, když už po-
trubí praskne, odpovídá ředitel společnosti 
Ing. Richard Smutný.

Pane řediteli, jak často musíte řešit ha-
várie potrubí a  kde nejčastěji k  nim do-
chází?

Ročně řešíme na  veřejném prostranství 
kolem sto padesáti poruch, především 
na starším potrubí. Nejvíce jich bývá v zimě, 
kdy vlivem nízkých teplot vodovodní řad 
popraská. Pak musí naši pracovníci provoz-
ních středisek urgentně zareagovat, aby ne-
docházelo k  masivním únikům vody. Naše 
infrastruktura, která je jakýmsi páteřním 
rozvodem, je umístěná vždy na  veřejném 
prostranství, v obcích zpravidla ve vozovce. 
Po  uzavření daného vodovodu a  vytyčení 
sítí, které silnicí vedou, dojde k odkrytí vo-
zovky a zjištění místa úniku. Poté se potrubí 
opravuje, což může trvat v řádech několika 
hodin. Zpravidla to znamená omezení do-
dávky vody pro určitou část města či obce, 
o  jejímž průběhu informujeme občany pří-
mo v  místě a  na  našich webových strán-
kách. K  poruše ale nemusí dojít jen na  pá-
teřním rozvodu, stále častěji k nim dochází 
také u vodovodních přípojek k rodinným či 
bytovým domům.

Co tedy musí lidé udělat, když zjistí ha-
várii na své přípojce?

Předně, u  jakékoliv havárie, musí zavolat 
naši nonstop linku na tel. 493 033 343, aby-
chom zavřeli přívod vody a  ta nezpůsobila 
ještě větší škody. Každý dům má na  své 
přípojce z páteřního rozvodu uzávěr. S ním 
jsou oprávněni manipulovat pouze naši 
pracovníci, nikoliv majitelé domu.

Kdo vodovod opravuje a  za  kým jdou 
náklady?

Toto upravuje přesně zákon o  vodovo-
dech a  kanalizacích. Zjednodušeně to mů-
žeme říci takto: Opravu vodovodů při ha-
váriích řešíme vždy my, bez ohledu na  to, 
kdo je vlastní a kde se nachází. Samotná pří-
pojka je v majetku vlastníka domu. Opravy 
přípojek, resp. havárie na  nich, řešíme my, 
pouze pokud jsou na veřejném prostranství. 
Opravou se tedy rozumí místo havárie, vět-
ší či plánované rekonstrukce řeší vždy sami 
vlastníci potrubí. Pokud je havárie na  pří-
pojce již na  soukromém pozemku, musí si 
majitel na opravu najít specializovanou fir-
mu.

Může dojít v  mrazivém počasí i  k  po-
škození samotného vodoměru?

Ano, i  to se stává. Vodoměr, který bývá 
v šachtě před domem nebo ve sklepě, může 
trpět mrazem více. Je nejslabším místem, 
protože na  rozdíl od  potrubí není hluboko 
v zemi, v tzv. nezámrzné hloubce. Mráz způ-
sobí často jeho roztržení. Vodoměr je dle zá-
kona v našem vlastnictví, ačkoliv je umístěn 
již na  pozemku soukromém. Každých šest 
let se staráme o  jeho kalibraci, kvůli přes-
nému měření, a  opatřujeme jej plombou. 
Musí být přístupný také k pravidelným ode-
čtům odběru. Při jakémkoliv jeho poškození 
je nutné volat naši havarijní linku. V tomto 
případě škodu platí vždy odběratel, protože 
vodoměr dostatečně před mrazem neoch-
ránil.

Jak jej tedy můžeme ochránit a co udě-
lat s venkovním potrubím?

Venku bývá potrubí uloženo dostatečně 
hluboko v  zemi, tudíž by jeho zamrznutí 
nemělo nastat. Když si ale nejste jisti, že je 
alespoň 80 cm v zemi, je možné zvýšit krytí 
vhodnou zeminou. Maximálně ale celkem 
do jednoho metru. Stal se nám také případ, 
kdy nám zákazník navezl na potrubí tři me-
try zeminy, když srovnával terén zahrady. 
Musel ji nakonec odstranit, protože bychom 
se k potrubí těžko dostávali.

Větší problém bývá ale s rozvody ve skle-
pích. Velmi citlivým místem jsou úseky, kudy 
přípojka vchází do objektu. Kvůli otevřeným 
oknům mohou teploty klesnout pod nulu 
a potrubí nebo vodoměr můžou zamrznout. 
Doporučujeme tedy jednoznačně okna za-
vírat a  samotné odhalené trubky zateplit 
např. obyčejnou dekou nebo izolačním ma-
teriálem (nedoporučujeme skelnou vatu). 
Na víko šachty lze dát např. polystyrenovou 
desku, izolační vatu nebo plastový pytel 
naplněný drceným polystyrenem. Případně 
lze umístit zateplení i přímo do šachty. Vždy 
ale musí k vodoměru zůstat volný přístup.

Správně zateplené potrubí.

Vodoměr.
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Pf 2018

Vánoční pohodu a mnoho úspěchů v roce 2018
přeje čtenářům KL redakční rada a město Kopidlno.

Plesová sezona v Kopidlně: 
lístky na Lucii Bílou, 
Chinaski a Zdeňka Izera

Římskokatolická farnost Kopidlno
vás zve na

VÁNOČNÍ MŠI SVATOU 
S KOLEDAMI

která se koná
v neděli 31. prosince 2017 od 9 hodin
v kostele sv. Petra a Pavla v Drahorazi

Tradičně kopidlenskou sezonu zahájí Ha-
sičský bál, který se bude konat 3. února 2018. 
K tanci a poslechu zahraje kapela Vokap.

Reprezentační ples města Kopidlna se 
uskuteční 24. února 2018. Tradičně nebudou 
chybět bohaté sponzorské dary a  půlnoční 
losování o  hodnotné ceny, mezi nimi na-
leznete lístky na  koncert Lucie Bílé, kapely 
Chinaski, show Zdeňka Izera, lázeňský pobyt 
a řadu dalších. A skvělá bude i hudba, stejně 
jako v letošním roce zahraje Nine Orchestra 
s úžasnou zpěvačkou Andreou Kapounkovou.

Maturitní ples Střední zahradnické školy 
Kopidlno a  ZO ČSV Kopidlno se uskuteční 
16. března 2018 a den poté, 17. března 2018, 
bude kopidlenská sokolovna patřit dětem, 
kdy si zatančí a zasoutěží na Dětském maš-
karním bále.                                                       (rh)

Položením vzpomínkových věnců na  pi-
etní místa si město Kopidlno v čele se sta-
rostkou Hanou Masákovou připomnělo 
Den vzniku samostatného českosloven-
ského státu.                                                           (kl)
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pokračování na straně 11

Zásahy kopidlenských hasičů
15. / 31. 8. 2017 / Vršce / K  požáru balíků 
slámy byla naše jednotka přivolána v odpo-
ledních hodinách (ohlášeno v  16:10 hod.) 
do obce Vršce. Po příjezdu na místo události 
a  provedeném průzkumu byl zjištěn požár 
stohu, který byl již z velké části zasažen pla-
meny. Jednotka prováděla hašení pomocí 
dvou proudů typu „C“ a za použití smáčedla. 
Následně bylo rozhodnuto o přerušení haše-
ní a stoh se za dozoru hasičů nechal shořet. 
U  události zasahovaly JSDH Kopidlno, HZS 
KHK PS Jičín, JSDH Libáň, JSDH Vysoké Vese-
lí, JSDH Chroustov a Policie ČR.

16. / 2. 9. 2017 / Mlýnec / K  nahlášenému 
najetí osobního vlaku do  stromu byla naše 
jednotka přivolána v dopoledních hodinách 
(ohlášeno v  11:15 hod.) mezi obce Mlýnec 
a Rožďalovice. Z důvodu špatné přístupnosti 
museli členové jednotky k vlaku cca 0,5 km 
pěšky po kolejích. Po doražení na místo udá-
losti a  provedeném průzkumu byl zjištěn 
osobní vlak, který narazil do koruny padlého 
stromu. Ve vlaku cestovalo 5 cestujících a 3 
pracovníci ČD. Nikdo nebyl zraněn. Jednot-
ka provedla evakuaci cestujících a  přepra-

vila je k  nejbližší silnici, kde si přestoupili 
na  připravený autobus. Následně se mohla 
vrátit na  základnu. Odstranění stromu pro-
vedli pracovníci SŽDC. U  události zasaho-
valy JSDH Kopidlno, HZS KHK PS Jičín, HZSP 
SŽDC Nymburk, Policie ČR.

17. / 8. 9. 2017 / Ledkov / K  nahlášenému 
požáru pole byla naše jednotka přivolána 
v podvečerních hodinách (ohlášeno v 19:54 
hod.) do obce Ledkov. Po příjezdu na místo 
události a provedeném průzkumu bylo zjiš-
těno hoření klestí o rozsahu cca 1x1 m. Jed-
notka oheň zlikvidovala nasazením jednoho 
vysokotlakého proudu. Následně se vrátila 
zpět na  základnu. U  události zasahovaly 
JSDH Kopidlno, HZS KHK PS Jičín, Policie ČR.

18. / 8. 9. 2017 / Drahoraz / Cestou od udá-
losti v  Ledkovech byla naše jednotka kon-
taktována krajským operačním střediskem 
s  informací, že v obci Drahoraz došlo k po-
žáru rodinného domu (ohlášeno 20:20 hod.). 
Po příjezdu na místo již u události zasahova-
la jednotka HZS KHK PS Jičín. Průzkumem 
bylo zjištěno, že se jedná o neohlášené pá-
lení. Majitel byl poučen a  jednotky se ná-
sledně vrátily zpět na  základny. U  události 
zasahovaly HZS KHK PS Jičín, JSDH Kopidlno 
a Policie ČR. JSDH Libáň byla cestou k udá-
losti odvolána.

19. / 10. 9. 2017 / Rožďalovice / K dopravní 
nehodě osobního automobilu byla naše jed-
notka přivolána v ranních hodinách (ohláše-
no 5:48 hod.) do obce Rožďalovice. V době 
příjezdu naší jednotky na  místo již u  udá-
losti zasahovala ZZS Městec Králové. Pro-
vedeným průzkumem bylo zjištěno vozidlo 
po  nárazu do  stromu s  únikem provozních 
kapalin. Dvě osoby, cestující ve vozidle, byly 
v době našeho příjezdu v péči zdravotníků. 

Vyvázly naštěstí bez zranění. Jednotka pro-
vedla protipožární zabezpečení a  dopravní 
zabezpečení místa nehody. Po zadokumen-
tování Policií ČR se vrátila zpět na základnu. 
U události zasahovaly ZZS SČK Městec Krá-
lové, JSDH Kopidlno, HZS SČK PS Nymburk.

20. / 2. 10. 2017 / Kopidlno / K úniku plynu 
byla naše jednotka přivolána v odpoledních 
hodinách (ohlášeno 15:56 hod.) do  ulice 
Vackova v  Kopidlně. Po  příjezdu na  místo 
události a provedeném průzkumu bylo zjiš-
těno poškozené plynové potrubí z  důvodu 
probíhající rekonstrukce ulice. Jednotka 
provedla zajištění místa nehody a následně 
provedla evakuaci osob z přilehlých objektů. 
Po  příjezdu pracovníků plynáren bylo po-
trubí zaškrceno a následně obkopáno. Poté 
jednotka předala místo události pracovní-
kům plynáren. U  události zasahovaly JSDH 
Kopidlno, HZS KHK PS Jičín, Policie ČR.

21. / 6. 10. 2017 / Mlýnec / Ke srážce osob-
ního vlaku a  skotu byla naše jednotka při-
volána v podvečerních hodinách (ohlášeno 
18:46 hod.) původně do obce Pševes. Po vý-
jezdu jednotky však krajské operační a infor-
mační středisko změnilo lokalitu na Mlýnec. 
Konkrétně se jednalo o 20.1 km. Po příjezdu 
k  místu události musela jednotka cca 1 km 
pěšky k vlaku, protože příjezdové cesty byly 
pro těžkou techniku podmáčené. Po doraže-
ní na místo zásahu a provedeném průzkumu 
byl zjištěn střet osobního vlaku a  čtyř krav. 
Ve  vlaku cestovalo 16 lidí, nikdo naštěstí 
nebyl zraněn. Při nehodě však došlo k oka-
mžitému usmrcení jedné krávy. Další dvě 
byly nalezeny se zlomeninami končetin 
v  bezprostřední blízkosti nehody. Čtvrté 
zvíře se nepodařilo nalézt. Po dohodě s pra-
covníky ČD byl na  místo povolán náhradní 
vlak. Po  jeho příjezdu jednotka pomohla 
evakuovat všechny cestující. Následně byl 
na místo povolán veterinář, který rozhodl, že 
zraněná zvířata je nutno utratit. Po uvolnění 
kolejové cesty se naše jednotka vrátila zpět 
na základnu. U události zasahovaly JSDH Ko-
pidlno, HZS KHK PS Jičín, HZS podniku SŽDC 
Nymburk, HZS podniku SŽDC Praha, Policie 
ČR.

22. / 29. 10. 2017 / Cholenice / K nahlášené-
mu vyvrácenému stromu na  rodinný dům 
byla naše jednotka přivolána ráno (ohlášeno 
07:30 hod.) do obce Cholenice. Po příjezdu 
na místo události a provedeném průzkumu 
byl zjištěn padlý vzrostlý smrk na přístřešek 
u domu. Pomocí motorové pily došlo k od-
větvení stromu a následnému odstranění ze 
střechy přístřešku. Poté se jednotka vrátila 
zpět na základnu, kde, kvůli orkánu Herwart, 

31. 8. 2017 / Vršce / Požár balíků slámy

10. 9. 2017 / Rožďalovice / Dopravní nehoda osobního automobilu
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držela celý den pohotovost. U události zasa-
hovala pouze JSDH Kopidlno.

23. / 29. 10. 2017 / Mlýnec / K dalšímu pad-
lému stromu naše jednotka vyrazila v  do-
poledních hodinách (ohlášeno 11:22 hod.) 
do obce Mlýnec. Nahlášený strom přes silni-
ci však uklidili místní občané před příjezdem 
naší jednotky. U  události zasahovala pouze 
JSDH Kopidlno.

24. / 29. 10. 2017 / Kopidlno / Cestou 
od události z obce Mlýnec byla naše jednot-
ka povolána krajským operačním a  infor-
mačním střediskem (KOPIS) do ulice Jičínská 
v  Kopidlně. Po  příjezdu na  místo události 
a provedeném průzkumu byla zjištěna spad-
lá větev vzrostlého stromu na  zaparkovaný 
osobní automobil. Naše jednotka provedla 
odstranění pomocí motorových pil. Násled-
ně se vrátila zpět na základnu. U události za-
sahovala pouze JSDH Kopidlno.

25. / 30. 10. 2017 / Kopidlno / K  dopravní 
nehodě tří osobních automobilů byla naše 
jednotka přivolána v  podvečerních hodi-
nách (ohlášeno 19:13 hod.) do ulice Jičínská. 
Po příjezdu na místo události a provedeném 
průzkumu byla zjištěna tři havarovaná vozi-
dla, ve kterých cestovali pouze řidiči. Vlivem 
nehody došlo k  těžkému zranění jednoho 
z  nich, tento musel být resuscitován svěd-
ky události, již před naším příjezdem. Naše 
jednotka následně asistovala při oživování 
i za přítomnosti lékařů. Přes veškerou snahu 
záchranářů však mladý řidič svým zraněním 
na místě podlehl. Řidič druhého vozidla utr-
pěl středně těžké poranění. Naše jednotka 
mu poskytla předlékařské ošetření a po pří-
jezdu ZZS ho předala do péče lékařům. Třetí 
řidič vyvázl z nehody bez zranění. Paralelně 
se záchrannými pracemi bylo provedeno 
protipožární zabezpečení havarovaných 
vozidel, hasiči odpojili baterie a  zamezili 
úniku provozních kapalin. Po  zadokumen-
tování nehody kriminální a  dopravní Policií 
ČR pomohly zasahující jednotky naložit vra-
ky vozidel na  odtahovou službu a  uklidily 
komunikaci. Následně se vrátily zpět na své 
základny. U události zasahovaly JSDH Kopi-
dlno, ZZS Jičín, HZS KHK PS Jičín, Policie ČR.

26. / 31. 10. 2017 / Libáň / K nahlášenému 
požáru komína rodinného domu byla naše 
jednotka přivolána v  ranních hodinách 
(ohlášeno 1:10 hod.) do ulice Elmerova v Li-
báni. Po příjezdu na místo již u události za-
sahovala místní jednotka dobrovolných ha-
sičů. Naše jednotka provedla vyklizení kotle 
a jeho následné vynesení. Poté se jednotky 
vrátily na své základny. U události zasahova-
ly JSDH Libáň, JSDH Kopidlno, HZS KHK PS 
Jičín a Policie ČR.

27. / 31. 10. 2017 / Kopidlno / Ke stromu hro-
zícímu pádem byla naše jednotka přivolána 
v  odpoledních hodinách (ohlášeno 13:19 
hod.) na  Kamensko. Po  příjezdu na  místo 
události a provedeném průzkumu byla zjiš-
těna větev stromu visící cca v 15 m nad zemí. 
Hasiči pomocí výškové techniky ze stanice 
Jičín zajistili větev proti pádu (pod větví se 
nacházelo el. vedení) a  následně, pomocí 
motorových pil, větev rozřezali. Poté se vrá-
tili zpět na své základny. U události zasaho-
valy JSDH Kopidlno a HZS KHK PS Jičín.

28. / 4. 11. 2017 / Kostelec / K dopravní ne-
hodě autobusu s velkým počtem zraněných 
byla naše jednotka vyslána v  dopoledních 
hodinách do  obce Kostelec. Nejednalo se 
však o  skutečnou nehodu, nýbrž o  taktické 
cvičení. Naše jednotka k  události vyjížděla 
z  požární stanice Jičín, kde sloužila v  rám-
ci jednodenní stáže, společně s  jičínskými 
jednotkami profesionálních i  dobrovolných 
hasičů. Po příjezdu na místo události a pro-
vedeném průzkumu bylo nutné roztřídit 
zraněné cestující dle povahy zranění a  ná-
sledně je vyprostit z  autobusu, kde se jim 
dostalo předlékařské péče. Následně byli 
předáni do rukou zdravotníků. Součástí ná-
cviku bylo i lehké zahoření autobusu v prů-
běhu záchranných prací. Upozorňujeme, že 
fotografie nejsou pro slabší povahy – jedná 
se však pouze o  maskování a  při nácviku 
nedošlo k žádnému zranění záchranářů ani 
figurantů. Tímto bychom za  naši jednotku 
rádi poděkovali všem zúčastněným civilis-
tům, kteří si pro nás udělali čas a dokázali svá 
zranění hrát velmi věrohodně. Za kopidlen-
ské „cestující“ to jsou: Pepa Hlaváček, Tereza 
Jedličková, Lucie Doktorová a Jana Bořilová 
se synem Ivánkem. Děkujeme!

Petr Hnát, JSDH Kopidlno

29. 10. 2017 / Cholenice / Pád stromu na pří-
střešek u domu

29. 10. 2017 / Kopidlno / Pád větve na zaparko-
vaný osobní automobil 4. 11. 2017 / Kostelec / Taktické cvičení

30. 10. 2017 / Kopidlno / Dopravní nehoda tří osobních automobilů
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Ohniváci se snaží v dětech rozvíjet 
i všeobecné znalosti

V prvním čísle Kopidlenských listů pro rok 
2017 jsme vás informovali o založení krouž-
ku juniorských hasičů – OHNIVÁCI. V posled-
ním letošním čísle vám přinášíme ohlédnutí 
za naším prvním rokem.

Jak už víte, děti si pojmenování samy na-
vrhly a  samy vytvořily maskota svého ha-
sičského oddílu. Maskot nás bude provázet 
na oddílových tričkách, FB stránkách krouž-
ku mladých hasičů, soutěžích a  veřejných 
akcích.

Schůzky ohniváků probíhají každý čtvrtek, 
a to i o prázdninách nebo státních svátcích. 
Program jednotlivých schůzek je vždy orga-
nizován podle aktuálních možností, soutěží, 
a hlavně počasí.

V  zimním období se schůzky konaly 
v malé tělocvičně v budově školy v Hilmaro-
vě ulici. Z důvodů velkého počtu dětí jsme se 
přesunuli do sportovní haly města Kopidlna. 
Tímto děkujeme za poskytnutí zázemí.

Když nám jarní sluníčko postupně dovo-
lí trávit schůzky v  prostorách venkovního 

univerzálního hřiště a  v  zámeckém parku, 
můžeme se postupně zdokonalovat v disci-
plínách, které obsahuje celorepubliková hra 
PLAMEN.

V  rámci volnočasových aktivit jsme se 
zúčastnili akcí: UKLÍZÍME ČESKO, POCHOD 
ZA  RUMCAJSEM, soutěž POŽÁRNÍ OCHRA-
NA OČIMA DĚTÍ A MLÁDEŽE a místní pálení 
čarodějnic, které pořádá naše SDH.

Snažíme se v  dětech rozvíjet i  všeobec-
né znalosti a  přehled, např. znalost fauny 

a flóry, morseovky, pletení pomlázky, vědo-
mostní kvízy atd.

Naši dosavadní práci a  snahu dát dětem 
co nejvíce jsme zúročili v podzimní části hry 
PLAMEN v ZÁVODĚ POŽÁRNÍ VŠESTRANOS-
TI, který se uskutečnil dne 22. října 2017 ve Vr-
chovině u Nové Paky. Tři pětičlenná družstva 
si hravě poradila s těžkým terénem, který jim 
deštivá noc do rána připravila. Na šesti po-
vinných kontrolách umístěných i  ve  volné 
přírodě se poprali se střelbou ze vzduchov-
ky, s překonáním překážky po vodorovném 

laně, se zákla-
dy topografie, 
požární ochrany, 
první pomoci a  uz-
lováním. V  kategorii 
mladších nás reprezen-
tovalo jedno družstvo. Ve velmi hojné účas-
ti 32 družstev jsme se umístili na  krásném  
8. místě. Ani dvě naše družstva starších se 
nenechala zahanbit ve své kategorii. Obsa-
dili 23 a 27 místo. Rádi bychom poděkovali 

rodičům, kteří s námi vše absolvovali, za po-
moc s organizací.

Náš oddíl Ohniváků, který má v současné 
době 24 členů, se nyní aktivně připravuje 
na jarní část hry PLAMEN a i nadále se bude 
účastnit různých volnočasových aktivit.

Poslední větou chceme poděkovat hlavně 
svým malým svěřencům za  zodpovědnou 
přípravu, oddanost, píli při snaze hrdě po-
kračovat v hasičské tradici v našem městě.

Za SDH Kopidlno vedoucí kolektivu mla-
dých hasičů David Häuszler a Jitka Kopecká
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Zprávy ze zahradnické školy

Vyjeli jsme do Jizerských hor

Poznali jsme krajinu 
šlikovských panství

Honza „Krtek“ 
Novák vzpomíná 

Propagoval jsem školu 
na základních školách

22. listopadu představoval náš tým (paní 
Jana Tauchmanová, Filip Řehák – studijní 
obor Rybářství, Tereza Bittnerová – učební 
obor Zahradník a Kristýna Machačná – stu-
dijní obor Zahradnictví) naši školu na  malé 
burze škol v jídelně ZŠ Tanvald.

Při přípravě našeho stolku k  nám přišel 
pracovník jídelny a  nabídl nám kávu nebo 
čaj. To jsem do té doby na žádné burze, kde 
jsem byla, nezažila. Bylo tam plno škol, je-

Malá burza škol? Pro někoho to je zdržo-
vání, ztráta volného času. Pro mne to zna-
mená udělat něco nejen pro svou školu, ale 
i pro sebe. Vžil jsem se do role učitele, který 
propaguje školu. Poznal jsem, jací jsou peda-
gogové na  různých školách. Na  chvíli jsme 
se stali kolegy. Poznal jsem nové kamarády 

jichž zástupci na  začátku představili svoji 
školu rodičům a  žákům. Nejvtipnější věta, 
která zazněla, byla od  paní Tauchmanové: 
„Mám s sebou tři živé exempláře“.

Prvačku Kristýnu jsme vzali s sebou proto, 
aby se zaučila a  mohla další roky na  burzy 
jezdit.

Tereza Bittnerová, 3. ročník, 
učební obor Zahradník

a v praxi jsem využil znalosti, které jsem zís-
kal ve škole.

Děkuji, že jsem dostal důvěru zastupovat 
školu v Lomnici nad Popelkou, Vysokém nad 
Jizerou a Hostinném.

Oldřich Nosek, 1. ročník, 
nástavbové studium Zahradnictví

13. října se na zámku konala přednáš-
ka „František Josef Šlik a  krajina šlikov-
ských panství“ z  cyklu Barokní krajina. 
Poutavě a  se zájmem nám přednášela 
mladá a  velmi sympatická Lucie Rych-
nová, od které jsme se dozvěděli mno-
ho zajímavého a pro některé i něco no-
vého. Mě osobně překvapilo, že Šlikovi 
měli svá území i v západních Čechách. 
Děkujeme Národnímu památkovému 
ústavu v Josefově za zorganizování této 
jedinečné přednášky.

Blanka Kobrlová, 4. ročník, 
studijní obor Rybářství

Na  školu vzpomínám v  dobrém a  někdy 
bych se tam vrátil. Chybí mi kamarádi ze „za-
hradnický“, a  hlavně – do  práce každý den 
vstávám ve 4.00.

Mé nové působiště je v  Klaudiánově ne-
mocnici v  Mladé Boleslavi. Pracuji jako za-
hradník s  rozšířenou působností – Ferda 
Mravenec, práce všeho druhu. Když trávím 
čas v  zahradě, tak většinu času stříháme 
zeleň a  sekáme trávu. Když jsem „na  odpa-
dech“, tak mi ráno dovezou infekční odpad 
z celé nemocnice a mým úkolem je z každé-
ho oddělení vzít pytel, dát ho na váhu a roz-
dělit na nebezpečný odpad, infekční odpad, 
ostré předměty a  ještě mnoho dalšího. Jez-
díme také k lékařům a vybíráme od nich od-
pady.

Jan Novák, absolvent učebních oborů 
Zahradnické práce a Zahradník
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Zprávy ze zahradnické školy

Na koncertě 
Jakuba Smolíka

Ve čtvrtek 9. listopadu jsme v 18.00 vyjeli 
z Kopidlna do Nové Paky, kde se v Městském 
kulturním středisku konal koncert Jakuba 
Smolíka. Po  příjezdu jsme našli svá seda-
dla na  balkóně a  čekali na  začátek. Krátce 
po sedmé hodině večerní nás zpěvák přivítal 
písničkou „Tak mě tu máte“.

Připravil si i další pěkné a známé hity, kte-
ré prokládal příběhy, a tak čas rychle plynul. 
Po  hodině udělal přestávku na  zakoupení 
CD, DVD a  jiných předmětů na  památku, 
které zájemcům sám podepisoval. Přibližně 
po půl hodině přestávka skončila a koncert 
pokračoval. Tentokrát více oslovil publikum 
nejen tleskáním do rytmu, ale i zpěvem.

Druhá polovina koncertu utekla ještě 
rychleji. S  paní učitelkou Petrou Sedláčko-
vou jsme se ve  velmi dobré náladě vrátili 
zpět do Kopidlna.

Celestýna Dittrychová, 1. ročník, 
nástavbové studium Zahradnictví

Foto Daniel Prisztavok, 2. ročník, 
učební obor Zahradník

Jak vzpomínám na letošní 
Kopidlenský kvítek

Rybáři jezdí na výlovy

Naše škola pořádá plno úžasných akcí. 
Jednou z nich je v  říjnu, jak jistě víte, Kopi-
dlenský kvítek, který letos probíhal 14. říj-
na. Kopidlenský kvítek pro mě byl strašný 
zmatek, ale zároveň byl úžasný. Lidé byli 
milí a občas usměvaví. V našem stánku s říz-
ky jsme ze začátku nestíhali, ale postupně 
jsme to už s kluky a holkami úspěšně zvládli, 
za  což jsem moc ráda. Sice tam lidé občas 

Výlov začíná sháňkou – to je rybářský termín, který se používá pro zahánění ryb do loviště před výlovem. Několik lidí rozmístí kolem sí-
ťové podložky a dřevěnými či rákosovými pruty se švihá do bahna, aby ryby plavaly tam, kde je potřeba. Jakmile je co nejvíce ryb nahnáno 
do sítě, tak se síť pomalinku zvedá do určité úrovně a ryby se z ní poté dávají kesery do malinkého mechanického výtahu. Ten je nasype 
do náklaďáku, který je pak rozveze, kam je třeba. Žáci se při praxi učí, jak se na takovém výlovu pracuje a funguje. Ačkoliv to tak nevypadá, 
práce není jednoduchá. Brodění se v bahně a ruční chytání ryb jsou častokrát dost obtížné.

Nikol Vaňková, 1. ročník, studijní obor Rybářství

museli chvíli na  řízky čekat, protože se ne-
stíhaly smažit, ale tradiční dobrůtky se vždy 
dočkali. Kvítek se naší „řízkové partě“ moc 
líbil.

Barbora Kvapilová, 1. ročník, 
studijní obor Zahradnictví

Foto David Procházka, 2. ročník, 
studijní obor Rybářství
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Turistický kroužek navštívil centrum Českého ráje

Navštívili jsme Městský úřad v Kopidlně

V  úterý 7. listopadu náš turistický krou-
žek vyrazil do Turnova. Navštívili jsme Mu-
zeum Českého ráje, kde zrovna probíhala 
výstava Největší české drahokamy. Zde 
jsme viděli sbírku, která představuje vzácné 
velké kameny vyskytující se v drahokamo-

vé kvalitě na území České republiky. Po ná-
vštěvě muzea jsme se šli projít po  městě 
a  prohlédli jsme si chrám Narození Panny 
Marie. I zahradníci si tu přišli na své! Neodo-
lali a museli se podívat do zdejšího zahrad-
nictví. Celý výlet jsme zakončili v  občerst-

vení U Bati a poté jsme jeli vlakem zpátky 
do Kopidlna.

Nikola Benešová, 1. ročník, 
studijní obor Rybářství

Foto Barbora Kvapilová, 1. ročník, 
studijní obor Zahradnictví

Žáci učebních oborů Zahradník (3. ročník) 
a Zahradnické práce (2. a 3. ročník) navštívili 
při hodinách výchovy k občanství MěÚ Ko-
pidlno.

Zaujalo mě, co všechno musí starostka za-
řizovat pro Kopidlno a okolní vesnice a kolik 
všechno stojí.

Julie Rulcová, 3. ročník, 
učební obor Zahradník

Dozvěděla jsem se, kdo hlásí do městské-
ho rozhlasu. Mají to připravené, a pak se roz-
hlas automaticky v 11.00 a v 17.00 pustí.

Kateřina Jirousková, 3. ročník, 
učební obor Zahradník

Dozvěděl jsem se, kam jít, když ztratíme 
občanský průkaz. A  taky víme, jak vypadá 
paní starostka a její krásná asistentka.

Petr Macháček, 3. ročník,  
učební obor Zahradník

Dozvěděl jsem se, že na městském úřadě 
mohu nahlásit zatoulané psy.

Martin Lang, 3. ročník, 
učební obor Zahradnické práce

Nahlédli jsme do kanceláře paní starostky 
Hany Masákové a  do  velkého sálu, kde se 
schází zastupitelstvo.

Tomáš Němec, 2. ročník, 
učební obor Zahradnické práce

Povídali nám o poplatcích za psy. Dozvě-
děli jsme se, že občané Kopidlna neplatí po-
platky za popelnice.

Karolína Bártů, 2. ročník, 
učební obor Zahradnické práce
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Cesta za Sluncem, motivace do nového roku 2018

Ovoce a zelenina do škol, příjemné zpestření jídelníčku

Na výlet za sluneční soustavou se vydaly 
děti z bývalých třetích tříd v květnu tohoto 
roku vlakem z Kopidlna. Výlet započal v Ne-
myčevsi, tzn. nejdále od  pomyslného Slun-
ce, které se nachází na  budově ZŠ a  MŠ Ji-
číněves. Z vlakové zastávky se všichni vydali 
do  polí, kde nejprve u  křížku s  lípami pro-
běhla zeměpisná zastávka s  výkladem, kde 
se nachází jaký kopec. Děti viděly nejvyšší 
horu ČR Sněžku, Černou horu, Zvičinu, Bra-
dlec, Kumburk, Tábor, Kozákov, Zebín i Veliš. 
K  dispozici měly dalekohled, hledaly mimo 
jiné i Valdickou bránu v Jičíně. Dále všichni 
pokračovali směrem k  Neptunu. Každý do-
stal mapku s vyznačenými planetami a Slun-
cem a  do  ní si zakresloval trasu. (Mapka je 

Již čtvrtým rokem se I. stupeň naší školy 
účastní projektu „Ovoce a zelenina do škol“. 
Žáci dostávají pravidelně ve  čtrnáctiden-
ních intervalech dodávku ovoce či zeleniny. 
Tyto zdravé potraviny si žáci velmi oblíbi-
li. Jelikož se jedná o  rozmanitý sortiment 
místních i zahraničních produktů, je to pro 
žáky příjemné zpestření. Zároveň si pomocí 
pracovních listů přiložených k  zásilce mo-
hou ověřit své znalosti o dovezeném druhu 

k  dostání zdarma v  infocentru Jičín.) Jed-
notlivé planety jsou umístěné na  lavičkách 
s informační cedulkou, děti luštily vesmírný 
kvíz, kdy odpověď našly vždy u  příslušné 
planety. Od Neptunu pokračovala naše ces-
ta přes Nemyčeves k fotbalovému hřišti, kde 
je umístěna planeta Uran. Odsud všechny 
čekala delší trasa až do  Jičíněvse, kde pod 
lesem objevili planetu Saturn. Jupiter se na-
chází u hasičské zbrojnice v Jičíněvsi a zbý-
vající planety Mars, Země, Venuše, Merkur 
jsou umístěné v  blízkém okolí školy v  Jičí-
něvsi. U  školy jsme se setkali s  dětmi z  MŠ 
a viděli jsme chlapce Fandu, pro kterého sbí-
ráme plastová víčka na  operaci nohou. Pro 
mnohé děti to byl silný motivační zážitek, 

ovoce či zeleniny. Několikrát v roce dostává 
každá třída mimořádnou zásilku se sezón-
ními produkty, kterou si formou ochutná-
vek ve  třídě rozdělí. Do  projektu jsme se 
zapojili i po výtvarné stránce, když jsme se 
podíleli na tvorbě nástěnného kalendáře.

V  letošním školním roce se k  tomuto 
projektu přidal projekt „Mléko do  škol“. 
Zároveň s  ovocem a  zeleninou žáci obdrží 
kelímek s mlékem. Zprvu žáci moc nadšeni 

Fanda je tělesně postižený a vozí ho na spe-
ciálním kočárku. Dále jsme si prohlédli nově 
vzniklé arboretum a prozkoumali jsme prou-
těné bludiště. Nakonec nás paní ředitelka 
pozvala do školy a vyprávěla nám další zají-
mavosti o vesmíru a ukázala výrobky týkající 
se vesmíru. Nahlédli jsme do třídy, ve které 
se současně učí 3., 4. a 5. ročník. Pro většinu 
našich dětí nepředstavitelné. Rozloučili jsme 
se s p. ředitelkou, dětmi ze ZŠ a MŠ Jičíněves 
a autobusem jsme odjeli domů do Kopidlna, 
unavení, ale nadšení a spokojení.

Přejeme vám v novém roce 2018 spoustu 
kroků správným směrem, třeba až ke Slunci.

Za žáky 4. A a 4. B Mgr. Ivana Pekárková 
a Mgr. Dagmar Zachovalová

nebyli, ale v posledních týdnech je o mléko 
zájem.

Další novinkou je zapojení II. stupně 
do obou projektů od září 2017. Žáci druhé-
ho stupně vstřícně uvítali zásilky čerstvého 
ovoce jedenkrát za  čtrnáct dní. Bohužel 
o dodávky čerstvého mléka není mezi nimi 
velký zájem, i  přesto, že mléko je součástí 
zdravého životního stylu.

Pedagogický sbor
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Počítání berou prvňáčci jako zábavu Děti se nemohly 
nabažit návštěvy ranče

Dva měsíce školního roku máme za  se-
bou a naši prvňáčci se již pomalu sžívají se 
školním režimem a  s  novými povinnostmi, 
které škola přinesla. V  letošním roce nám 
v práci pomáhají pracovní sešity z naklada-
telství NOVÁ ŠKOLA Brno. V  českém jazyce 
pracujeme s  výukovými materiály „Čteme 
a  píšeme s  Agátou“ od  autorů Mgr.  Aleny 
Báry Doležalové a  Mgr.  Miloše Novotného. 
Tyto materiály byly vytvořeny s cílem umož-
nit systematický rozvoj čtení a psaní s poro-
zuměním již od  počátku 1. ročníku, při za-
chování psaní klasickým vázaným písmem. 
Žáci při této metodě nejsou naráz vystaveni 
čtyřem tvarovým podobám písmene. To 
je zajištěno pomocí tzv. metody tří startů, 
která rozkládá výuku čtení do tří celků. Naši 
prvňáčci v současné době zvládli seznáme-
ní s  osmi písmeny velké tiskací abecedy. 

Už si přečteme řadu slov a krátkých vět. Při 
práci pravidelně využíváme multimediální 
interaktivní materiály, které obsahují navíc 
řadu cvičení, jež rozvíjejí práci s daným uči-
vem. Cvičení jsou zajímavá i zábavná, a tak 
nám zpestří naši práci. Také v  matematice 
techniku využíváme. V  letošním roce pi-
lotně ověřujeme „Matýskovu matematiku“ 
od stejných autorů, kteří vytvořili materiály 
k  českému jazyku. Děti se tak nemusí opa-
kovaně seznamovat s  obrázkovými pikto-
gramy, které dětem umožňují osvojit si zvyk 
čtení zadání jednotlivých cvičení. Práce je 
proto pro ně mnohem jednodušší. Počítání 
berou jako zábavu. Již brzy se budou moci 
pochlubit se svými výsledky, protože se blíží 
konec prvního čtvrtletí. Přejme jim, ať se jim 
práce i nadále daří.

Mgr. Zuzana Kasková

Koncem září jsme se rozhodli, že využije-
me poslední pěkné počasí k výletu na ranč 
Louisiana v Církvici u Kutné Hory.

Rychle jsme objednali autobus, domluvili 
se s  rodiči a  už se jelo. Již při odjezdu bylo 
milé, že nám přišli zamávat na  cestu pan 
školník a naše kuchařinky. Děti se s nimi ve-
sele rozloučily a těšily se na zvířátka.

Věděli jsme, že ranč byl otevřen teprve 
před čtrnácti dny. Mají zde výběhy, stáje 
a další příbytky pro kozy, ovce, berany, pra-
sata, slepice, koně, krávy, husy – prakticky 
pro vše, co k ranči patří.

Hned po příjezdu nás uvítal oslík Bubíček, 
který se okamžitě stal miláčkem dětí. Opat-
rovaly ho, hřebelcovaly a vodily ho po ranči. 
Dokonale využily všechny trampolíny, ská-
kací hrady, hrály malý fotbal, házely na koš 
a  přes síť, závodily na  motokárách, vozily 
se na  lanové sedačce, lezly po  vláčku ze 
slámy, jezdily na  koni. Pod přístřeškem po-
svačily domácí perník. Pobíhaly a prohlížely 
si všechna zvířata. Na  opékání špekáčků se 
trousily po částech, nemohly se všeho dost 
nabažit. Jen těžko se s rančem loučily. Měly 
jsme radost, že se nám výlet vydařil.

Ilona Komárková a Žaneta Rudolfová, 
vychovatelky
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Dopravní výuka děti nadchla, byly 
aktivní a dodržovaly pravidla

Svět nekončí za vrátky, 
cvičíme se zvířátky

V rámci preventivního programu navštívili 
žáci 4. A a 4. B SPoŠ v Jičíně, kde absolvova-
li 1. lekci dopravní výchovy. Nejprve začala 
teoretická výuka pravidel silničního provozu 
v učebně s panem Soukupem. Děti se dozvě-
děly, jak se mají chovat při různých doprav-
ních situacích, poznávaly značky, ukazovaly 
povinnou výbavu kola. Další částí byla jízda 
na kole na dopravním hřišti. Po kontrole he-
lem se šlo pro kola. Každý dostal své parádní 

Učitelky naší mateřské školy pracují s pro-
jektem sportovní všestrannosti s  názvem: 
„Svět nekončí za vrátky – cvičíme se zvířátky“. 
Projekt pořádá Česká obec sokolská, financo-
ván je z  grantu MŠMT. Záměrem je prezen-
tovat pohyb, jako každodenní přirozenou 
potřebu dětí a  zdravé řešení volnočasových 
aktivit. Cílem je vzbudit zájem dětí o aktivní 
sportování, vést je k týmové spolupráci a při-
nést radost ze splněných úkolů jak individu-
álních, tak skupinových. Projekt bude realizo-
ván po dobu školního roku 2017/2018.

Děti všech 3 tříd obdržely svůj pracovní se-
šit, kam budeme společně značit jejich prů-
běžné úspěchy v různých disciplínách (nejen 
sportovních). První nálepky už máme nalepe-
né a pozadu nezůstanou ani rodiče dětí, kteří 
budou také zapojeni.

Kolektiv MŠ

Dopravní hřiště
Ve čtvrté třídě se zúčastníme doprav-

ky. A  to bylo právě včera 25. září. Sraz 
byl na  nádraží v  6.30, ale byla výluka, 
takže jsme jeli místo vlaku autobusem. 
Dovezl nás do  Jičína na  vlakovou za-
stávku. Odtamtud jsme šli na  doprav-
ní hřiště. Tam jsme se učili o  značkách 
a o tom, kdo má přednost. Potom jsme 
se ustrojili, nasadili helmu a  šlo se pro 
kola. Každý vytáhl jedno kolo a  šlo se 
jezdit. Nejdříve jsme mohli jezdit, jak 
jsme chtěli, ale potom podle pravidel. 
Na stopce jsme museli zastavit, na kru-
hovém objezdu počkat, až tam bude 
místo. Pak, kdo udělal chybu, slezl z kola 
a  dělal chodce. Potom jsme mohli ješ-
tě chvilku jezdit a nakonec jsme si vzali 
věci a šli na autobus. Jeli jsme ve 12.10 
do Kopidlna. Přijeli jsme v půl jedné. Šli 
jsme do školy na oběd a pak domů. Tě-
ším se, až tam pojedeme na jaře, byl to 
zážitek.

Toník Zikmund, 4. A

retro kolo a byl vypuštěn na dopravní hřiště 
plné značek, přechodů a kruhového objezdu. 
Děti byly nadšené, aktivní, pravidla dodržo-
valy a celé dopoledne si užily. Další část do-
pravní výchovy, při které budou děti skládat 
závěrečné zkoušky, se uskuteční ve  druhém 
pololetí.

Mgr. Ivana Pekárková 
a Mgr. Dagmar Zachovalová

Veselé Vánoce
a šťastný nový rok 2018

Přejeme Vám i všem Vašim blízkým 
příjemné prožití vánočních svátků. 

V novém roce pevné zdraví, mnoho štěstí, 
spokojenosti, osobních i pracovních 

úspěchů.

žáci a zaměstnanci ZŠ a MŠ Kopidlno
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V soutěži Kopidlenský kapřík nemělo 
naše družstvo konkurenci

Dne 13. října 2017 se konal ve Střední za-
hradnické škole v  Kopidlně 24. ročník sou-
těže Kopidlenský kvíteček, 4. ročník Kopid-
lenského kapříka a 2. ročník Kopidlenského 
jelena. Soutěžního klání se zúčastnilo 9 žáků 
naší školy.

V  soutěži Kopidlenský kvíteček soutěžilo 
družstvo ve složení Šarlota Hnízdová (8. tří-
da), Veronika Šádková (8. třída) a  Veronika 
Tanečková (9. třída). V  soutěži Kopidlenský 
kapřík nás reprezentovalo družstvo: Aleš Fej-
far, Marek Fejfar, Bohumil Vobr (všichni z 9. 
třídy). V soutěži Kopidlenský jelen soutěžilo 
družstvo ve  složení Štěpán Sochor, Lukáš 
Bartoň (oba 9. třída) a Jan Petr (8. třída).

V  soutěži Kopidlenský kvíteček byl první 
částí společný přírodovědný test a poznávání 
praktických ukázek 20 rostlin. Dále se soutěžilo 
v individuálních úkolech – poznávání jednot-
livých částí rotační zahradní sekačky, sbírání 
dýní s následným házením na cíl a aranžování 
na téma „Přízdoba věnečku – podzimní tema-

tika” ze suchého rostlinného materiálu.
Naše družstvo se umístilo na 8. místě (sou-

těžilo 9 družstev). V jednotlivcích se nejlépe 
umístila Šarlota Hnízdová na 15. místě z cel-
kového počtu 26 soutěžících.

V soutěži Kopidlenský kapřík žáci po zdo-
lání testu znalostí o  přírodě soutěžili v  po-
znávání vodních rostlin a živočichů, v pozná-
vání rybářského náčiní, v házení udicí na cíl 

a v navazování olůvek a háčků.
Naše družstvo obsadilo 1. místo (soutěžilo 

9 družstev).
Velkým úspěchem je umístění našich žáků 

v  jednotlivcích, kdy Marek Fejfar obsadil 1. 
místo, Aleš Fejfar 2. místo a Bohumil Vobr 3. 
místo z celkového počtu 27 rybářů.

V soutěži Kopidlenský jelen, která je urče-
na pro mladé myslivce, žáci po testu znalostí 
o přírodě poznávali lesní rostliny a živočichy 
a stříleli vzduchovkou na cíl.

Naši žáci obsadili 9. místo z  10 družstev, 
která se účastnila. Velmi dobrého výsledku 
dosáhl v  jednotlivcích Štěpán Sochor, který 
obsadil 8. místo z celkového počtu 29 mla-
dých myslivců.

Výherci jednotlivých soutěží byli odměně-
ni diplomy a všechna družstva získala věcné 
ceny.

Našim žákům moc gratuluji a přeji spous-
tu úspěchů v dalších ročnících této soutěže.

Pavlína Mejzlíková

Novinky u třeťáků Zvídálků
Od  1. září 2015 jsou pohodovou partou 

Zvídálkové. V průběhu první a druhé třídy, 
které prožili v budově základní školy u kos-
tela, si nejen osvojili počáteční znalosti 
v předmětech českého jazyka, matematiky 
a  prvouky, ale prožili hezké chvíle při be-
sedách, výletech i  při společných akcích 
s rodiči. Říká se „změna je život“ a školní rok 
2017–2018 jich Zvídálkům přinesl hned ně-
kolik. Jaké změny to byly a jak je děti proží-
vají, vám prozradí následující řádky.

Ve  třetí třídě jsme změnili třídu, která se 
nově nachází v pavilonu. Máme jiné učebnice 
a těch je mnohem víc než ve druhé třídě. Také 
se učíme angličtinu, která mě baví, a učí nás 
ji jiná paní učitelka. Učíme se spoustu nových 
věcí, třeba o  historii našeho města. (Daniela 
Šímová)

Tento rok se hodně změnil, protože máme 
jinou třídu. Je menší, ale hezčí. A  najdete ji 
na  pavilonu v  prvním patře naproti Sovič-
kám. Učíme se nový předmět, je to angličtina 
s paní učitelkou Komárkovou. Nosíme docela 
těžkou tašku, protože máme hodně nového 
učení. (Naty Nagyová)

Do  třetí třídy nenastoupil Milánek Giňa, 
protože se odstěhoval. Budova školy je u spor-
tovní haly. Máme blízko do jídelny. Z předmě-
tů nám přibyl anglický jazyk. (Tomáš Vraštil)

Změnila se třída, ta je teď na  pavilonu. 

Máme sice blíž na oběd, ale zase dál do odpo-
lední družiny, která je ve škole u kostela. V la-
vici sedím s  Patrikem. Máme nový předmět 
a to je angličtina, říkáme jí ájina. Máme více 
učení než ve druhé třídě. A ve družině je nový 
kroužek – florbal. (Karolína Zárubová)

Učíme se v  jiné třídě, je menší. Ale zase je 

tu více jiných tříd. Každý den trvá vyučování 
pět hodin. Na tělocvik chodíme do velké spor-
tovní haly. Baví mě angličtina. A  nebaví mě 
písanka. Když sejdeme o  patro níž, tak jsme 
hned v jídelně. (Eliška Novotná)

Jitka Koutníková, třídní učitelka
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Zprávy ze základní a mateřské školy

Školní poradenské pracoviště při ZŠ a MŠ Kopidlno

Při dýňování se s dětmi bavili i rodiče

Školní poradenské pracoviště zajišťuje 
specializované pedagogické činnosti. Tyto 
činnosti zabezpečuje výchovný poradce, 
školní metodik prevence, vedení školy a tříd-
ní učitelka.

Výchovný poradce
Výchovný poradce se zaměřuje na  prá-

ci s  vycházejícími žáky. Společně hledáme 
cestu dalšího vzdělání – výběr střední školy. 
Účastním se s žáky besedy na úřadu práce, 
kde je problematika nastíněna z  jiného po-
hledu. Žáci se dozvědí, kolik absolventů zá-
kladních škol je evidováno na  úřadu práce, 
jaké profese jsou nejvíce poptávány v našem 
kraji. Mají možnost nahlédnout do jednotli-
vých profesí, dozvědí se o nich vše potřebné 
a  zjistí, zda mají předpoklady ke  studiu vy-
braného oboru. Ve škole pak pracují s infor-
mačními portály, jako je www.infoabsolvent.
cz, www.atlasskolstvi.cz a  další. Žáci si mo-
hou udělat osobnostní test, jehož výsledkem 
jsou informace o  jejich silných stránkách 
a  možných předpokladech pro konkrétní 
profesi. Dále hledáme informace o konkrét-

ních školách – dny otevřených dveří, jaké 
předměty se vyučují, z čeho konají přijímací 
zkoušky, zda se účastní burzy škol a kolik při-
jímají žáků… Dále žákům poskytujeme pre-
zentace jednotlivých škol přímo ve  výuce. 
Zástupci některých středních škol přijedou 
k  nám a  prezentují jednotlivé obory školy, 
uplatnění na trhu práce, případně možnost 
dalšího vzdělávání. Jsme žákům nápomocni 
při vyplňování přihlášek na střední školu, zá-
pisových lístků, podáváme jim obecné infor-
mace o přijímacím řízení, kdy se bude konat, 
co potřebují s sebou, jaké úlevy mají žáci se 
specifickými potřebami učení. Nad rámec 
výuky nabízíme přípravu na přijímací zkouš-
ky na  střední školy – s  jednotnou přijímací 
zkouškou. Formou procvičování konkrét-
ních příkladů či úloh z českého jazyka. Jed-
notlivé typy otázek, jaké se mohou v testech 
objevit, jak je řešit apod.

Školní metodik prevence
Činnost školního metodika prevence se 

zaměřuje především na  budování přízni-
vého klimatu školy. Preventista na  začátku 

každého školního roku tvoří preventivní 
program školy a  v  závěru školního roku jej 
vyhodnotí. V průběhu školního roku navště-
vuje jednotlivé třídy a vytváří pro žáky akti-
vity zaměřené na primární prevenci sociálně 
patologických jevů či vztahy ve  třídě. Pre-
ventista spolupracuje s odbornými pracovi-
šti, která působí v oblasti prevence sociálně 
patologických jevů. Také se zabývá výchov-
nými problémy žáků, které jsou v  případě 
nutnosti řešeny i  se zákonnými zástupci 
formou úředních jednání (jednání s rodiči či 
výchovná komise). Pro žáky je zřízena e-mai-
lová schránka důvěry pomuzu1@seznam.cz, 
kterou pravidelně kontroluje školní metodik 
prevence. Do dnešního dne zatím nikdo tuto 
možnost pro sdělování svých problémů ne-
využil, většinou žáci chodí přímo za  učiteli, 
což svědčí o důvěře a dobrém vztahu s pe-
dagogy.

Mgr. Magda Hakenová – výchovný poradce, 
Mgr. Barbora Olejarčíková – metodik prevence

První letošní tvořivé odpoledne dne 19. říj-
na 2017 se neslo v duchu „dýňování“. Každý 
si s  maminkou či tatínkem vydlabal, vyře-
zal a  také krásně nazdobil svou dýni, která 
se svíčkou v  bříšku zdobí dětská okénka. 
Za  dobře odvedenou práci na  nás čekala 
také odměna v podobě buřtíků, které si děti 
s  rodiči opekli na  ohni. Za  mlsání sladkých 
dobrůtek, buchet a  jednohubek děkujeme 
šikovným rodičům. Moc se těšíme na  další 
společné akce.

Dne 13. října 2017 jsme navštívili Měst-
skou knihovnu v  Kopidlně. Paní knihovni-
ce pro nás měla připravený pěkný a  pestrý 
program. Přečetla dětem krátkou pohádku, 
ptala se jich, jaké pohádky čtou doma, které 
mají rády večerníčky či jaká je jejich nejoblí-
benější postavička z pohádky. Děti si procvi-
čily jména, večerníčky a jejich první zvučné 
hlásky. Paní knihovnice dětem dovolila vzít 
a prohlížet si knížky, které se jim líbí, které by 
si někdy chtěly přijít půjčit s  rodiči. Moc se 
těšíme na příští návštěvu v knihovně.

Reakce na „dýňování“
Ve  čtvrtek 19. 10. se konalo v  mateřské 

škole „dýňování“. Děti nakreslily na  dýně 

pokračování na straně 21
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předlohu rodičům a  ti se pak ze všech sil 
snažili vyřezat tvary dle přání svých ratoles-
tí. Všechny dýně tak byly krásné, originální 
a jistě dělají doma velkou parádu.

Po vynaloženém úsilí všech zúčastněných 
přišla vhod svačina v  podobě špekáčků, 
kávy, čaje a  vynikajících zákusků, které do-
nesli rodiče. Tímto chceme poděkovat per-
sonálu školky, za nápad udělat takovou akci, 
skvělou organizaci, vytvoření přátelské at-
mosféry a pohlídání dětí. Rodiče si tak mohli 
vypít kávu nebo opéct špekáčky a nemuseli 
se přitom bát, že budou lovit děti z ohniště. 
Všichni si to skvěle užili, jen těžko říct, jestli 
více mladší, nebo starší účastníci. Těšíme se 
na příští rok.

Lucie Drapáková a Liběna Janáčková

Na  čtvrteční odpoledne ve  školce jsme 
se těšili již tři týdny dopředu, kdy jsme četli 
plakát ve školce, který nás zval na odpolední 
„dýňování“. Na zahradu školky jsme dorazili 
společně s  Jiříčkem a  dýní v  podpaží. Po-
časí nám dovolilo opéci si buřty. Dokonce 
jsme dostali i kafíčko a ochutnali kuchařské 
umění ostatních maminek, jež přinesly pe-
čené dobroty i  jednohubky. U  vyřezávání 
halloweenových strašidel jsme si radili mezi 
sebou a nálada byla výborná. Nakonec bylo 
těžké před šestou hodinou přemluvit mr-
ňouse, aby se odebrali domů, neboť si krás-
ně hráli a bavili jsme se všichni dohromady.

Děkujeme paním učitelkám za  bezvad-
nou organizaci a  příjemnou náladu, kterou 
vykouzlily, i panu řediteli, že se na děti přišel 
podívat.

Čápovi

pokračování ze strany 20
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Na závěr nám dovolte, abychom Vám popřáli hodně spokojenosti a úspěchů v novém 
roce a zároveň také prožití klidných a šťastných vánočních svátků. Ať spokojenost 

a štěstí jsou po celý rok 2018 nablízku Vám všem.

kolektiv MŠ
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Děti v knihovně plnily úkoly

V průběhu října proběhly v knihovně be-
sedy a  prezentace k  výstavě. Na  prezentaci 
a výstavu „Hurá do školy s Marií Terezí“ přišly 
děti ze čtvrté třídy SOVIČKY a  NÁMOŘNÍCI, 
páté třídy ŽIRAFKY a  žáci druhého stup-
ně ZŠ. Všichni si pozorně prohlédli výstavu 
a  úspěšně vypracovali testík k  danému té-
matu. S  žáky prvního stupně ZŠ jsem be-
sedovala na  předem vybrané téma, první 
třída SLUNÍČKOVÁ TŘÍDA se seznámila s pro-
vozem knihovny, řazením knih, jak se stát 

čtenářem a  procvičila říkankovou abecedu. 
Druhá třída VČELIČEK si připomněla hrdinu 
Rumcajse, přečetla úryvek z  knihy, splnila 
úkoly a zazpívala písničku Rumcajs. Třetí tří-
da ZVÍDÁLKOVÉ si vyslechla besedu, která 
proběhla v duchu regionálních pověstí a ba-
jek. Nezapomněli jsme ani na nejmenší děti 
z MŠ SLUNÍČKA, ŠIKULOVÉ a ŽABIČKY, které 
si prohlédly knihy, vyslechly úryvky pohá-
dek, splnily úkoly a předškoláci si procvičili 
abecedu.                                                              (rb)

Milý dárek pro naše 
čtenáře

V  kopidlenské knihovně si můžete vy-
půjčit knihu „Stručný obrazový slovník“, 
věnovanou našemu městu rodákem Jiřím 
Masákem, který má v knize své čestné mís-
to. Jirkovi patří poděkování za krásný dárek, 
velká gratulace k tomuto počinu a  i nadále 
přejeme mnoho dalších úspěchů. Již nyní 
můžeme naše občany pozvat na  červen 
2018, kdy plánujeme vernisáž obrazů Jirky 
Masáka.

Hana Masáková, starostka

Vážená paní Holubová, ráda bych Vám 
ještě jednou, jménem svým i jménem mého 
dědy Vladimíra Smutného, poděkovala.

Ani jsem při své letošní prázdninové ná-
vštěvě nedoufala, že budu schopna pro 
dědu sehnat materiály o jeho rodném městě 
a velice milé pozornosti. Snad poprvé v živo-
tě mu došla slova, když si všechny ty dárky 
prohlížel, a nyní celá rodina musí pravidelně 
absolvovat předčítání z  Kopidlenských lis-
tů. :) Co se týká návštěvy Kopidlna, děda se 
bohužel již na velké cestování necítí a přeci 
jen z Ostravy je to nemálo hodin jakýmkoliv 
dopravním prostředkem.

Také Vám chci poděkovat za vyřízení před-
platného (dnes došly listy prvně), faktura 
bude samozřejmě uhrazena obratem.

Mám Vám také vyřídit pozdravy od dědy, 
avšak jako stará škola se nechtěl fotit s dár-
ky od Vás, tak Vám mám poslat alespoň fot-
ku s  kocourem (který absolvuje předčítání 
s námi). :)

S pozdravem a přáním příjemného dne 
Bc. Barbora Krejčí

Poděkování
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Beseda s Janem Řehounkem 
o Svatojiřském lese

10. října 2017 proběhla v  Kopidlně be-
seda s  panem Janem Řehounkem ke  knize 
„Tajemné stezky – Svatojiřským lesem mezi 
Labem a Jizerou“. Spisovatel je znalec regio-
nu Svatojiřského lesa, k němuž ho přitahují 
rodinné vazby a vzpomínky z dětství. Tento 
mohutný lesní komplex je zajímavý nejen 
krásnou přírodou, historií, architektonickými 
památkami, mimořádnými a nezřídka i slav-
nými lidmi, atraktivními turistickými cíli, ale 
rovněž přebohatou zásobou lidových vyprá-
vění, pověstí a legend, a právě naše obec je 
jednou z těch, o nichž se v knize píše. Knihu 
si můžete vypůjčit v naší knihovně.

Na besedě pan Řehounek představil i dal-
ší své knihy a bylo to velice příjemné a milé 
povídání o místech v blízkém okolí.           (rb)

Slovo autora Jana Řehounka
V úterý jsem měl literární besedu v knihovně 

v Kopidlně. Ačkoliv už je to tři roky, co jsem pro 
Kopidlno dělal knihu, a za těch 18 měsíců inten-
zivní spolupráce se ze mne stal alespoň kousí-
ček Kopidleňák, oni se stále ke mně chovají jako 
ke  svému. Je to příjemné vědět, že jedu mezi 
přátele. Na fotkách jsem s knihovnicí Romanou 
Bitnarovou a se starostkou Hanou Masákovou 
– obě to jsou velmi sympatické a milé dámy.

Slunná Havaj v KVC

Talentované psí 
štěně Balynka 
na malé scéně KVC

V  pondělí 20. listopadu 2017 se 
na malé scéně KVC konala beseda s ces-
tovatelem a  spisovatelem Petrem Na-
zarovem, která nás v  chladném počasí 
zavedla do  krásného prostředí slunné 
Havaje, a to nejen působivým vyprávě-
ním, ale i  na  fotografiích a  dokumen-
tech v rytmu havajské hudby.               (rh)

Poučná, vtipná a  nápaditá byla Eko 
pohádka o  psím štěněti Balynce, kdy 
herci zábavnou formou zapojili děti 
do třídění odpadů do připravených ba-
revných popelnic. Představení se ode-
hrálo v  podání Karlovarského divadla 
a  zhlédly ho děti z  MŠ a  ZŠ Kopidlno 
na malé scéně Kulturního a vzdělávací-
ho centra Kopidlno v pátek 24. listopa-
du 2017.                                                        (rh)
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Ohlédnutí za rokem 2017 v KVC
Jak vstoupit do  nového roku jinak než 

předsevzetím, a to takovým, že např. zhub-
nu… navždy… Předsevzetím rozumíme, 
taky je máme a taky je rádi porušujeme…

No a jak jinak začít než besedou s někým, 
kdo poradí, jak se správně stravovat a ještě 
k tomu přidat trocha pohybu… ale né moc 
náročného…

Lenka Náměstková je nutriční poradkyní 
a  v  KVC vedla přednášku na  téma „Sport 
pomocník, nebo zabiják?“. Účastníci se do-
zvěděli spousty cenných a  důležitých rad, 
bez kterých se neobejde žádný začátečník 
na úspěšné cestě k vysněné postavě. A jed-
na důležitá informace od profesionální po-
radkyně zněla: jíst vše v přiměřeném množ-
ství a pít velké množství bylinných čajů.

Vernisáž výstavy fotografií Olgy Havlové 
se konala na malé scéně KVC za přítomnos-
ti dam z Výboru dobré vůle – Nadace Olgy 
Havlové v čele s ředitelkou nadace Monikou 
Granja. Na vernisáži vystoupily děti z 3. třídy 
ZŠ Kopidlno pod vedením Dagmar Zacho-
valové.

Měsíc březen byl ve znamení měsíce čte-
nářů a knihovna měla připravené, jak je již 
dobrým zvykem, různé akce pro všechny 
věkové kategorie čtenářů a  návštěvníků. 
Lekce online katalogu, který využívá stále 
více čtenářů, kdy si každý uživatel může 
z tepla domova zjistit, které tituly knihovna 
vlastní, a podívat se do svého čtenářského 
konta a knihu si zarezervovat.

Antistresové omalovánky jsou hitem 
posledních let, a  že fungují, objevuje stále 
více lidí a dříve oblíbené křížovky nahrazují 
právě teď relaxačními s omalovánkami pro 
dospělé.

Připraveny byly také dva zajímavé kurzy 
pro seniory: „Nebojte se počítače“ a „Zákla-

dy internetu“. Pro ty, kteří uvažují, že knihu 
nahradí čtečkou elektronických knih, byla 
nabízena zdarma výuka práce se čtečkou 
knih a  rovněž poradenství, jak si správnou 
čtečku vybrat podle parametrů.

Rozečti se! – byl další z  kurzů. Našim 
čtenářům byl nabízen online kurz rychlé-
ho čtení. Základní kurz obsahoval 20 lekcí, 
tempo studia si každý určil sám.

V  letošním roce oslavil nejznámější lou-
pežník Rumcajs z nedalekého lesa Řáholce 
50 let. I  my jsme slavili a  k  těmto krásným 
kulatinám nachystali výstavu pro malé 
i velké děti, spojenou s kvízy a hádankami 
o této postavičce a jeho rodině.

Zajímavá beseda na  zajímavé téma 
„Vliv psychiky na  lidské zdraví“. Odpově-
di na  spoustu otázek týkajících se právě 
psychiky ve  spojení s  nemocí odpovídala 
Radmila Koňaříková ze společnosti Natur 
Apatyka.

„Do Anglie s Karlem Čapek“ byla výstava, 
kterou měli možnost návštěvníci zhlédnout 
na malé scéně KVC po celý březen. Výstava 
obsahovala 12 stojanů s fotografiemi z An-
glie, Walesu, Irska a  Skotska, doplněných 
texty Karla Čapka a jeho ilustracemi. Výsta-
va byla zapůjčena z Památníku Karla Čapka 
ze Strže u Dobříše, který doporučujeme při 
vašich toulkách krásami naší země navštívit, 
je to místo s nepopsatelnou atmosférou.

Beseda s  Jiřím Šourkem ze Střední za-
hradnické školy odhalila všem přítomných, 
co jsou „čarověníky“. Ani my jsme netušili, 
jak složité je čarověníky, což jsou zakrslé 
dřeviny, získat a jaké je jejich následné po-
užití. Díky skvělému vyprávění pana Šourka 
se spoustou vtipných příběhů už víme…

Ani letošní prvňáčky jsme neošidili o slav-
nostní „Pasování na rytíře“ - čtenáře kopid-

lenské knihovny. Tentokrát jsme se sešli 5. 
června a  po  vystoupení, které připravily 
děti pod vedením třídní učitelky, pasovala 
naše malé čtenáře starostka města, ředitel 
základní školy a Víla z žabí tůňky.

V  měsících duben a  květen proběhla 
na malé scéně a v ateliéru KVC výstava vě-
novaná 80. výročí úmrtí prezidenta T. G. 
Masaryka. Cílem výstavy bylo seznámit ve-
řejnost s prezidentským obdobím T. G. Ma-
saryka a představit zajímavá a méně známá 
témata, jako je například Masarykův vztah 
ke  knihám, k  archeologii, T. G. Masaryk 
a koně, Masarykovy automobily a život T. G. 
Masaryka prostřednictvím různých dobo-
vých fotografií.

V  galerii na  schodech v  KVC probíhala 
od 1. 8. výstava ilustrací na téma Marie Tere-
zie, kterou malovali žáci I. stupně ZŠ. Výstav-
ku bylo možno zhlédnout a rovněž hlasovat 
o nejzdařilejší ilustraci do 31. 10. 2017, vždy 
ve výpůjční době knihovny. Všichni zúčast-
nění ilustrátoři byli odměněni sladkostmi.

V  září navštívil město Kopidlno hejtman 
Královéhradeckého kraje Jiří Štěpán, kte-
rý po  přivítání na  MěÚ Kopidlno zamířil 
do střední zahradnické školy, základní školy 
a na konec své návštěvy zavítal na besedu 
s občany na malou scénu Kulturního a vzdě-
lávacího centra, kde odpovídal na otázky tý-
kající se dotací pro spolky aj.

Spisovatel Jan Řehounek besedoval 
na malé scéně KVC ke knize „Tajemné stezky 
– Svatojiřským lesem mezi Labem a Jizerou“. 
Vyprávění spisovatele o  místech v  blízkém 
okolí bylo jako vždy velice příjemné a milé.

Zpěvák, hudební skladatel a hráč na hu-
dební nástroje Lešek Semelka nejen hu-
morně vyprávěl, ale i  hrál své největší hity 
na besedě v KVC. A že to bylo příjemné po-
sezení téměř v rodinné atmosféře, potvrdil 
nejeden návštěvník.

Dalším z hostů na besedě v KVC byl sená-
tor Tomáš Czernin, který odpovídal na otáz-
ky týkající se politické scény i  rodinného 
života.

„Jakub Jan Ryba, nejen autor České mše 
vánoční“, výstava zapůjčená z  Národního 
pedagogického muzea a  knihovny J. A. 
Komenského navodila na  malé scéně KVC 
vánoční atmosféru a  také voňavé perníčky 
a výroba vánočních ozdob, které měly mož-
nost s pomocí vlastní fantazie vyrábět děti 
z mateřské školy.

Po  uzavírce nás v  KVC čekala beseda 
s  cestovatelem a  spisovatelem Petrem Na-
zarovem a také Eko pohádka pro děti z MŠ 
a ZŠ Kopidlno.

To vše je výčet akcí, které byly přímo 
na  půdě Kulturního a  vzdělávacího centra, 
ale zdaleka ne vše, co v průběhu roku cen-
trum chystá. Mezi tyto činnosti patří kom-

pokračování na straně 25
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pletní organizace, zajištění cen, výzdoba, 
prodej vstupenek a  další aktivity spojené 
s přípravou Reprezentačního plesu města.

Rovněž zajištění cen a organizace dětské-
ho maškarního bálu jsou v rukou KVC. V le-
tošním roce jsme spolupracovaly s  členy 
místní organizace TJ Sokol, tzv. „Ledečáky“. 
A že to byla skvělá volba, dokazovaly klad-
né ohlasy a  šťastné úsměvy přítomných 
dětí.

Další akcí, kterou KVC kompletně zajišťu-
je, je Hledání vajíček spojené s  dílničkami 
na  velikonoční téma, zdobením perníčků 
a  příprava soutěžních disciplín, kterých se 
už tradičně a spolehlivě ujímá spolek Kopí-
sek.

Den matek na  zahradě DPS je další akcí 
v řadě, kterou KVC kompletně zajišťuje a při 
níž si vždy velmi ceníme a chválíme spolu-
práci s místní MŠ a ZŠ.

Dětský den a  slavnosti slunovratu jsou 
akcí, kterou na svém hřišti organizuje FK Ko-
pidlno. Město Kopidlno dětský den finanč-
ně podporuje a KVC zajišťuje vše potřebné 
po dohodě s organizátory. Jsou to například 
mlsůtky a odměny pro děti, křídy, soutěžní 
kartičky, tisk a distribuce plakátů…

V podobném duchu se KVC podílí na or-
ganizaci Koncertu rockových kapel. Rovněž 
po dohodě s organizátory zajišťujeme kom-
pletní mobiliář, propagaci akce, tisk plakátů 
a  další nezbytnosti k  úspěšnému konání 
akce potřebné.

Nejnáročnější a největší akcí jsou každo-
roční Kopidlenské slavnosti. Příprava této 
akce trvá rok, nebo přesněji, po skončení le-
tošní akce už dávno běžely přípravy na slav-
nosti v  roce 2018. Kompletním zajištěním 
programu, mobiliáře, zvukaře, pořadatelské 
služby, občerstvení a  dalších nezbytných 
věcí počínaje a úklidem odpadků v brzkých 
ranních hodinách po  akci vše zdaleka ne-
končí. Zhruba celý následující týden je stále 
dost a dost poměrně náročné práce čítající 
úklid prostor univerzálního hřiště, zajištění 

očištění a odvoz zapůjčeného mobiliáře, vy-
účtování atd.

Neméně náročnou akcí na  přípravu je 
bluegrassový festival, který se koná v srpnu 
a také na univerzálním hřišti. Opakovaly by-
chom se při výčtu, co vše je potřebné na tak 
velkou akci zajistit a  nic neopomenout. 
Možná jen propagace obou akcí. Kdy ob-
jíždíme okolní města, obce, vesnice a vísky 
a konáme téměř sisyfovskou práci při výle-
pech plakátů, které nám ve většině případů 
do  druhého dne přelepí, nejinak je tomu 
i přímo v Kopidlně.

Když už jsme zmínily běžící přípravy slav-
ností a oslav 100 let města v roce 2018, při-
dáváme krátkou ochutnávku, na  koho se 
těšit… Dalibor Janda s dcerou Annou a ka-
pelou Prototyp, Jakub Smolík, Chůdadlo, 
Zdeněk Izer a řada dalších…

V podstatě od začátku nového roku pro-
bíhají aktivně přípravy na  blížící se konec 
roku… řídíme se rčením, že štěstí přeje při-
praveným, a ani v letošním roce tomu neby-
lo jinak… Program na adventní čas je zajiš-
ťován ve spolupráci se ZŠ, která každoročně 
se svými žáčky vystupuje u rozsvěcení stro-

mu a na dalších akcích s předvánočním ča-
sem souvisejících.

A ani nyní to není zdaleka vše co KVC bě-
hem roku zajišťuje. Patří jsem například vy-
pisování dotačních titulů na  kulturní akce, 
provoz a  rozvoj TIC, rozvoj knihovny aj., 
dotace spolkům a spolupráce s nimi, zpra-
cováváme příspěvky do  informačních le-
táků a  Kopidlenských listů, komunikujeme 
s  kronikáři a  členy redakční rady KL, patří 
sem správa budovy KVC včetně zajištění je-
jího celoročního provozu a neustálé opravy 
napáchaných škod nejen na dětském hřišti, 
příprava občerstvení na  akce včetně naše-
ho skvělého domácího štrúdlu, který napo-
sledy pochválil i pan senátor Czernin, čehož 
si velice vážíme. V  letošním roce jsme také 
spustily projekt česko-polského přátelství 
opět ve spolupráci se ZŠ Kopidlno atd.

Nyní uzavřeme s  předstihem rok 2017 
a  přinášíme stručnou nabídku chystaných 
akcí v KVC v roce novém.

…A na co se můžete těšit v roce 2018?
Vernisáž výstavy obrazů úspěšné malířky 

Evy Hnykové bude prvním počinem nové-
ho roku. Výstava Josef Čapek – malíř, bás-
ník, spisovatel nás provede měsícem břez-
nem. Výstavní prostory malé scény budou 
od měsíce dubna patřit obrazům Jany Dra-
hovzalové Čápové. Těšit se můžete na  be-
sedy, např. k  rodokmenům, historii, cesto-
vatelské besedy a  další. V  rámci oslav 100 
let města Kopidlna budou z  Regionálního 
muzea a galerie v Jičíně zapůjčeny artefak-
ty z kopidlenské sbírky. Těšit se můžete také 
na výstavu obrazů Jiřího Masáka.

To je jen stručný výčet a zároveň pozván-
ka na  akce příštího roku, na  které vás již 
nyní co nejsrdečněji zveme.

Závěrem bychom vám rády popřály krás-
né prožití svátků vánočních a  do  nového 
roku zdraví, štěstí, pohodu, lásku, spousty 
úspěchů a splněných přání.

Renata Holubová, Romana Bitnarová
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Již v loňském roce se rada města roz-
hodla, že vybuduje ve  městě Kopidlně 
kamerový systém. Za tímto účelem bylo 
v  letošním roce vyčleněno v  rozpočtu 
města 150 tis. Kč. Dále pak proběhlo 
několik schůzek vedení města ohledně 
samotného počtu a  správného umístě-
ní kamer. Místa byla vytipována tak, aby 
bylo monitorováno především náměstí, 
výjezdy z  města u  hlavních komunikací 
a  případně také kontejnery na  odpad 
a částečně nemovitosti v majetku města. 
Toto umístění bylo projednáno i s npor. 
Bc.  Miroslavem Netíkem, vedoucím od-
dělení PČR Kopidlno. Policie ČR v  Ko-
pidlně bude kamerový systém aktivně 
užívat, a to na základě dohody o užívání 
kamerového systému za  účelem plnění 
úkolů policie dle § 2 zákona č. 273/2008 
Sb., o  Policii České republiky, zejména 
ochrany osob, majetku a veřejného po-
řádku, za  účelem prevence kriminality 
a  zlepšení podmínek při odhalování 
pachatelů přestupků a  trestných činů 
na území města Kopidlna.

Za  účelem vybudování kamerového 
systému bylo osloveno několik firem. 
Na radu města byly předloženy nabídky, 
se kterými se vzhledem k dalším potřeb-
ným úpravám dále pracovalo. Zakázku 
nakonec získala společnost COMTEX, 
s.  r.  o. Co se týče ceny zakázky, musela 
být oproti plánované částce navýšena, 
a to z důvodu kompletního vybudování 
dohledové stanice na Policii ČR, což pů-
vodně navržený rozpočet nepředpoklá-
dal. Celý systém je navržený tak, že doká-
že pojmout až 20 kamer. Celková cena se 
tak vyšplhala na 194 tis. Kč vč. DPH.

V  tuto chvíli již společnost COMTEX, 
s.  r.  o., započala práce. Do  zkušebního 
provozu by měl být kamerový systém 
uveden v prosinci 2017 a do plného pro-
vozu cca v lednu 2018.

Ing. Karel Žižka, místostarosta

Kopidlno zavádí 
městský kamerový 
systém

Vyhlášení výsledků výstavy ilustrací 
na téma Marie Terezie

Lešek Semelka na malé scéně KVC

Dne 20. listopadu 2017 proběhlo 
v  knihovně vyhlášení výsledků výstavy ilu-
strací na  téma Marie Terezie, kterou jste 
mohli zhlédnout v galerii na schodech v KVC 
a  rovněž hlasovat o  nejzdařilejší ilustraci 
do  31. října 2017. Celkem hlasovalo 193 
návštěvníků, vítěz Erik Kosina získal 39 hla-
sů a odnesl si knihu o Kopidlně, druhé mís-

to za  30 hlasů obsadila a  knihu od  autorky 
Ilony Pluhařové Země bledulek převzala Le 
Quynh Nhu a  za  třetí místo si knihu O  po-
pletené víle Komolíně také od autorky Ilony 
Pluhařové odnesla Anežka Smolíková. Pro 
všechny zúčastněné ilustrátory byly připra-
veny sladkosti.                                                   (rb)

Kulturní a vzdělávací centrum Kopidlno přivítalo v úterý 24. října 2017 zpěváka, hudeb-
ního skladatele a  hráče na  hudební nástroje Leška Semelku. Beseda o  životě, ženách, 
pasivním i aktivním sportování, kráse života na vesnici a v neposlední řadě o životních 
úspěších byla prokládána živým hudebním vystoupením, kdy zazněly Leškovy novinky 
a také staré známé hity jako Jména a Jsi prostě nejlepší.
Velké poděkování za zorganizování setkání patří především Pavlu Skálovi, který je dlou-
holetým známým Leška Semelky.                                                                                                     (rh)

Jsme na Facebooku!
Staňte se našimi fanoušky. Knihovnu na-

jdete na Facebooku pod jménem: Knihovna 
Kopidlno. KVC pak jako: Kulturní a vzděláva-
cí centrum Kopidlno. Naleznete zde ty nej-
čerstvější fotografie, informace o dění u nás, 
pozvánky na  chystané akce, zajímavosti ze 
světa knih, knihoven a  čtení, kulturního ži-
vota a  mnoho dalšího. Sdělte nám své do-
jmy, komunikujte, bavte se s  námi. Těšíme 
se na vás na nejrozšířenější sociální síti v ČR.

 (rb, rh)
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Udělování cen Jivínský Štefan se blíží

Gangster v nesnázích v kopidlenské sokolovně

Do  konce roku máte příležitost nomi-
novat jednotlivce či skupiny na  ocenění 
Jivínský Štefan, které připomíná význam-
né kulturní počiny na Jičínsku za rok 2017 
a  také dlouhodobou kulturní činnost. Ná-
vrh na  udělení Štefana může podat kdo-
koli. Stačí uvést jméno a  adresu nomino-
vaného (jednotlivce či skupiny) a  stručné 
zdůvodnění, připsat, zda se jedná o počin 
roku (I. kategorie), nebo o  dlouhodobou 
činnost – trvající nejméně 5 let (II. katego-
rie), a  nezapomenout na  jméno a  adresu 
navrhovatele.

Své návrhy zasílejte do  31. prosince 
2017 buď na e-mailovou adresu: jivinskys-

tefan@seznam.cz, nebo poštou na adresu: 
Knihovna Václava Čtvrtka, Denisova 400, 
506 01 Jičín. Nominace lze v půjčovní době 
přinést i osobně do oddělení pro dospělé, 
můžete je také kdykoliv vhodit do schrán-
ky knihovny. Obálku označte heslem „Jivín-
ský Štefan“.

Tradiční setkání s  vyhlášením výsledků 
dvaadvacátého ročníku Jivínského Štefana 
se tentokrát uskuteční v Hořicích, a to v ne-
děli 25. února 2018.

Za pořadatele Štefanská komise & Nadač-
ní fond Jičín – město pohádky & Knihovna 

Václava Čtvrtka v Jičíně & město Hořice

Situační komedii plnou humorných scének s názvem „Gangster v nesnázích“ představila 
14. října v kopidlenské sokolovně skvělá parta nadšených ochotníků ze spolku Dobrovodští 
kohouti.                                                                                                                                                                                 (kl)

Do pekla 
a na Veselý Kopec

S účastníky podzimního výletu jsme ten-
tokrát zamířili do okolí města Hlinska na Vy-
sočinu.

První zastávka byla přímo pekelná, a  to 
v Pekle Čertovina. Unikátní zábavní centrum 
Čertovinské peklo je jediné svého druhu 
nejen v  naší republice, ale i  v  celé Evropě. 
A  to pekelné království se rozkládá celkem 
na  pěti patrech, do  hlubin země sahá dva-
náct metrů, k nebesům míří osmi metry.

Bez předchozí rezervace se do  pekla ná-
vštěvníci nedostanou, a že je tam stále plno 
a sehnat volné termíny je vážně také peklo.

Skanzen Veselý Kopec nás přivítal krás-
ným podzimním slunečným počasím a akcí 
Bramborová sobota, kdy jsme téměř v každé 
roubence ochutnávali výrobky z  brambor, 
ať už to byly bramborové placky, škubánky 
s mákem, brambory na loupačku, nebo pe-
čené brambory s jablky, všechno bylo skvě-
lé. Všichni výletníci bez věkového rozdílu si 
výletní lokalitu pochvalovali.                              (rh)
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Kopidlenská diaspora v Hradci Králové
V  těchto dnech jsme si připomněli sku-

tečnost, že uplynuly již 4 roky od  našeho 
návratu do  Hradce Králové. Přesto si stále 
vzpomínáme na dojemné rozloučení v KVC 
v  Kopidlně a  zcela neformální rozloučení 
se sousedy ve  Mlýnci. Bylo to tak upřímné 
a spontánní, že nás i po tak dlouhé době hře-
je pocit vzájemnosti a  souznění, který nám 
byl tímto způsobem vyjádřen. Dostatečný 
odstup od těchto událostí nám dovoluje po-
soudit, zda jsme se tehdy rozhodli správně, 
když jsme opustili malebnou vesničku Mlý-
nec a vrátili se po 46 letech znovu do města 
svého mládí. Mohli bychom podat hned ně-
kolik důkazů k tomu, že to bylo rozhodnutí 
správné a pro nás jediné možné. V bytovém 
domě, jen pár kroků od obou nádraží, tady 
žijeme relativně spokojeně. Jsme blízko ro-
din našich dcer a máme možnost potěšit se 
s vnoučaty. Přesto rádi a často vzpomínáme 
a v myšlenkách se vracíme k rokům prožitým 
v  Kopidlně a  jeho blízkém okolí, kde jsme 
toho hodně prožili a poznali tam mnoho mi-
lých a zajímavých lidí.

Teď bych rád vysvětlil to divné označení 
naší skupiny Kopidlenských v  Hradci, uve-
dené v  titulku článku. Slovník říká, že dia-
sporou se označuje skupina lidí, kteří dob-
rovolně opustí svoji domovinu a  přitom si 
zachovávají vazby na  původní místo, kde 
po většinu života žili. To je přesná charakte-
ristika nás, kteří se v Hradci občas scházíme 
a vzpomínáme. Nejsme od místa, kde jsme 
žili, zas tak moc vzdáleni, a tak každou chvíli 
tu máme návštěvu někoho z přátel, sousedů, 
našich bývalých žáků. Na  internetu se den-
ně alespoň virtuálně potkáváme po  sociál-
ních sítích, mejlujeme si a jsme tak neustále 
v kontaktu s místní realitou. Přesto jsou pro 
nás tím největším zážitkem osobní setkání.

V  Městské knihovně v  Hradci Králové se 
často scházíme a  nejen tady vzpomínáme, 

ale vyměňujeme si informace o  svém rod-
ném kraji, svých známých a  kamarádech, 
plánujeme si další setkání a  vzpomínání. 
Pravidelným účastníkem těchto setkání je 
doc. Karel Štefek. Jedno takové se uskuteč-
nilo 10. října. Na naše setkání přijala pozvání 
paní Zdenka Gláserová Lebedová, se kterou 
si přál pan docent se osobně setkat. Ona 
jeho přání vyhověla, a  tak jsme se krátce 
po poledni sešli ve ztichlé Literární kavárně 
hradecké knihovny, abychom se při kávě 
nejen poznali, ale zároveň si přitom pro-
mluvili o  našich společných zájmech. Bylo 
nám příjemné slyšet, že paní Zdenka pracuje 
v  regionálním archivu v  Jičíně. Pan docent 
zase chválil její příspěvky v  Kopidlenských 
listech, které jsou na vysoké odborné úrov-
ni a  přitom podané srozumitelnou formou, 
přístupnou pro čtenáře. Hovořili jsme o Ko-
pidlenských listech ve  smyslu zachování 
jejich současné obsahové i grafické úrovně. 
Ocenili jsme barevné podání i kvalitu tiště-
ného papíru. Zamýšleli jsme se, čím bychom 
mohli přispět k  obohacení obsahu. K  tomu 
nám nabídla paní Zdenka Glaserová, z titulu 
svého pracovního zařazení v okresním archi-
vu, veškerou podporu a pomoc.

Je známé pravidlo, že člověk ocení mís-
to, kde žije, teprve tehdy, když se odstěhu-
je a  získá nad ním určitý nadhled. Takový 
máme pocit i my, kteří jsme v Kopidlně delší 
dobu žili a později odtud odešli. I na dálku 
vnímáme problémy, které se tady řeší, jako 
je třeba přestavba náměstí a  s  tím spojené 
náročné archeologické výzkumy uvnitř měs-
ta. Trápí nás, že se nedaří vyřešit a využít pro-
stor po zbouraném cukrovaru. Že je v městě 
málo pracovních příležitostí a  většina lidí 
musí za  prací denně dojíždět. Silně se nás 

dotkly škody způsobené v zámeckém parku 
při nedávné vichřici. Na druhou stranu jsme 
hrdí na  organizátory Kopidlenského kvítku 
a že oprava základní školy dál usilovně po-
kračuje. Na  dálku sledujeme společenský 
a kulturní život v místě, dobrou práci knihov-
ny nejen v Kopidlně, ale i ve Mlýnci. Oceňu-
jeme všechny, kteří se o tuto stránku života 
Kopidlna starají.

Ale ani my tady v Hradci nijak nelenošíme. 
Účastníme se zdejšího bohatého kulturního 
a  společenského života. Podle svých sil se 
zapojujeme do akcí, které se v Hradci orga-
nizují pro seniory. S manželkou dokonce ob-
čas vyučujeme na  škole a  doučujeme žáky 
matematice doma. Na  podzim jsem měl tři 
besedy se žáky základní školy ve  Věkoších 
o tom, jak jsme si kdysi v Hradci hráli a výle-
tovali, které organizovalo Centrum postiže-
ných civilizačními chorobami. Jsem členem 
redakční rady Zpravodaje hradských senio-
rů, spravuji webové stránky místní organi-
zace Svazu důchodců mosdhk.webnode.cz 
a  píši pro ně svůj blog deduv-poskolnicek.
webnode.cz/blog.

Rozhodně jsme se po  přestěhování 
v Hradci Králové neztratili a nijak se nenudí-
me. Studuji již několikátou univerzitu 3. věku, 
tentokrát při Městské knihovně ve Wonkově 
ulici, dokonce pro mne zajímavé téma Ast-
ronomie. V Hradci jsou desítky možností, jak 
se zaměstnat, trávit užitečně svůj volný čas, 
jak a čím naplnit dny svého stáří. To vše nás 
vede k závěru, že náš odchod z Mlýnce a Ko-
pidlna byl správným rozhodnutím. Otevřel 
nám novou kapitolu našeho pestrého a za-
jímavého života.

Jaroslava a Oldřich Suchoradských, 
Hradec Králové

Kopidlenská diaspora v Hradci Králové jedná...

Mgr. Zdenka Gláserová Lebedová.
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Kromě zemědělství mě baví motorky, 
říká Luboš Koňák z Cholenic
Zemědělství a zemědělci v Kopidlně a okolí

Jak jsme slíbili v minulém čísle, přinášíme 
další díl našeho seriálu o  zemědělství a  ze-
mědělcích v Kopidlně a okolí. Tentokrát jsme 
oslovili mladého zemědělce z  Cholenic. 
Jmenuje se Luboš Koňák, věk 26 let, svobod-
ný, bezdětný.

Od kdy jste se začal věnovat zemědělství?
Zemědělství provází můj život vlastně 

od  narození. Táta se zemědělství věnoval 
(kromě stavební činnosti) a mě nikdy ani ne-
napadlo, že bych mohl dělat něco jiného. Já 
stejně snad ani nic jiného neumím. Šel jsem 
prostě ve stopách otce. Z toho důvodu jsem 
se vyučil opravářem zemědělských strojů 
v  Hořicích a  v  roce 2011 získal osvědčení 
zemědělského podnikatele. Činnost s  tátou 
máme rozdělenou, tedy každý sám za sebe. 
V  něčem si poradit nechám, v  něčem ne – 
můžeme alespoň své úspěchy porovnávat. 
Já hospodařím asi na  40 ha. Nějakou tech-
niku vlastním, prostě jako každý zemědělec 
– základní vybavení.

Jaké komodity pěstujete?
Mnou hlavní pěstovanou plodinou je obi-

lí, hlavně pšenice. Sem tam seji ječmen, ale 

ten spíše okrajově, pro doplnění. A dále je to 
řepka a cukrová řepa. V  loňském roce jsem 
zkoušel jetel, ale příliš se nezadařilo.

Jak hodnotíte poslední sklizeň?
Tak letošní sklizeň byla výnosově prů-

měrná. Řepu mám ještě na  poli, tak uvidí-
me. Celkově sklizeň hodnotím jako dobrou. 
Oproti loňskému roku byly větší výnosy, ale 
zase horší kvalita. Obilí přemoklo. Loňský rok 
probíhal přesně obráceně – menší výnosy, 
vysoká kvalita. A o tom to celé zemědělství 
je – jednou tak, podruhé jinak. Naplánovat 
nejde nic.

Věnujete se také chovu?
Ne, chovu dobytka se nevěnuji, mám pou-

ze domácí zvířata pro radost. Chov je nároč-
ný na čas a péči.

Jak hodnotíte vstřícnost politiky města 
a obyvatel k vašemu podnikání?

K  Cholenicím se nebudu vyjadřovat, 
spokojený určitě nejsem. Rozhodně bych 
uvítal větší podporu pro místní obyvatele. 
Zastupitelstvo města Kopidlna mi vždy vy-
šlo vstříc.

Koníčky?
Kromě zemědělství mě baví motorky. Po-

prvé jsem na motorce seděl asi v šesti letech. 
Měl jsem tu výhodu, že mě táta podporoval. 
Nejezdil jsem tehdy žádné závody, stačily mi 
louky, pole, lesy. Láska k  tomuto sportu mi 
vydržela dosud. V  18 letech jsem prodělal 
těžkou nehodu. Naštěstí vše dobře dopad-
lo. Poslední tři roky závodním na  silničních 
motocyklech na  přírodních tratích. Jezdím 
například Hořice nebo Dymokury. Letos 
jsem se umístil v republice na třetím místě. 
Vlastním tři závodní motorky, dost volného 
času a samozřejmě financí pohltí jejich údrž-
ba. Dále mě baví lyžování. Občas mě můžete 
vidět i u rybářů.

A jaké jsou vaše současné plány?
Jsem skromný. Žádné velké plány nemám. 

Nezkrachovat, udržet současný standard, 
pokračovat ve stejném duchu. K mé obživě 
a udržení motorek to stačí. Rodinu zatím ne-
plánuji. Stačí mi trochu podpory okolí a dob-
ré počasí. Přece jeden plán mám. Rád bych 
se zúčastnil mistrovství Evropy.

Ptala se Věra Jančová

OPRAVENÉ SLOUPY PLOTU V září pracovníci Místního hospodářství opravili sloupy oplo-
cení u základní školy v ulici Tomáše Svobody.                                                                                                 (kl)

Rády bychom poděkovaly všem učitelkám 
z MŠ a ZŠ Kopidlno, vedení školy a v nepo-
slední řadě školní jídelně za skvělou celoroč-
ní spolupráci při organizaci akcí, na kterých 
se v průběhu roku podílíme a které společně 
připravujeme. Poděkování patří také zástup-
cům všech spolků za  dobrovolnou účast 
na námi pořádaných akcích v průběhu roku.

Za Kulturní a vzdělávací centrum Kopidlno 
R. Holubová, R. Bitnarová

Vážíme si spolupráce, 
a proto…
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Proč je dobré zachovávat památky?
Kříž v Drahorazi

V letošním roce 17. května proběhla v Dra-
horazi (podobně jako v jiných obcích, viz KL, 
červenec 2017, str. 6 –7) schůzka zdejších 
občanů s  vedením města Kopidlna, které ji 
svolalo. Mimo jiné se zde probírala osadním 
výborem navržená možnost posunutí sochy, 
respektive kříže, stojícího naproti bývalé 
škole, v  blízkosti hřbitova. Na  schůzce pří-
tomní místní občané byli jednohlasně proti 
posunutí kříže.

Sochou, jak se v  současných písemných 
dokumentech kříž nejčastěji pojmeno-
vává, je míněn kovový krucifix, umístěný 
na  poměrně vysokém, štíhlém kamenném 
podstavci s  nikou, v  níž je malba bolestné 
Panny Marie, v dolní části soklu jsou pak ná-
pisy. Kříž s  podstavcem obklopuje železná 
ohrádka na podezdívce z kamenů a na této 
podezdívce stojí i kříž samotný. Podezdívka 
pod křížem i pod železnou ohrádkou je ne-
dílnou součástí krucifixu jako jednoho celku, 
jako záměrné architektonicko-sochařské 
koncepce, složené ze samotného krucifixu 
a  jeho bezprostředního okolí. Toto bezpro-
střední a související okolí tvoří stupně scho-
diště, podezdívka a právě i zmíněná železná 
ohrádka. Ohrádka měla od  počátku mimo 
jiné zejména praktickou funkci: chránila 
podstavec krucifixu a tím celý kříž, chránila 
zde umístěné předměty, dodané do prosto-
ru mezi kříž a ohrádku v období oslav, svátků 
apod. (svíčky, věnce, kytice, ozdoby a další), 
a  v  neposlední řadě chránila celý kříž např. 
před zvěří, ale i před nenechavým člověkem 
a  podobně. Kříž byl do  ohrádky umístěn 
centrálně, tedy na střed, a to zcela záměrně 
tak, aby dohromady tato drobná umělecko-
řemeslná památka spolu s ohrádkou vytvá-
řely harmonický celek. K podezdívce vedou 
ještě kamenné stupně, které měly podobně 
jako ohrádka svou funkci (přístup ke  kříži, 
pokleknutí k modlitbě, k odpočinku atd.).

Kříž byl v  blízkosti hřbitova na  návsi 
na  obecním pozemku postaven v  roce 
1842 nákladem zdejších zbožných občanů. 
Na čelní straně soklu čteme nápis1:

NENIT w ZADNEM GI / NEM SPASEN NEŽ w / 
GEŽJŠI KRYSTU – / SKUT APOST / KAP 4. WP ...

Na  boční straně podstavce kříže čteme 
pamětní nápis:

K geho cti postaven / tento sw. křjž z nabož/ 
ných přjspewků obce / Drahorazské. – / L.P. 
1842

V tom roce 1842 se dočteme v obecních 
účtech2, že obec platila lomařům za pomoc 
při odvozu kamene „na štátui“3 z lomu tři zla-
té, dále 2 zlaté 30 krejcarů „za vápno na štá-
tui“, 39 zlatých kameníkům, kteří na soše pra-
covali, a tři zlaté za železo na čepy do sochy.

Péče o kříž náležela po celá desetiletí obci 

(tedy obecním představitelům) a  místním 
obyvatelům. Obec se k  jeho opravě stavěla 
víceméně zodpovědně, stejně jako míst-
ní zbožní farníci, z  nichž na  jeho opravu či 
údržbu občas některý přispěl (obecně neby-
ly k podobným účelům výjimečné ani sbírky 
na podnět faráře či administrátora).

Další písemně zaznamenaná oprava se tý-
kala „plotu u sochy Pána Krista před školou“, 
na kterou obec přispěla 2 zlaté a 50 krejca-
rů.4 Velká oprava dosud dřevěného plotu 
(není zcela jisté, jak přesně vypadal) pro-
běhla v roce 1907. Ohrádka byla zcela nově 
zhotovena ze železa a obec za ni a za opravu 
celého kříže zaplatila 163 korun 60 haléřů.5 
Město Kopidlno jakožto právní nástupce 
obecního vlastníka převzalo i tuto povinnost 
se o kříž starat, a to od roku 1986, včetně po-
zemku, na němž kříž stojí.

O  dalších nákladech na  úpravu kříže 
nemáme bližší informace, ve  2.  polovině 
20. století je kříž vnímán jako víceméně sešlý 
a neudržovaný, což mu bohužel vydrželo až 
do  dnešních dnů. Nyní se jeho stav dá na-
zvat jako havarijní.

Co je tedy vlastně hodnotného na draho-
razském kříži?

Zchátralost a havarijní stav obecně nezna-
menají, že by taková socha ztratila svou hod-
notu (nebo alespoň některou z hodnot). Kříž 
sice není památkou takového významu, aby 
jej stát chránil jako jiné kulturní památky, za-
psané Ministerstvem kultury do Ústředního 

seznamu kulturních památek (ÚSKP), ale je 
drobnou památkou církevního charakteru, 
kterých vznikalo v českých obcích v 19. sto-
letí postupně velké množství. Drahorazský 
kříž je však nositelem hodnot, které jsou 
společensky a  kulturně významné a  měly 
by být naší současnou společností chráněny 
a zachovány.

Především jde o  jeho význam duchovní, 
náboženský, vznikl jako výraz úcty katolíků 
k  Ježíši Kristu a  jeho duchovnímu odkazu. 
Byl nejen symbolem a prezentací římskoka-
tolické víry zdejších obyvatel, ale později se 
stal významným, památným místem v živo-
tě všech místních obyvatel, nejen těch hlá-
sících se k  římskokatolickému náboženství. 
Když se v  Drahorazi v  roce 1921 přihlásila 
většina místních obyvatel k  nově založe-
né národní Církvi československé (později 
Církvi československé husitské), konala se 
její první bohoslužba (a patrně pak i mnohé 
další) pod širým nebem právě zde, u  toho-
to kříže, a to už 28. 3. 1921.6 Místo s křížem 
na  drahorazské návsi se tak stalo obecně 
symbolickým duchovním místem, na  kte-
rém se lidé setkávali bez ohledu na to, jaké-
ho byli náboženského vyznání nebo politic-
kého smýšlení. Proto má toto prostranství 
na návsi s křížem velkou hodnotu duchovní 
a historickou.

Další hledisko, které je nutné brát v úvahu 
a které s těmi výše jmenovanými hodnotami 
nerozdílně souvisí, je hodnota původního 
umístění, tedy významná skutečnost spo-
čívající v  umístění památky přesně na  tom 
místě, kde byla našimi předky postavena, 
a  její zachování v  relativně shodné podo-
bě, v  jaké byla postavena. V  roce 1842 ne-
stály v  blízkém okolí ještě současné domy 
a v blízkosti kříže nestála ani lípa, která nyní 
společně s  ním vytváří pomyslnou bránu, 
kterou prý nákladní auto neprojede. Kříž byl 
postaven naproti tehdy ještě dřevěné budo-
vě školy a dnes stojí na místě, které bývalo 
historicky obecní návsí, kolem kříže byl vol-
ný prostor sloužící pro shromáždění většího 
počtu lidí a  v  jeho blízkosti nestály žádné 
stromy (na rozdíl od současného stavu, kdy 
v  blízkosti kříže vyrostly třeba i  nechtěně 
další stromy mladšího věku). Kříž byl také 
zřejmě to první, co spatřily děti venku po vy-
běhnutí ze školy na náves.

Rovněž tyto zmíněné hodnoty je nutné 
brát v  úvahu, přemýšlí-li někdo nad  přesu-
nutím nebo posunutím kříže byť jen o malý 
kousek. Je zřejmé, že tímto zásahem do pů-
vodního stavu rozmístění a podoby historic-

Kříž v Drahorazi, stav v roce 2016.
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ké návsi Drahorazi by došlo ke zničení sym-
bolických hodnot, které si kříž s sebou nese 
z minulosti až do dnešních dnů, a že v tomto 
případě převažuje veřejný zájem zachovat 
kříž přesně na místě, kam byl tenkrát posta-
ven. Tento veřejný zájem musí být nadřazen 
zájmům jednotlivce, a  to tím spíše, že byl 
místními obyvateli záměr posunutí, nebo 
dokonce přesunu kříže odmítnut.

Proč nám vlastně záleží na takovýchto pa-
mátkách, které jsou vesměs církevního cha-
rakteru a místní je nechali postavit v dobách, 
kdy římskokatolická víra byla v  českých 
zemích státním náboženstvím? Proč mají 
současníci zájem na  zachování památek 
a jaký má takový kříž pro dnešního člověka 
význam?

Některé z  hodnot dokáže vnímat každý 
člověk. Např. estetická stránka věcí je velmi 
individuální, člověku se může líbit, a  tudíž 
mít velkou estetickou hodnotu věc (památ-
ka, stavba), která nemá např. hodnotu umě-
leckou, historickou a podobně. U drahoraz-
ského kříže mnoho z nás více či méně vnímá 
a  ctí několik skutečností, které pro  nás činí 
kříž hodnotným: např. že jej postavili naši 
předkové, které máme obvykle v úctě, také 
možná ctíme jejich zbožný úmysl nebo jsme 
sami věřící (katolíci). Zároveň třeba vnímá-
me minulost tohoto místa a celé obce, míst-
ní historii. Nebo vnímáme prostranství návsi 
kolem kříže jako přirozené centrum obce, 
místo setkávání, na  kterém bývá umístěna 
nějaká dominanta (socha, sloup, kašna aj.), 

symbolický střed obce – v  Drahorazi je ta-
kovým významovým středem obce právě 
prostranství mírného návrší se  hřbitovním 
areálem s kostelem a vedlejší náves s křížem.

Možná chceme zachovat pro budoucnost 
některé či všechny z výše uvedených hodnot 
(historickou, duchovní, původního umístě-
ní), které v sobě spojuje současná i ta histo-
rická náves se zde stojícím křížem. Vnímáme 
toto kulturní prostředí jako svým způsobem 
nedotknutelné, i  když to není důvod, aby-
chom je nevylepšovali. Např. sekáním trávy, 
ořezáváním stromů, úpravou plotu nebo 
opravou (restaurováním) kříže atd. Oprava 
památky totiž může stávající hodnoty ještě 
obohatit, a  to třeba právě o  hodnotu este-
tickou, protože obecně jsou lidmi pozitivněji 
vnímány památky opravené a  udržované 
než naopak. Navíc opravy, a  tím spíše re-
staurování, mají za cíl postupné procesy de-
gradace a  chátrání památek zpomalit (pro-
tože zastavit je úplně nelze), zlepšit jejich 
stav materiálový a také ten vizuální, který je 
schopný vnímat každý z nás.

Pokud shledáváme drahorazský kříž vý-
znamným artefaktem, který chceme za-
chovat, vídat a  potkávat právě tam, kam 
byl postaven a kde dosud stojí, je to patrně 
známka našeho estetického, kulturního vní-
mání. Kultura neznamená pouze zúčastnit 
se nějaké akce hudební, divadelní, společen-
ské, sportovní, literární a podobně. Kulturní 
člověk vnímá společnost i  prostředí kolem 
sebe komplexněji, je to jeho celoživotní styl, 
a ne jenom návštěva jednorázové akce. Kul-
turu v  člověku je třeba pěstovat neustále, 
protože naše vnímání se vyvíjí a mění spolu 
s novými impulzy, které nám obrazy života 

kolem přinášejí. Proto patří drahorazský kříž, 
ale i  třeba místní kostel s  kaplí Božího hro-
bu nebo chátrající domek čp. 5 do zorného 
(kulturního) pole drahorazských obyvatel 
a záleží nám jak na jejich zachování, tak snad 
ještě více na zlepšení jejich fyzického stavu 
a hodnot, jejichž jsou nositeli, ale úplně nej-
víc nám patrně jde o  zlepšení jejich vizuál-
ní podoby, tedy estetické hodnoty, kterou 
získají opravou (údržbou, restaurováním, 
obnovou, rekonstrukcí a  podobně). Pohled 
na udržované a opravované památky, ale ne-
jen na ně, rovněž na upravené prostředí celé 
obce a  okolní krajiny, nás vnitřně kultivuje, 
probouzí v nás smysl pro estetično a hezké 
věci, ale rovněž nám způsobuje dobrý pocit 
a může nás pozitivně naladit. Proto je dobré 
zachovávat památky.

Zdenka Gláserová Lebedová, 
kronikářka Drahorazi

Poznámky:
1 Nápisy jsou přepsány např. v  knize editorek Vladi-
slavy Říhové a Jany Stráníkové Kopidlenská farnost – 
minulost a  současnost jejích drobných památek. Vyd. 
Univerzita Pardubice v r. 2012. Jde o zkrácenou verzi 
12. verše ve Skutcích apoštolů, uvedeného v Bibli.
2 SOkA Jičín, fond Archiv obce Drahoraz (dále jen AO, 
neuspořádáno), kniha Obecní pořádnost, fol. 36r.
3 Z  latinské statua – socha, sloup, nebo z  německé 
Statue – socha. Počeštěno na štátua, štátue.
4 SOkA Jičín, fond AO Drahoraz (neuspoř.), kniha 
Obecní pořádnost, fol. 104r.
5 Tamtéž, fol. 123r.
6 Z. Gláserová Lebedová, Počátky církve českosloven-
ské v Drahorazi (věnováno památce 600. výročí upálení 
Jana Husa v Kostnici). In: Kopidlenské listy, září 2015, 
str. 20–21.

Sraz po 60 letech

Rok 1957 byl pro náš ročník rokem zlo-
movým, protože nám skončila osmiletá 
povinná školní docházka.

Někteří z nás po prázdninách nastoupili 
na střední školy, jiní do odborných učilišť. 
Řada z nás se roky nepotkala, a tak v roce 
1982 spolužák Honza Macák zorganizoval 

první sraz po 25 letech. Sešlo se nás mno-
ho, někteří se ani nepoznali. Přišli i  žijící 
učitelé, páni Josef Kobrle, Josef Ruta, Fran-
tišek Čapek a František Vraštil.

Od  té doby jsme se scházeli pravidelně 
po pěti letech, od 60 let věku se scházíme 
každý rok a každý rok se už někdo nemů-

že dostavit. Tak se nás letos, v  roce 2017, 
po 60 letech, sešlo jen 12, ale i tak jsme si 
to užili.

Při loučení jsme si popřáli hodně zdraví 
a příští rok zase na shledanou.

Jana Čtvrtečková
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Lékárna a lékárníci v Kopidlně
Když jsme před časem s panem Jaroslavem 

Svobodou vzpomínali na  těchto stránkách 
kopidlenské lékaře, zapomněli jsme na místní 
lékárníky. Je typické, že lidé uznávají a obdivují 
doktory, ale na lékárníky, kteří mají rovněž vý-
znamný podíl na  jejich zdraví, často zapomí-
nají. Podceňují jejich význam a myslí si, že jsou 
jen pouhými podavači léků.

Kopidlenskou lékárnu si pamatuji, ještě 
když stávala na severní straně kopidlenské-
ho náměstí. Ne že bych tam chodil nějak 
zvlášť často. Ale když už jsem tam vešel, měl 
jsem vždy zvláštní pocit. Už vstup prosklený-
mi a zdobenými dveřmi jakoby lákal do svě-
ta vonných bylinek, zázračných mastí a vše-
hojících léků. Za  tárou, jak se prodejní pult 
v  lékárně nazývá, stála tmavá skříň s  mno-
ha šuplíky a  v  nich krabičky s  léky, mastmi 
a lahvičky s tajemnými tekutinami. Za tárou 
paní magistra Eva Vaňková, která v  Kopidl-
ně tehdy pracovala. Později musela odejít 
na  západ Čech a  po  odchodu do  důchodu 
využila svých jazykových znalostí a  dlouho 
pracovala v klášterním archivu v Chebu, kde 
objevila a i publikovala spoustu zajímavých 
informací. Pamatuji si i pana lékárníka, vždy 
ochotného a připraveného vyhovět zákazní-
kům, se svojí zázračnou schopností vyluštit 
recepty od  lékaře a  návštěvníkům dobře 
poradit. A to jsem nikdy neměl tu možnost 
navštívit laboratoř v  pozadí lékárny, kde se 
míchaly masti a vyráběly čípky. v mém dět-
ství patřila kopidlenská lékárna určitě k těm 
tajemným místům kopidlenského náměstí.

Až mnohem později se přestěhovala 
do  nového zdravotnického střediska pro-
ti škole, v  ulici Tomáše Svobody. To už tam 
působil nový lékárník pan PharmDr. Jaroslav 
Holec. Navštěvoval jsem lékárnu pod jeho 
vedením pravidelně a  po  dlouhá léta. Rád 
jsem poslouchal jeho ponaučení, jak léky 
předepsané lékařem správně užívat. Oceňo-
val jsem jeho vytrvalost a pečlivost, s  jakou 
mně ponaučení při každé návštěvě znovu 
opakoval. Stal se pro mě zcela jednoznačně 
lékárníkem hodným toho slova smyslu.

Znovu jsem si ho připomněl po přestěho-
vání do Hradce Králové, když jsem loni začal 
studovat na  univerzitě 3. věku na  Farma-
ceutické fakultě UK v  Hradci Králové téma 
Člověk a  léky. Během roku jsem absolvoval 
20 přednášek na nejrůznější témata z oboru 
farmacie. Zúčastnil jsem se exkurze do  ne-
mocniční lékárny při Fakultní nemocnici 
a do historické lékárny v Kuksu. Velkým zá-
žitkem byla promoce a závěr studia v Karo-
linu v  Praze. Pochopil jsem, jak náročné je 
to studium a  jak se tento obor za  posled-
ní roky proměnil a  stal se srovnatelným se 
studiem lékařství. To nezbytně úzce souvisí 
s  rozvojem moderní vědy, chemie a  nástu-
pem nových metod léčení nemocí. Tím se 
komplikuje role lékárníka, navíc spojená 
s  mnoha těžkostmi danými pozicí lékáren 

v ekonomickém systému naší současné spo-
lečnosti. Dozvěděl jsem se o tom zcela náho-
dou, na gerontologickém sjezdu odborníků 
v  hotelu Černigov, kam jsme byli pozváni 
jako absolventi U 3. věku. U oběda jsem se 
seznámil s mladým lékárníkem z Olomouce. 
Ten mi v  krátkém čase oběda naznačil slo-
žitost situace v  našem lékárenství, danou 
živelným společenským vývojem po  roce 
1989, na  kterém řada lidí v  tomto oboru 
zbohatla, ale mnohem víc se jich dostalo 
do problémů. Ač se to nezdá, jsou to právě 
lékárníci a  lékárny na malých místech, kteří 
tvrdě bojují o svoji holou existenci. Na rozdíl 
od velkých měst, kdy třeba v Hradci Králové 
je lékárna snad v každé ulici, na venkově se 
postupně ruší.

Poprosil jsem kopidlenského lékárníka 
pana J. Holce, aby mně pomohl vyznat se 
v  současné situaci. I  on po  létech výkonu 
služby pacientům odchází s koncem letošní-
ho roku do předčasného důchodu. Pokusí se 
vysvětlit proč. Ale nejdříve něco málo z jeho 
bohatého života.

Po studiu na FaF UK v Hradci Králové, obor 
klinická farmacie v  letech 1977–1982, jsem 
působil dva měsíce v lékárně v Třešti. Následo-
val rok vojny a dva roky v tzv. centrální lékár-
ně na náměstí v Jihlavě. Centrální snad proto, 
že sloužila pohotovosti 24 hodin denně, 365 
dní v  roce. Po  atestaci v  roce 1985 jsem do-
stal na starost otevření nové lékárny v Jihlavě 
na  sídlišti Březinky, jako zástupce vedoucí lé-
kárnice, která zároveň zastávala funkci okres-
ní lékárnice. Tam jsem skončil v  květnu 1990 
a z důvodů pracovních i rodinných jsem přešel 
na  okres Jičín. Dostal jsem na  vybranou buď 
Kopidlno, nebo Železnici. Zvítězilo Kopidlno, 

které bylo vhodnější pro cestování za  dětmi. 
Asi bych jinak šel do Železnice, kde se narodil 
táta – v nedalekých Dílcích – a já to tam dobře 
znal. V roce 1994 Okresní nemocnice Jičín dala 
lékárnám ultimátum: privatizovat. To bylo 
možné až v březnu 1995 v nových prostorách 
zdravotního střediska. A  letos, nejpozději 31. 
prosince, odevzdám klíče, ukončím podnikání 
a budu si vyřizovat předčasný důchod. Mimo-
chodem lékárna v Železnici už není – skončila 
z ekonomických důvodů.

Mnohokrát jsem si vyčítal, že jsem si nezvo-
lil třeba medicínu, potravinářskou chemii, či 
dokonce životní prostředí. I své dceři jsem stu-
dium farmacie rozmlouval, marně. Ta i z níže 
uvedených důvodů dnes už v  lékárně nepra-
cuje. Vždy mě potěší vědomí, že jsem někomu 
pomohl urychlit léčení nebo že jsem někoho 
přesvědčil vyhledat lékaře při podezření na zá-
važné onemocnění. Mívám radost, když mi pa-
cient řekne, že moje doporučení pomohlo lépe 
než třeba předepsané léky. Naopak mě mnoho 
věcí trápí: spousta zbytečné administrativy, 
nepořádek v  evidenci pojištěnců i  smluvních 
zdravotnických zařízeních. Pro současnou vlá-
du existují jen nemocniční lékárny. Distribuci 
léků na  malých městech lze prý zařídit bez 
lékáren. Státní dozor nad léky vykonává svou 
funkci zcela svévolně, formálně a  řekl bych 
i amatérsky. Pak je to cenová politika výrobců 
léčiv. Dost by vyřešily na rok dopředu ohlášené 
pevné ceny léčiv – tomu se ale brání výrobci. 
A  samozřejmě podjatost zákonodárců. Ne-
známe ani nesmíme znát farmakokinetické 
údaje ve  smyslu porovnání rozdílů jednoho 
léčiva od  různých výrobců. K  tomu rabatové 
akce výrobců + distributorů, které podporují 
jen velké a  zároveň bohaté lékárny, pro malé 
lékárny jsou však nedostupné. Ačkoliv zdraví je 
v žebříčku lidských hodnot na předním místě, 
mnoho lidí se tak nechová. Zanedbávají živo-
tosprávu, prevenci, nepřemýšlí o  zdravotních 
potížích, nepamatují si alergie, nečtou příba-
lové letáky, nedodržují dávkování atd. Vytočit 
mě může například věta typu „Jo, a když jsem 
šla na autobus, tak na mě sousedka volala, ať 
jí koupím něco na kašel“. Nelíbí se mi zbytečný 
rozruch kolem léčebného konopí, jak několika-
měsíční výpadek v dodávkách ohrožuje našich 
asi 12 pacientů. A ostatních 10 milionů Čechů 
léčí domácky připravenými konopnými dryá-
ky vše možné i  nemožné. Hloupé a  víceméně 
nebezpečné reklamy našich televizí, a  přede-
vším trestuhodné reklamy šmejdů na  inter-
netu. Doslova hokynářské jednání některých 
lékárníků, zvláště ve  větších městech, které 
spolu s  „nepochopitelnými“ cenovými rozdíly 
a  nedostupností řady léčiv pochopitelně ve-
dou u pacientů k všeobecnému despektu vůči 
lékárnám. Přitom cena léčiv, podle slov mého 
spolužáka a opravdu velkého experta na léky 

Takto kdysi vypadaly obaly na některé léky.
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PharmDr.  Josefa Suchopára, je v  Čechách 
„nemravně nízká“. Má na  mysli nadužívání, 
zneužívání a  nevhodné kombinace léčiv. To, 
že pacient zaplatil za úspěšnou odvykací kúru 
od kouření 2500 Kč za dva měsíce, si pamatuje 
a vyčítá nadosmrti, ale že za těch 20 let kouření 
prokouřil statisíce, to si už dávno nepamatuje.

Jak z  toho současného marasmu ven? Do-
mnívám se, že je nutné zavést pevné ceny léků 
ve všech lékárnách na cca 1 rok formou veřej-
né soutěže. Dále platit lékárníkům za  admi-
nistrativní činnost pro pojišťovny, zavést nut-

nost 4 lékárníků na jednu lékárnu, to platí ale 
jen pro větší lékárny, např. v HK lékárna vedle 
mléčné jídelny. Malým lékárnám, mezi lékární-
ky označovaným jako jednokoňky, stačí jeden 
lékárník, ale pomohla by tzv. platba za výkon 
od pojišťoven za výdej na recept. Všechna re-
gistrovaná léčiva by měla být dostupná pouze 
z  lékáren a  zamezit možnosti expedice léčiv 
zásilkově. Také samozřejmě omezit zbytečně 
přebujelou administrativu.

A trvale působit a vysvětlovat význam práce 
lékáren politikům…

Při studiu na  Farmaceutické fakultě jsme 
se od  přednášejících dozvěděli mnoho 
z  toho, k  čemu se vyjádřil kopidlenský lé-
kárník PharmDr.  J. Holec. Za  všechny uve-

du PharmDr.  Pavla Grodzu z  Příboru, člena 
České farmaceutické společnosti, a  Pharm-
Dr.  Helenu Marešovou z  hradecké Farma-
ceutické fakulty. Ve  shodě s  kopidlenským 
lékárníkem nás v  rámci studia přesvědčili 
nejen o  své vynikající odbornosti, ale též 
o enormní snaze v našem lékárenství prosa-
dit změnu, která by měla pomoci tomuto vý-
znamnému oboru našeho zdravotnictví lépe 
plnit svoji funkci v ochraně zdraví pacientů.

Za pomoci PharmDr. J. Holce 
sepsal Oldřich Suchoradský

Myslivecký spolek Bažantnice Kopidlno: 
Největší vrásky nám způsobuje černá zvěř

Hospodářský rok začíná tradičně 1. dub-
na, vlastní činnost spolku pak výroční člen-
skou schůzí. Kromě bilancování končícího 
období na  ní byl letos přijat do  spolku Jiří 
Jampílek, jako čekatel na  členství pak Petr 
Bíšek. V současné době má tedy náš spolek 
17 členů, jednoho čestného člena a jednoho 
čekatele na členství.

Během roku zároveň proběhly 3 členské 
schůze. Myslivecký výbor se mezi schůzemi 
scházel dle potřeby.

Činnost spolková
V této oblasti patří mezi naše největší akce 

činnost směřující k  dokončování našeho 
zázemí v  Bezručově ulici. Zde jednoznačně 
patří největší dík našemu dlouholetému čle-
novi panu Miroslavu Koutovi, díky němuž 
má dnes naše myslivecká klubovna stávající 
podobu. Také jsme získali od města Kopidl-
na povolení na pokácení několika vzrostlých 
přestárlých stromů, které by v případě pádu 
ohrozily nejen naši klubovnu, ale také okolní 
domy.

Činnost v honitbě
Do honitby byly nově nainstalovány 3 sa-

mokrmy, které se osvědčily zejména v obdo-
bí zimního přikrmování v lokalitách, kam je 
v  této době ztížený přístup s  krmením. Zá-
roveň probíhala průběžná oprava krmných 
zařízení a kazatelen. V závěru října nám však 
bohužel přibyla práce – vítr, který se přehnal 
naším územím, porazil v honitbě 8 kazatelen 
a žebříků.

Kromě uvedeného jsme také odpracovali 
pro město Kopidlno celkem 40 brigádnic-
kých hodin.

Činnost myslivecká
V  péči o  zvěř se nám již několik let daří 

udržovat podobné stavy, konkrétně u  srnčí 
zvěře. Postupně dochází k  nárůstu počtu 

u zvěře dančí. Stavy drobné zvěře, konkrét-
ně bažanti a  zajíci, se díky cílenému snižo-
vání škodné (zejména lišky) daří držet těsně 
nad hranicí lovu.

V současné době nám asi největší vrásky 
způsobuje černá zvěř, které se také v  naší 
honitbě nebývale daří. I  přes poměrně in-
tenzivní lov je její stav stále vysoký. Příčiny 
lze spatřovat zejména v  ideálních životních 
podmínkách – k nekonečným lánům řepky, 
obilí a kukuřice toho nelze moc co dodávat. 
Prakticky od  jara do  podzimu (druhá půlka 
listopadu) má černá zvěř zajištěn nadbytek 
potravy a ideální kryt. I když trávíme v honit-
bě desítky hodin měsíčně na čekání, v těch-
to lánech nemáme prakticky šanci černé 
zvěři jakkoli uškodit.

Stavy škodné zvěře, a to zejména lišek, se 
výrazně snížily, a to nejen díky lovu, ale prav-

děpodobně i vlivem prašiviny, kterou někte-
ré onemocněly.

Plán lovu na rok 2017 se nám z velké čás-
ti podařilo splnit – u dančí zvěře na 100 %, 
u srnčí zbývá aktuálně odlovit ještě několik 
kusů holé. V  současné době, kdy již z  polí 
mizí převážná část řepy a kukuřice, čímž se 
snižuje potravní nabídka i krytové možnosti, 
se více zaměřujeme na odlov zvěře černé.

Oficiálně od  1. listopadu začíná pro zvěř 
období nouze. Pole jsou již z převážné čás-
ti sklizena a  rozorána. Proto má každý člen 
spolku povinnost provádět přikrmování 
v přidělených krmných zařízeních, zpravidla 
má člen 2–3 zařízení. Snažíme se o alespoň 
jednu návštěvu týdně, při zhoršených klima-
tických podmínkách (mráz, sněhová pokrýv-
ka) pak dle potřeby i častěji.

Josef Andrenko

Nová podoba myslivecké klubovny.
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Pan Břetislav Válek vzpomíná
na Mlýnec po 2. světové válce

Po  roce 1945 byl prvním starostou 
ve Mlýnci Čapek. Po řádných volbách, které 
tu komunisté vyhráli, stal se starostou můj 
táta František Válek. V našem starém baráč-
ku měl jako obecní úřad psací stůl a na něm 
psací stroj. Mezi postelemi. Jinde v té malé 
chaloupce už nebylo místo. To byly tenkrát 
těžké doby. Po  válce se dělo plno změn 
a  také přišlo též velké stěhování obyvatel-
stva. Mnoho lidí z  obce odešlo osidlovat 
pohraničí. Třeba Jarka Hlaváčků, který se 
po  čase zase do  Mlýnce vrátil. Dál to byli 
Klimšovi, Skořepovi, kteří žili v  místě nazý-
vaném (ani nevím proč) Vytychárna. Byla 
to taková „kůča“ a žily tam pohromadě dvě 
rodiny. Obě po válce, v rámci osidlování po-
hraničí, odešly do Rynoltic. Stavení po nich 
obec rozbourala a  místo si koupil a  nový 
domek na  tomto místě postavil Konečný. 
Odešla i  moje sestřenice Máňa Prekslová, 
a to do Dolní Suché. Naopak zase nějací jiní 
se do obce tehdy přistěhovali. Třeba Kocou-
rek, který do  Mlýnce přišel z  Běchar. Byl to 
vyučený řezník a říkalo se, že přišel s jedním 
kufrem. Koupil hostinec od Čížkových. Bylo 
to tehdy druhé největší hospodářství v obci, 
s 11 hektary polí. On ale hospodařit nechtěl 
a měl tu jiné a smělé plány. Později však ze 
všeho sešlo, protože on neuměl, podnikal 
poctivě. Největším hospodářem ve  Mlýnci 
byl Špicar. K těm větším patřil ještě Čeleda, 
Jampílek a Borovička. Hospodářem byl i Ča-
pek, ale to byl více řemeslník – tesař. Posta-
vil si sám dřevěný barák. Vedle bydlel kolář 
Vojtíšek. Řemeslníci se tehdy lépe drželi nad 
vodou než ostatní hospodáři, protože měli 
k  polím vedlejší příjem ze svého řemesla. 

Kovář byl Pelant na hrázi a byl 
jím i tatínkův bratr Václav. 

Po  válce bývaly slavné 
i  ve  Mlýnci oslavy SVÁTKU 
PRÁCE na 1. máje. Tehdy tento 
svátek neslavili pouze komu-
nisté, ale svátek se týkal všech 
politických stran. Svůj průvod 
měli národní socialisté a  já 
mezi nimi dodnes vidím paní-
mámu Špicarovou. Všichni, co 
chtěli z  Mlýnce slavit, tak šli 
na  průvod do  Kopidlna. Větši-
na i s transparenty a na alego-
rických vozech.

Když se začala na Jičínsku na vesnicích za-
kládat zemědělská družstva, ve Mlýnci jsme 
patřili k těm prvním, kteří si to chtěli zkusit. 
Začali jsme založením strojního družstva, 
které zakoupilo traktor Zetor 25 a  kterým 
nejdříve začal, jezdil Seidl, později i  já. Ze 
Dvora jsme získali také samovaz na  sklizeň 
obilí, který nám opravili v Agrostroji v Jičíně. 
Nejdříve jsme ho po poli tahali koňmi, poz-
ději se připojil za traktor.

Prvá zemědělská družstva u nás byla tzv. 
1. typu. To bylo sdružování rolníků, kteří spo-
lečně obdělávali svá pole, ale ta stále zůstala 
zachována v  původním tvaru. Všechno se 
to postupně teprve rozbíhalo, hospodáři si 
navzájem pomáhali, ale to bylo tak všech-
no. Tímto způsobem to nešlo dost dobře 
kočírovat a  nějak zvlášť dobře to nefungo-
valo. A tak později přišel 2. typ družstev. To 
již bylo spojeno se scelováním polí ve větší 
a společně obdělávané celky. Meze malých 
soukromých políček byly zrušeny a  zorány. 

Živočišná výroba byla zpočát-
ku ještě udržována individuál-
ně a k jejímu společnému spra-
vování došlo až u JZD 3. typu. 
Ve  Mlýnci jsme prošli všemi 
vývojovými fázemi zrodu druž-
stev. Prvním předsedou naše-
ho JZD byl Plíšek. Prosadil si ho 
soused Novák a jeho příznivci, 
protože věděli, že je to člověk 
málo vzdělaný a budou si s ním 
moci dělat, co jen budou chtít. 
To se také projevilo. Snažil se, 
jezdil na školení, ale moc mu to 
nepomohlo. Prostě na tu funk-

ci nějak nestačil. Bohužel svým působením 
a  neschopností zbrzdil vývoj celé vesnice 
o několik let.

Předsedou KSČ po  válce v  obci byl Josef 
Vynikal. Byl to člověk málo vzdělaný, ale ji-
nak čestný. Dělal ve Dvoře a jezdil tam s koň-
mi. Když Dvůr po válce skončil, tak jim bylo 
přiděleno bydlení v  bývalých kvartýrech, 
protože manželka tam zůstala pracovat. 
On odešel pracovat na dráhu a dělal topiče 
na  lokomotivě. Patřil k  čestným komunis-
tům, který nikdy nepodlehl vlivu skupiny 
kolem Jirky Nováka. Rozdělení komunistů 
v obci bylo ke škodě celé strany v místě, ale 
i rozvoje celé vesnice. Lidé to viděli a ztráceli 
důvěru v to, co komunisti říkali, když viděli, 
že sami mezi sebou komunisté nejsou jed-
notní. Jinak však navenek Mlejnice vždycky 
byla „pokroková“ a  levicová. Nikdy tomu 
nebylo jinak a  projevilo se to při volbách 
i po „sametové revoluci“ v roce 1989.

Později jsem v  JZD funkci předsedy vzal 
po  Plíškovi já. Přitom jsem však musel ješ-
tě jako řadový člen jezdit traktorem. Nebyl 
nikdo, kdo by s  ním jezdil a  měl na  traktor 
„papíry“. Nutnost dělat vedle funkce jsem 
musel i proto, abych tehdy nějak uživil svou 
rodinu. V představenstvu družstva byl tehdy 
František Vonka, dál též můj tatínek Fran-
tišek, Josef Seidl, Franta Konečný, Rudolf 
Čapek a mnozí další, celkem asi 15 lidí. Kan-
celář jsme měli v domku po správci ve Dvo-
ře ve  dvou místnostech. V  druhé polovině 
domku bydlel Štajner. V  představenstvu se 
leccos jen těžko prosazovalo, protože mezi 
členy byly různé dohady a spory. Ale nikdy 
se nevyhrotily tak, že by snad JZD mělo 
ve  Mlýnci skončit a  zemědělci by se chtěli 
vrátit zpátky k  soukromému hospodaření. 
Podpora myšlenky společného hospoda-
ření, přes časté výměny názorů, měla jako 
celek v  naší obci jednoznačnou podpo-
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Žáci mlýnecké školy v 50. letech minulého století.
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ru. Autorita komunistů zde byla přirozená 
a  nebyla nikdy nějak násilím vynucovaná. 
Problémy se řešily dohodou, vzájemnou 
výměnou názorů, ale nikdy ne tak, že by se 
tu prosazovala nějaká stranickost a jeden je-
diný správný a neomylný názor komunistů. 
Družstevníci z vlastní zkušenosti poznali, že 
společné hospodaření má oproti soukromé-
mu hospodaření řadu výhod. Jednou z nej-
větších bylo využití techniky, kterou si sou-
kromý zemědělec nikdy nemohl v takovém 
rozsahu sám pro sebe obstarat.

Cesta nového řízení zemědělství však 
nebyla pořád žádnou idylkou. Po  projevu 
presidenta Zápotockého v srpnu 1953, kte-
rý přednesl při otevření Klíčavské přehrady, 
kde se vyslovil proti násilnému přesvědčo-
vání zemědělců do  JZD, z  družstva vystou-
pil Špicar z louky, Borovička, Josef Kubánků, 
Švorc, Drozen Štěpán, Drozen Robert, Či-
pera, Šebek, Čeleda a  Drobeček. Drobeček 
toho ale brzy litoval a chodil mi do baráku 
brečet, ať mu nějak pomůžeme, že nemá kr-
mení pro dobytek.

Když vystoupili, tak já a skupina družstev-
níků jsme proti jiné skupině prosadili, že do-
stali nejlepší pole s úrodnou půdou. Tenkrát 
s  tím ani můj otec nesouhlasil. Ale já jsem 
tušil, že se všichni brzy vrátí, a nechtěl jsem 
je nechat postavit se proti družstvu. A sku-
tečně se po 3 letech všichni do družstva zno-
vu vrátili. A určitě tomu pomohlo, že jsme se 
k nim v době jejich odchodu z družstva cho-
vali slušně. S nimi přišel do družstva i Špicar. 
On by vstoupil rád už dříve, ale pokyn shora 
byl: ŠPICARA ROZKULAČIT. To znamenalo 
jeho vystěhování z obce. Proti tomu jsem se 
zásadně postavil. Nakonec ale skončil stej-
ně na několik měsíců ve vězení. Ale to bylo 
až daleko později, na  samém konci 50. let, 
kdy se zapletl se skupinou, která se scházela 
v  Běcharech a  hecovala se navzájem pro-
ti komunistickému režimu. Ve  vězení však 
pobyl jen několik měsíců a  byl propuštěn 
po  amnestii presidenta Novotného, v  sou-
vislosti s výročím republiky. 

Neměl jsem nikdy rád takovou tu zákulis-
ní hru, různé našeptávače a  radily, kterých 
tenkrát bylo všude dost. Nejinak tomu bylo 
i v Mlýnci. Ale s lidmi to někdy bylo skutečně 
moc těžké. Jednou na jaře sel koňmi Jampí-
lek, Čeleda a Špicar ječmen na poli s názvem 
Osmnáctka. Bylo to brzy z  jara a půda byla 
ještě zmrzlá. Na  vrchu už ale bylo trochu 
rozmrzlé hlíny. Orat se začalo od  lesa Skal-
ského. Čeleda jel první a  za  ním se seřadili 
další. Když se na  konci otočil, tak jel první 
Špicar a Čeleda byl až poslední. A takhle se 
to střídalo. Ale když jel Čeleda první, tak jel 
moc pomalu, co noha nohu mine. Já jsem 
se tam přišel na  ně podívat a  pomyslel si, 
že snad tomu Čeledovi něco je, že jede tak 
pomalu?! Chlapi také hned na mě, ať mu do-
mluvím, co že jezdí po poli tak pomalu. Sami 
si to s  ním samozřejmě nechtěli rozházet. 

Byli však na něj hodně naštvaní. Když dojeli 
na konec a otočili se a já říkám: „Pane Čele-
do, když budeme tímto tempem dál sejt, 
tak budeme dosejvat a na začátku už bude 
stát samovaz připravený ke sklizni“, jeho re-
akce byla rychlá. Co že si to dovoluji, takový 
mladý „smrkáč“ radí starému hospodáři, jak 
má dělat? Říkám, že když se mu to nelíbí, že 
může jít klidně z družstva pryč. A on na to, 
že taky půjde. To bylo právě v době, kdy ta-
kovou množnost zemědělci dostali na výzvu 
presidenta Zápotockého. Ale i on se po čase 
do družstva zase vrátil. Asi třetí den po tom-
to incidentu jel Čeleda s koňmi po silnici a já 
za ním traktorem. A on když viděl, že ho chci 
předjet, zajel na střed silnice a práskl do koní 
a já ho nemohl dlouho vůbec předjet. Chtěl 
mi ukázat, že jak dokáže být rychlý, když je 
to potřeba a když on sám chce!

Každé ráno jsme rozdělili práci, a  pak ji 
místním rozhlasem po vesnici členům druž-
stva vyhlásili. Nebylo to ideální. Chtěl jsem, 
aby to dělali „četaři“, kteří by se ráno o tom, 

co se má dělat, poradili, a pak obešli po vsi 
své pracovníky a práci jim přidělili. Ale ten-
to systém jsme nikdy nezavedli, protože 
ty spojky nechtěl nikdo dělat. Mezi lidmi 
byli „rypáci“, kteří při hlášení z rozhlasu stá-
li u  plotu a  komentovali to, co se ozývalo 
z ampliónů. Jako třeba Joska Kubánků, který 
jezdil denně pracovat do Agrostroje. Jednou 
začal při hlášení nahlas vykřikovat: „Ráno 
na panský!!! Ráno na panský!!!“ Ale já mu to 
nesmlčel a řekl jsem mu: „Pepo, měli jste 8 ha 
a  v  družstvu pracuje jenom tvá matka! Tak 
si ty pole můžeš vzít zpátky a nebudeš mu-
set denně jezdit do  práce do  Jičína. Můžeš 
být doma a můžeš jít ráno pracovat na svoje 
a ani nemusíš chodit na panský…“ A byl klid.

Dokončení vzpomínek Břetislava Válka 
z Mlýnce otiskneme příště.

Materiál pochází z přílohy mlýnecké obecní 
kroniky.

(osu)

Stavení paní Slavíkové u hřbitova už dávno není...

Mlýnecký rybník Zrcadlo.
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Koho vybrat za prezidenta?
Před pěti lety se uskutečnila poprvé přímá 

volba prezidenta naší České republiky. Teh-
dy jsme v  Kopidlenských listech zveřejnili 
odpovědi kandidátů, proč by právě je měli 
občané našeho města volit. Nyní stojíme 
před stejnou volbou a redakce KL se znovu 
obrátila na všech devět kandidátů se stejnou 
otázkou: Proč bychom, jako občané městeč-
ka Kopidlno na Jičínsku, měli volit právě vás? 
Dostali jsme odpovědi od všech kandidátů, 
které vám předkládáme jako pomoc při va-
šem rozhodování.

Miloš Zeman
Byl námi osloven také před pěti lety, ale 

na naši otázku neodpověděl, ač nám opako-
vaně sliboval. Nakonec přece jen odpověď 
přišla, ale až po uzávěrce a byla zveřejněna 
v  dalším čísle našich novin. Tentokrát nám 
Barbora Filipková, jeho mluvčí zodpovědná 
za  letošní volby, napsala, že pan prezident 
žádnou předvolební kampaň nevede, a pro-
to nám na otázku neodpoví. Do rozhodnutí 
pana Miloše Zemana prý zasahovat nemůže, 
a doporučila nám otisknout občanům Kopi-
dlna tento svůj vzkaz: „Miloš Zeman se roz-
hodl nevést žádnou volební kampaň. Jeho 
„kampaň“ je jeho životní příběh a  výkon 
funkce prezidenta ČR za uplynulých 5 let.“

Je docela zvláštní, že skoro stejné vyjád-
ření nám napsal Miloš Zeman před pěti lety. 
Pro zajímavost jeho tehdejší odpověď opa-
kujeme: „Kandiduji na prezidenta proto, aby 
si lidé mohli vybrat z více možností, které se 
jim nabízejí. Domnívám se totiž, že rozho-
dující pro jejich výběr by neměly být sliby, 
ale životní příběh vypovídající o  minulosti 
daného kandidáta a  o  jeho zkušenostech 
a činech a tento životní příběh nabízím všem 
občanům ČR.“

Jiří Drahoš
Prezident sice nemá kouzelnou hůlku, aby 

mohl život v  každém městě, kde – stejně 
jako u  vás v  Kopidlnu – není právě růžový, 
obrátit ze dne na  den k  lepšímu. Ale může 
k tomu přispět! Hodně záleží na místní inici-
ativě, ale prezident může ze svého místa bo-
jovat za odstraňování byrokratických bariér. 
Dále musíme přizpůsobit náš systém vzdě-
lání nové době – moderním technologiím – 
a to se může projevit i na malém městě. Pod-
mínkou pro větší atraktivitu takového města 
pro nové podnikatele i pro práci z domova je 
kvalitní komunikační infrastruktura. Podpo-
rou informačních technologií i lepší doprav-
ní dostupností se mohou zabývat národní 
programy rozvoje venkova a  na  to může 
i  prezident díky svým návštěvám v  regio-
nech veřejně upozorňovat. Prezident může 
také apelovat na  to, aby se férově ocenila 
dobrá práce a lidé přivezli do svého bydliště 
větší zdroje. Kopidlno je blízko Českému ráji, 
jeho rekreační potenciál lze jistě využít i pro 
posílení infrastruktury ve  městě. Pokud jde 

obecně o  podporu ze strany státu, myslím, 
že nastal čas ji nasměrovat i  do  obcí v  po-
dobné situaci, nejen do několika krajů, které 
mají vždy a ve všem přednost při přerozdě-
lování. Pokud budu zvolen, budu rád, když 
mne k  sobě do  města pozvete, a  můžeme 
si všechny možnosti spolu probrat. Ostatně 
nedávno jsem městem projížděl a při cestě 
po  rozkopaném náměstí zrovna přemýšlel, 
jaké asi problémy máte a jak jistě není snad-
né je řešit. Těším se na Vaše náměty; pojďme 
společně obnovit republiku!

Pavel Fischer
Děkuji za Vaši zprávu i  za Váš zájem. Těší 

mě, že jste mě oslovili.
Na  otázku, proč by měl zrovna obyvatel 

Kopidlna volit zrovna mě, Pavla Fischera 
na  prezidenta, to vidím jasně: protože mi 
není lhostejné, jak se žije v  regionech, kde 
není dost práce a  kde chybí služby obča-
nům. Jak bude vypadat tvář naší země, roz-
hodujeme dnes. A neměli bychom to nechat 
jen nějaké anonymní ruce trhu.

Druhým důvodem, proč by měli obča-
né zvážit mou kandidaturu, je můj zájem 
o hudbu. Bluegrassový memoriál Honzy Ma-
cáka mě přitahuje, tento žánr jsem v minu-
losti hrával. Rád mezi Vás zavítám s kytarou, 
harmonikou a  houslemi, abych se zapojil 
do nějaké kapely, která bude hledat zrovna 
výpomoc. Z vlastní zkušenosti vím, že hudba 
sbližuje. A  také vím, že v naší zemi některé 
melodie prostě začínají chybět nebo že pře-
važují falešné tóny. I proto jsem se rozhodl 
vystoupit ze stínu a  kandidovat. Těším se 
na společné muzicírování i na setkání.

Michal Horáček
Protože mohu zastupovat zájmy skutečně 

všech občanů České republiky. Tedy i  oby-
vatel Kopidlna. Jako jediný si totiž kampaň 
platím sám a  moje kandidatura i  můj život 
jsou zcela transparentní, tudíž nebudu niko-
mu nic dlužit a nikdo mě nebude moci ničím 
vydírat. Právě díky této nezávislosti mohu 
zastupovat zájmy opravdu všech.

Jiří Hynek
Proč byste, jako občané městečka Kopidl-

no na Jičínsku, měli volit právě mne? Možná 
proto, že jsem zamlada jezdil do  Kopidlna 
hrát šachy. Již od žáků jsem hrál za Lokomo-
tivu Kolín a  kopidlnský šachový žákovský 
oddíl, který tehdy trénoval pan Oldřich Su-
choradský, byl náš velký rival.

Ale trochu vážněji. Jako prezident chci 
hájit zájmy občanů České republiky a niko-
ho jiného. Nikdy se nebudu ohýbat ani před 
velmocemi, ani před evropskými úředníky, 
nepodlehnu nátlaku ani žádnému mámení. 
Chci, aby na konci mého prezidentského ob-
dobí byla Česká republika silná, bezpečná, 
prosperující, demokratická, a  hlavně suve-
rénní země. Budeme rovnocenným a svébyt-

ným spoluvlastníkem našeho evropského 
domu – Evropské unie – a  evropští úřední-
ci budou pouze jeho správci, a nikoliv jeho 
vládci. Občané naší země nebudou nadále 
omezováni dalšími zákony a  budou smět 
říkat, co si myslí. Děti se budou rodit do bez-
pečné země s budoucností. A to v kterékoliv 
části naší krásné země včetně Kopidlna.

Marek Hilšer
Vážení obyvatelé Kopidlna, období 

po  listopadu 1989 bylo pro mnohé z  nás 
symbolem zásadních životních změn, usku-
tečněných představ a nadějí, ale i víry v bu-
doucnost země. Mnohé se splnilo, žijeme 
v prosperující zemi a jsme součástí svobod-
ného světa. Čtvrt století od  této politické 
a společenské změny ale přineslo i neúspě-
chy a zklamání z politiky planých slibů, od-
tržené od  potřeb občanů. Je cítit frustrace, 
pod tíhou událostí máme pocit, že je nemů-
žeme nijak ovlivnit. Jako by na  nás politici 
zapomínali.

Přestože máme někdy pocit marnosti, 
skepse není řešením. Kolem nás je stále 
více příkladů, kdy aktivita občanů prospívá 
nám všem. Ať už na úrovni obcí, regionů či 
celé země. Neztrácejme proto naději – život 
v naší zemi můžeme zlepšit. Stačí chtít a na-
lézt odvahu jít do toho. I pověstný David po-
razil Goliáše. Jako prezident jsem připraven 
posouvat věci dopředu. Spolu s  Vámi. Bu-
doucnost je na nás, buďme odvážní a pojď-
me do toho!

Vratislav Kulhánek
Koho budou volit lidé v Kopidlně, nevím. 

Také bych si netroufal jim radit.
Ale řeknu vám, co se mi jako první v hlavě 

vybavilo, když jsem tohle krásné české slovo 
slyšel. Cestou přes Kopidlno jezdím poměr-
ně často. I když je můj

život spojený s  jižními Čechami, rád jez-
dím na  túry po  Českém ráji nebo do  Krko-
noš. Není to tak dávno, když mě v Kopidlně 
upoutal poměrně malý poutač na  výstavu 
práce studentů Střední zahradnické školy 
na  místním zámku. Neváhal jsem a  prošel 
si expozice. Byl to najednou úplně jiný svět, 
než jaký vidí řidiči cestou přes náměstí. 
A od té doby mám Kopidlno uložené právě 
se vzpomínkou na šikovné aranžéry.

Petr Hannig
Město Kopidlno leží na  cestě do  Jičína, 

kam často jezdím, a  dále do  Českého ráje, 
za jehož jižním okrajem vlastně leží. Je pře-
mýšlivých a  svérázných lidí. Já jako prezi-
dentský kandidát jsem též svérázný. Nechci 
sponzorské dary od  miliardářů, abych jim 
nemusel být zavázán. Do  kampaně nedá-



Kopidlenské listy prosinec 2017 37

pokračování ze strany 36

vám finanční prostředky, protože si myslím, 
že finance jsou potřeba spíše na jiných mís-
tech, než aby se rozplynuly v  billboardech, 
plakátech či obtěžovaly občany v  poštov-
ních schránkách. Jako snad jediný jsem dů-
razně proti přijetí eura, protože by to zne-
hodnotilo důchody, platy a úspory občanů. 
Argumenty, že to pomůže ekonomice, jsou 
lživé. Podle hodnocení mezinárodního eko-
nomického fóra v  Davosu se hospodářství 
nových zemí EU platících eurem propadlo 
u Slovenska ze 46. na 59. místo, u Slovinska 
z 33. na 48. místo. Naopak Česká republika 
se posunula o  dvě místa dopředu na  31. 
místo z  33. místa (na  kterém byla spolu se 
Slovinskem).

A  právě ochuzení občanů vlivem přijetí 
eura se dotýká vlastně každého z  občanů 
ČR, kromě velkopodnikatelů, kteří by ušetřili 
za převodní poplatky. Takže já jsem vlastně 
kandidátem těch dolních deseti milionů ob-
čanů, kam určitě patří také mnozí obyvatelé 
města Kopidlna.

Mirek Topolánek
Mám pevné a  trvalé názory, dokonalou 

znalost domácí i zahraniční politiky, respekt 
ve světě a unikátní zkušenosti, které nemůže 
nabídnout nikdo další z kandidátů. Se mnou 
bude Česká republika sebevědomou zemí, 
která si bude umět obhájit svoje národní zá-
jmy a zajistit bezpečnost svých občanů.

Budu silný a slušný prezident, který bude 
ctít Ústavu České republiky. Záleží mi také 
na tom, aby se vrátil život na venkov a zlep-
šily se podmínky pro život lidí v  regionech 
mimo velká města.                                         (osu)

Brusinkové kuličky

Nepečené kuličky ze sušeného ovoce 
a oříšků jsou důkazem, že i zdravé cuk-
roví může být opravdu chutné.

Brusinky sušené, datle bez pecky, ořechy 
kešu, mandle loupané, vanilka

Postup přípravy:
1. Ve vysokorychlostním mixéru mixujte 
kešu oříšky a mandle, dokud nebudou 
jemně namleté.
2. Přidejte ostatní ingredience a mixuj-
te, až se směs začne spojovat. Můžete 
přidat 1 až 2 lžíce vody.
3. Pak směs přemístěte do  mísy a  pro-
pracujte ji rukama.
4. Vytvarujte přibližně 20 kuliček, na ka-
ždou potřebujete asi 2 lžičky směsi.

(rh)

Vánoční tip

Svaz postižených v roce 2017
Svaz postižených civilizačními chorobami 

je občanským sdružením přibližně s 60.000 
členy trvale postiženými závažnými civili-
začními chorobami. Rozvíjí léčebnou a soci-
ální rehabilitaci zdravotně postižených. Mezi 
základní zajišťované služby patří rekondiční 
a  rehabilitační pobyty. Prošlo jimi po  dobu 
realizace minimálně 180.000 zdravotně po-
stižených. Cílem působení těchto aktivit je 
zvýšení účasti postižených na péči o vlastní 
zdraví a zároveň snaha o maximální možné 
zlepšení jejich celkové kondice a psychické 
rovnováhy. Sociálně rehabilitačním půso-
bením lze dosáhnout zvýšení míry vlastní 
sebeobsluhy a  samostatnosti, v  některých 
případech i  návratu do  pracovního proce-
su, čímž dochází i  k  omezení nemocnosti 
a  počtu hospitalizací. Zejména postižení 
s nově diagnostikovanou trvalou chorobou 
se potřebují psychicky vyrovnat se svým 
postižením, naučit se s  ním žít, přisvojit si 
nový životní styl a zabránit tak postupnému 
zhoršování zdravotního stavu, respektive 
dosáhnout maximální možné stabilizace 
zdravotního a psychického stavu. Základem 
lidského zdraví je pohyb a o to více ho po-
třebují senioři. Organizace SPCCH zajišťuje 
každoročně ozdravné a  rekondiční pobyty. 
Letos to byly ozdravné pobyty v  Deštném 
v  Orlických horách a  ve  Sloupu v  Čechách, 
dále rekondiční pobyt v  Janských Lázních. 
Některé pobyty jsou částečně dotovány 
z  ministerstva zdravotnictví, ale i  o  pobyty 
nedotované je velký zájem a  těší se velké 
oblibě.

Počátkem jara jsme svolali výroční člen-
skou schůzi, přivítali mezi námi zástupce 
Okresní organizace a  Centra služeb SPCCH 

Jičín, zástupce města a ČČK. Schůzi oboha-
til kulturní pořad dětí ze školní družiny. Sta-
rostka města informovala o aktuálních udá-
lostech ve  městě. Nezapomínáme na  naše 
dříve narozené členy, poblahopřáli a předali 
jsme kytičku při jejich životních jubileích.

Připravený pochod s  hůlkami a  odborný 
výklad o výsadbě zeleně v zámeckém parku 
nám překazila nepřízeň počasí. Mnozí čle-
nové navštívili koncert dechové hudby, tak 
zvaná Pražská třináctka ve Vackově Vysokém 
Veselí. Dále jsme byli součástí natáčení zá-
bavného pořadu Cabaret pro televizi Relax 
v  Hálkově divadle v  Nymburce. V  listopadu 
navštívíme tržnici Kudowa-Zdrój v  Polsku 
za účelem předvánočních nákupů a na zpá-
teční cestě si prohlédneme zámek v Novém 
Městě nad Metují.

Nedílnou součástí prosperity organiza-
ce je i  zajišťování finančních prostředků. 
Po  celou dobu hospodaříme jen s  členský-
mi příspěvky. O  to více si vážíme přístupu 
města k  naší organizaci. Děkujeme za  jimi 
poskytnutý příspěvek, čímž se finančně po-
dílí na  našich akcích a  zároveň nám umož-
ňuje se scházet v pěkných prostorách nově 
zbudovaného KVC. Nejsme lhostejní k dění 
ve městě. Letos jsme pomáhali při oslavách 
města. Velice dobře spolupracujeme s ČČK. 
Děkujeme paní Křiváčkové za  ochotu nám 
pomáhat. Koncem roku předáme zprávu 
o činnosti do kroniky města.

To jsou akce za  letošní rok. Děkujeme 
všem, kteří se zajímáte o  dění v  organizaci 
a svojí účastí je pomáháte realizovat. Přeje-
me všem spokojenost a zdraví.

V Kopidlně 18. října 2017 výbor ZO SPCCH

ZEĎ V  HUSOVĚ ULICI NOVĚ V říjnu pracovníci Místního hospodářství opravili opěrnou 
zeď u silnice v Husově ulici.                                                                                                                                        (kl)
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Příběh ze života obyčejných lidí
Na úvod je třeba vědět, že budete číst pří-

běh založený na reálných událostech, jména 
i  místa jsou však z  důvodu ochrany údajů 
osob změněna. Popisované činnosti pracov-
níků jsou takto skutečně poskytovány.

Do Centra SASanka se v létě roku 2016 do-
volal tatínek, pan Jan, kterému zemřela pří-
telkyně, se kterou měl 6letou dceru Adélku. 
Pro oba to byla velká ztráta, nejen emoční, 
ale také ztráta jistot. Pan Jan je v  invalidním 
důchodu a  Adélčina maminka zajišťovala 
rodině veškerý příjem, o  který rodina přišla. 
Na otci zůstala péče o dceru, která začala cho-
dit do školy, a péče o domácnost, se kterou 
si nevěděl rady. Na situaci byl sám, on rodiče 
neměl a vztahy s rodiči jeho přítelkyně nebyly 
dobré. Dávali mu za vinu podíl na  její smrti. 

Otci i dceři se výrazně snížily příjmy na zajiš-
tění jejich potřeb.

Otec si nevěděl se situací rady. Obrátil se 
na obecní úřad ve své obci, kde ho odkázali 
na naše Centrum SASanka. Pan Jan si do Cen-
tra zavolal a  sjednal si schůzku se sociální 
pracovnicí. Nabídla mu, že se mohou potkat 
v Centru nebo u pana Jana doma. Z důvodu 
náročnosti dopravy do  Centra si zvolil mož-
nost setkání v domácím prostředí. Pracovnice 
během setkání vyslechla jeho příběh a sezná-
mila ho s možnostmi pomoci. Citlivě a trpě-
livě rozklíčovala celý Janův příběh. Teprve 
po druhé návštěvě se ukázalo, co všechno je 
potřeba začít řešit.

Otci jsme nabídli pravidelné konzul-
tace s psychologem. Tuto podporu 

pro sebe přijal. Odborník mu dodával odva-
hu k  jednotlivým krokům, které bylo potře-
ba činit ke  zvládnutí celé situace. Prioritou 
číslo jedna bylo udržení klidu pro dceru a její 
podpora při ztrátě maminky. I dceři pomohla 
psychologická pomoc. Dalším bodem bylo 
zjišťování, jaké má rodina příjmy a  výdaje, 
jestli má nějaké dluhy apod. Otec si nevěděl 
rady s orientací ve financích a uvítal nabídku 
doprovodu sociální pracovnice na úřad prá-
ce. Otec se v tomto systému vůbec nevyznal, 
protože tyto záležitosti měla na starosti jeho 
partnerka. Podařilo se zařídit finanční podpo-
ru tak, aby otec nepřišel o bydlení, které bylo 
nájemní.

Nemalým bodem bylo docházení dcerky 
do školy, komunikace se školou a plnění po-

vinností otce s  tím souvisejících. Sociální 
pracovnice sjednala schůzku otce s  uči-
telkou Adélky a sama se jí zúčastnila. Po-
tkali se na půdě školy. Otec již pak věděl, 

kam za paní učitelkou jít a kde má dcera 
třídu. Sociální pracovnice mu zároveň uká-

zala, jak obsluhovat elektronickou žákovskou 
knížku a vyznat se v ní, jak využívat konzul-
tační hodiny a jak odhlásit obědy.

Jedním z posledních bodů byla péče o do-
mácnost. To bylo pro pana Jana náročnější. 
Přece jen nebyl do  domácích prací vlivem 
svého zdravotního omezení tolik zapojován 
a teď nevěděl, kde začít. Společně se sociální 
pracovnicí prošli domácnost a sepsali vše, co 
je doma potřeba zajišťovat. Nákupy, prádlo, 
úklid. Pan Jan navrhl udělat plán, kdy co bude 
zajišťovat v době, když není dcera doma. Roz-
vrhl si činnosti podle svých sil. Pracovnice 
mu pomohla pouze s plánem, ale na pomoc 
by si musel přizvat například pečovatelskou 
službu. Nyní rodina pana Jana funguje podle 
jeho možností a  otec přijal svoji novou roli 
a  s  podporou služby ji dobře zvládá. Brzy ji 
nebude potřebovat vůbec, protože už bude 
vědět sám co a jak.

Víme ale, že podobných příběhů jsou na Ji-
čínsku desítky. Pracovnice a pracovníci Cen-
tra SASanka pomáhají v  ambulanci i  přímo 
v  domácnostech rodin tak, aby jejich další 
život měl dobré pokračování. To znamená, 
aby se rodinné vazby nerozpadaly, aby děti 
nestrádaly emočně a  netrpěly nedostatkem 
citů, lásky a  také základního materiálního 
vybavení. Vždy však vývoj spolupráce závisí 
i  na  dobrovolném rozhodnutí členů rodiny, 
a především vůli dospělých. Nebojte se přijít 
zeptat i vy, za optání nic nedáte, možná tím 
vyřešíte něco, na co právě nenalézáte odpo-
věď. Někdy pomůže jen obyčejné popovídání 
si. Většina situací má řešení a  vy i  vaši blízcí 
můžete žít spokojeněji.

Za Centrum SASanka vedoucí Mgr. Jitka 
Chalupníková, více www.charitajicin.cz, tel. 

čísla na pracovnice pro Kopidlno, Libáň a okolí: 
734 392 812, 730 806 186, 

e-mail: sasanka@charitajicin.cz.

Podpora rodin s dětmi
– bezplatná služba pro Kopidlno a okolní obce
Centrum SASanka

Sociálně Aktivizační Služby pro rodiny s dětmi

• Hledáte pomoc při řešení vaší tíživé situace?

• S vaším dítětem doma nebo ve škole se něco děje a nevíte si rady?

• Potřebujete pomoci v orientaci v sociálních službách?

• Potřebujete podporu v rodičovské komunikaci se školou nebo úřady? Myslíte 
si, že by vám pomohl doprovod pracovníka? Můžeme jít s vámi.

• Hledáte podporu pro zlepšení komunikace ve vaší rodině?

• Nevíte si rady s hledáním zaměstnání nebo vhodnějšího bydlení, odpovídají-
cího potřebám a možnostem vaší rodiny?

• Potřebujete poradit s výchovou dětí nebo péčí o domácnost?

• Nedaří se vám vyjít s penězi? Pomůžeme s nastavením rozpočtu rodiny.

•  Hledáte podporu v zajištění volného času vašich dětí a nevíte si rady? Může-
me vám pomoci zmapovat možnosti v okolí.

S terénními sociálními pracovníky se můžete potkat:

• v Kopidlně v příjemných prostorách Centra v přízemí Kulturně-vzdělávacího 
centra u kostela (vchod zezadu od hřiště) nebo po předchozí domluvě u vás 
doma nebo jinde, podle vašeho návrhu

Mimo ambulanci mohou být pracovníci v terénu, zavolejte jim!

Telefon na pracovnice: 730 806 186, 734 392 812
e-mail: sasanka@charitajicin.cz, www.jicin.charita.cz

otevírací doba ambulance v Centru: 
pondělí 9:00–12:00,
úterý 13:00–16:00,
čtvrtek 10:00–12:00, 13:00–16:00
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Dluhy, kam se podíváš

Osobní bankrot má 
nová pravidla

Pan Jan do  poradny přišel poté, co 
do jeho bytu přišel vykonavatel z exe-
kutorského úřadu a požadoval úhradu 
dluhu, nebo odveze veškerý majetek, 
který by v  bytě našel. Pan Jan si půj-
čil peníze od svých rodičů a dal vyko-
navateli 5000 Kč. K  těmto penězům si 
vykonavatel přidal i  notebook, který 
v bytě našel.

Tato návštěva pana Jana přiměla, 
aby svoji situaci začal řešit. Rozhodl se 
navštívit občanskou poradnu a  chtěl 
vědět, co by mohl podniknout a  jaká 
řešení se mu nabízí. Během konzulta-
ce se pan Jan rozhodl řešit svoji situ-
aci prostřednictvím oddlužení (známé 
také jako osobní bankrot). Společně 
s  poradkyní vše začali připravovat. 
Po  novelizaci zákona přišly novinky, 
které pana Jana překvapily. Jednou 
z  hlavních je, že dlužník nemůže po-
dat návrh sám, ale musí tak učinit 
prostřednictvím advokáta, notáře, in-
solvenčního správce, exekutora nebo 
akreditovanou právnickou osobou, 
pokud tedy sám není advokátem nebo 
člověkem s  vysokoškolským diplo-
mem z  oboru ekonomie. Další novin-
kou je mnohem rozsáhlejší komunika-
ce s  insolvenčním správcem a dlužník 
se také nebude muset zúčastnit jed-
nání u  soudu. To jsou ty nejhlavnější 
novinky pro dlužníky, které jsou platné 
od 1. 7. 2017.

A  jak to dopadlo s  panem Janem. 
Nakonec vše zvládl a  oddlužení mu 
bylo povoleno. V současné době čeká 
na  splátkový kalendář, podle kterého 
bude své dluhy hradit.

Ve  chvíli, kdy se člověk dostane 
do dluhové pasti, je velice těžké vidět 
jakékoliv pozitivní řešení takové situ-
ace, ale obvykle existují cesty. Stačí, 
když se člověk rozhodne problémy 
řešit.

Občanská poradna nabízí bezplatné 
odborné poradenství nejen v  oblasti 
dluhů, ale také u  problematiky byd-
lení, práce, rodiny, majetku, ochrany 
spotřebitelů, obětí trestných činů a ji-
ných. Naleznete nás v ulici Vrchlického 
824, Jičín (dům s  pečovatelskou služ-
bou, 3. patro). Spojit se s námi můžete 
telefonicky na čísle 736 472 676 nebo 
e-mailem opjicin@ops.cz. Další infor-
mace o  poradně naleznete na  našich 
webových stránkách www.ops.cz.

Mgr. Kateřina Kaizrová,
sociální pracovnice

Rybářský kroužek Kopidlno: Je vidět 
snaha dětí a chuť něčeho dosáhnout

Naše činnost v druhém pololetí se sklá-
dala z těchto akcí. Nejprve v červenci noč-
ní lov s přespáním ve stanu na Kamensku. 
Rybářské závody v  sobotu 23. září dopo-
ledne v lovu ryb udicí a odpoledne závod 
v  rybolovné technice. I  přes nepřízeň po-
časí se obou závodů zúčastnilo 16 dětí.

Dále se 6 dětí zúčastnilo závodu v  ry-
bolovné technice pořádaného organizací 
Košťálov v  Kundraticích, kde naši závod-
níci obsadili: 6 místo Kubánek Vojtěch, 8 
místo Kubánek Jan, 9 místo Slavík David, 
11 místo Procházka Tomáš, 12 místo Ši-
můnek Štěpán, 13 místo Zárubová Karo-
lína z  15 závodníků. Je vidět snaha dětí 
a chuť něčeho dosáhnout a je už vidět, že 
neobsazujeme jen poslední místa. Dále 
se kroužek schází v  každé úterý od  16.00 
na  Kamensku, kde je možnost přihláše-
ní dalších zájemců o  rybaření a  rybářský 

sport. V  rámci Kopidlenského kvítku jsme 
měli zapůjčeny simulátory lovu ryb a střel-
nice, kam si některé děti z  kroužku přišly 
vyzkoušet lov větších ryb a střelbu na kor-
morána. A co nás čeká? Příprava na zkouš-
ky pro získání rybářského lístku a  povo-
lenky k  lovu ryb a  příprava na  jarní část 
závodů v  rybolovné technice a  na  účast 
v územním kole Zlaté udice, která se koná 
25.–27. května 2018 v Jaroměři. Dále bych 
chtěl poděkovat za příspěvky na tuto čin-
nost městu Kopidlno, Královéhradeckému 
kraji, Českému olympijskému výboru a mi-
nisterstvu školství a  tělovýchovy za  po-
skytnuté prostředky, bez kterých bychom 
tuto činnost nemohli provozovat, a  plně 
doufám, že tato podpora bude pokračovat 
i v dalších letech.

Petrův zdar, Zdeněk Novotný
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Dodržujte min. bezpečnou    
vzdálenost  50 mm mezi hoř-
lavou látkou a komínovým 
tělesem. Tato mezera musí být 
provětrávaná (obložení z palu-
bek, stropní a stěnové kon-
strukce). 

V případě krbů a udíren je 
nutné dodržet vzdálenost mezi  
povrchem topidla a uskladně-
ným palivem . Ve směru hlav-
ního sálání je tato vzdálenost 
800 mm, v ostatních směrech 
200 mm. 

Dbejte na svou bezpečnost a 
zajistěte u  svých spotřebičů 
na plynná, kapalná nebo pev-
ná paliva pravidelné kontroly a 
čištění spalinové cesty opráv-
něnou osobou v oboru komi-
nictví. Dodržujte vyhláškou * 
stanovené lhůty pro čištění a 
kontrolu spalinové cesty, tzn.: 

Kotle do výkonu 50 kW 

Kontrola spalinové cesty:  

1 X za rok 

Čištění spalinové cesty: 

Jestliže netopíte déle než 6 měsí-
ců (sezónní provoz): 

PEVNÁ PALIVA:  2 x za rok  

PLYNNÁ: 1x za rok 

KAPALNÁ: 1 x za rok 

Při celoročním provozu kotle platí: 

PEVNÁ PALIVA:  3 x za rok  

PLYNNÁ: 1x za rok 

KAPALNÁ PALIVA: 2 x za rok 

V případě pochybností o správ-
nosti vydaného dokladu o kon-
trole/ revizi spalinové cesty lze 
objednatelům služeb v kominic-
tví doporučit, aby si zprávu, kte-
rá jim byla na základě jejich 
objednávky vystavena, porovnali 
s příslušným vzorem uvedeným 
ve vyhlášce* (příloha č.3 a 4).  

Spalujete– li vlhké dřevo, zvyšu-
je se množství usazenin, tedy se 
zvyšuje i riziko vzniku požáru 
komínu. 

Dodržujte předepsaný způsob 
topení výrobcem topidla a použí-
vejte palivo určené k topení ve 
vašem spotřebiči.   

Při výměně spotřebičů paliv za 
výkonnější typ je nutná revize 
spalinové cesty.   

Neukládejte žhavý popel do 
plastových popelnic ani jej neu-
kládejte do blízkosti hořlavých 
látek (uskladněné dřevo, uhlí, 
brikety).  

Komíny a topidla 

Domácnost 

Do obydlí zkolaudovaných 
před rokem 2008 doporučuje-
me zakoupit a instalovat kou-
řový hlásič. Jeho jediným úko-
lem je varovat Vás před nebez-
pečnou situací, která by mohla 
vzniknout během doby, kdy 
právě spíte.  Cenová relace se 
pohybuje mezi 200 - 1500 kč. 
Hodnota Vašeho života je ne-
vyčíslitelná.  

 

Umístěte přístroj poblíž obýva-
cích prostor a ujistěte se, že je 
signál slyšitelný také v ložni-
cích. 

Alespoň 1 x měsíčně vyzkou-
šejte přístroj stisknutím testo-
vacího tlačítka. 

Vytvořte pro rodinu únikový 
plán z domu, pakliže by se 
ozval varovný tón alarmu. 

 

Pořiďte si domů univerzální 
hasicí přístroj s minimální 
hasicí schopností 34A. 

Pravidla požární bezpečnosti  

 Komíny a topidla 

 Domácnost 

 V případě požáru 

 Pálení 

 Podnikající fyzické 
a právnické osoby 

Hasičský záchranný sbor Královéhradeckého kraje,  

krajské ředitelství – oddělení stavební prevence, kontrolní činnosti a ZPP  
23.1.2017 

„V případě 

vznícení sazí 

v komíně, 

nehaste 

vodou, ale 

suchým 

pískem“ 

* vyhl. č. 34/2016 Sb. , o čištění, kontrole a revizi spalinové cesty 

„Doporučujeme 

zakoupit a 

instalovat 

kouřový hlásič“ 
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V případě požáru nepanikařte, 
nepohybujte se ve vzpřímené 
poloze, než otevřete dveře, 
sáhněte na kliku, zda není 
horká. Jestliže je klika horká, 
neotevírejte a pokuste se zvo-
lit jinou trasu. 

Hasiče volejte až budete ven-
ku z budovy. 

Do hořícího objektu se nevra-
cejte! Vyčkejte příjezdu hasičů. 

Každý požár jste povinni bez-
odkladně oznámit územně 
příslušnému operačnímu stře-
disku Hasičského záchranné-
ho sboru na telefonním čísle 
112 nebo 150. 

To platí i v případě, že požár 
sami uhasíte a hodláte škodu 
hlásit pojišťovně.  

 

 

Při nahlášení požáru je třeba 
uvést: 

1 . „Kde“ hoří 

2.  „Co“ hoří 

3.  „Kdo“ volá 

 

 

Pálení rostlinného odpadu je 
doporučeno nahlásit územně 
příslušnému operačnímu stře-
disku Hasičského záchranné-
ho sboru. Nahlášením pálení 
nedochází k jeho schválení, je 
pouze evidováno Operačním a 
informačním střediskem 
Hasičského záchranného sbo-
ru Královéhradeckého kraje.  

V případě požáru 

Pálení 

(„skříplé“) nebo jinak zdefor-
mované.  

Nepřekračujte povolenou 
proudovou zátěž u prodlužova-
cích přívodů.  

Užívejte elektrické spotřebiče 
pouze v souladu s návodem 
výrobce.  

Zvýšené opatrnosti dbejte při 
nabíjení el. zařízení obsahující 
Li-On baterie. Nikdy nenabíjej-
te Li-Pol baterie bez dozoru. 
Nabíjecí adaptéry před odcho-
dem z domu vyjměte ze zásuv-
ky. 

Zkontrolujte, zda nejsou pří-
vodní vodiče nebo prodlužova-
cí šňůry zatížené kusy nábytku 

Stránka 2 

„Do hořícího 

objektu se 

nevracejte! 

Vyčkejte 

příjezdu 

hasičů“ 

Evidence slouží jen pro možnost 
ověření místa pálení s možným na-
hlášením požáru.  

Pro online nahlášení využijte odkaz: 

http://paleni.hzshk.cz/ 

 

Podnikající fyzické osoby a právnické osoby 

Jestliže podnikáte, jste mini-
málně povinni dodržovat 
ustanovení § 5 zákona č. 
133/1985 Sb., o požární 
ochraně, ve znění pozdějších 
předpisů.  

   

Pokud doposud neplníte povin-
nosti dle výše uvedeného zákona, 
doporučujeme ve vlastním zájmu 
vyhledat a kontaktovat odborně 
způsobilou osobu v oblasti požár-
ní ochrany, která Vám zajistí služ-
by v požární ochraně. 

 
Zpracoval: Kpt. Bc. Marek Kříženecký, leden 2017 
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Výlov rybníka Zrcadlo 2017

Ať vás odpadky provází celý rok

Letošní výlov mlýneckého rybníka vyšel 
na víkend 3. a 4. listopadu. Počasí bylo sice 
dušičkové, ale i  přesto se přišlo na  tuto již 
tradiční událost podívat mnoho lidí. Naše 
malá vesnička se tak během dvou dnů pro-
měnila na jedno velké parkoviště.

Sbor dobrovolných hasičů tak zapojil 
všechny své síly a  pro návštěvníky výlovu 

připravoval smažené kapry, kteří se zde již 
stali proslulými. Na zahřátí byl pak čaj, sva-
řák či grog. Ti otužilí si mohli dát pivo či limo.

Nezapomněli jsme ani na rybáře, pro kte-
ré bylo připravené speciální menu. První den 
měli guláš a  den následující knedlo-zelo-
-vepřo. K dispozici měli také něco sladkého 
ke kávě, aby si odpočali od ledové vody.

Letošní rok byl jak z  pohledu rybářů, tak 
z  pohledu hasičů úspěšný. Na  hrázi byla 
možnost koupě živých ryb, o něž byl veliký 
zájem.

Velké poděkování patří i  dobrovolníkům, 
kteří od  časného sobotního rána obalovali 
a smažili kapry.

Hana Lhotáková

Tento rok již v červenci začala opravdová 
houbařská sezóna. Houby rostly jako po vý-
buchu jaderné elektrárny, což také pocho-
pitelně přilákalo do  okolních lesů stovky 
houbařů. Sjížděli se sem houbaři jak z  Krá-
lovéhradeckého, tak i  Středočeského kraje. 
U lesa bylo možné potkat klidně i 20 aut a to 
už je opravdu hodně. Lidé vycházeli z  lesa 
s plnými košíky, které měli zaplněné přede-
vším hřiby. Já tu ale nechci psát o úspěšné 
houbařské sezóně pro lidi, protože je potře-
ba, aby lidé věděli, jak po  jejich nájezdech 

vypadá les. Stačí jedna procházka lesem bez 
košíku a uvidíte to, co já!

Po okrajích cest, ale klidně i ve středu lesa 
můžete najít PET lahve, různé obaly od  su-
šenek, sklo, plechovky, nedopalky z  cigaret 
a takhle bych mohla pokračovat dál. Oprav-
du nechutná sbírka. Jen pro informaci, papír 
se rozkládá 4 měsíce, igelitový sáček či taška 
25 let, PET lahev 100 let a sklo klidně i  tisí-
ce let, ale je možné, že se nerozloží vůbec. 
Všechny tyto věci, které v  lese zanecháte, 
mají určitý vliv na životní prostředí, a my tu 

přece nechceme žít ve  špíně, ne? Když se 
tak zamyslíte, není lepší, když někomu něco 
upadne, sebrat to? Neříkám, že odpadky se 
v  lese neobjevují celoročně, ale nejvíc jich 
vždy přibude po sezóně houbařů. Asi proto 
bylo vymyšleno pravidlo „Co si do lesa přine-
seš, to si také odnes!“.

Doufám, že se tu našel alespoň někdo, kdo 
tento článek dočetl do konce, protože si my-
slím, že tohle téma by se přehlížet nemělo.

Hana Lhotáková
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Autoturistická orientační soutěž pro rodiče a děti
Auto klub Kopidlno uspořádal v sobotu 9. 

září 2017 za finanční podpory města Kopidl-
no V. ročník Autoturistické orientační soutě-
že pro rodiče a děti.

Vše začalo prezentací posádek již ve 12.30 
hodin. Následovalo vlastní zahájení a rozpra-
va s účastníky. V letošním roce jsme na star-
tu přivítali „pouze“ 12 posádek z  Kopidlna 
a blízkého okolí, z Mladé Boleslavi, Nouzova 
u Semil, Nymburka, Káraného a Prahy. Sou-
těž je oblíbenou akcí, která se stává již tradič-
ním setkáním motoristů, rodičů a  dětí. Nás 
organizátory to nesmírně těší a vnímáme to 
jako velký závazek soutěž dělat i nadále zá-
bavnou formou a neustále ji vylepšovat.

Start byl v areálu Auto klubu v Kopidlně. 
Jelo se podle jednoduchého itineráře. Délka 
tratě byla 28,85 km, čas na  projetí tratě byl 
stanoven na 60 minut. Trať vedla z Auto klu-
bu Kopidlno přes Budčeves, Nečas, Břístev, 
Chotěšice, Záhornice, Kněžice, Dubečno, 
Židovice, Běchary, Cholenice a zpět do are-
álu Auto klubu v  Kopidlně. První posádka 
startovala ve  14.30 hodin. Posádky cestou 
míjely kontrolní cedule rozmístěné kolem 
tratě a písmena na nich umístěná zapisova-
ly do jízdního výkazu. Současně plnily ještě 
další úkoly jako: zapsat do  jízdního výkazu 
název firmy v  Budčevsi, okolo které projíž-
děly (Aveflor), dále zapsat do  JV, kolikátý 

ročník AOS se letos jede (5), zapsat do  JV 
letopočet bývalé školy v  Běcharech, okolo 
které jeli, (1793) a ještě zapsat do JV jméno 
syna Rumcajse a  Manky (Cipísek). Na  trase 
v Běcharech na návsi před prodejnou je če-
kala malá zkouška zručnosti pro řidiče. Počet 
členů posádky nebyl omezen, POMZ s úkoly 
a  testy na  Auto klubu však plnil vždy řidič 
a jedno dítě.

Po dojezdu je čekal Pěší Orientační Mikro 
Závod cca 500 m v terénu za 30 minut a při 
něm plnění zábavných a  sportovních úko-
lů, a to házení šipek, kuželky, zručnost, hod 
kroužky na  tyčku, střelba z  kuše, lovení ry-
biček, hod na  cíl, lukostřelba a  hod na  koš. 
Po  absolvování POMZ je čekaly dva testy 
z  pravidel silničního provozu pro základní 
školu, které nám dodala paní Lada Kociáno-
vá, koordinátorka BESIP pro královéhradec-
ký region. Po splnění všech úkolů si účastníci 
akce na ohni opékali špekáčky, které dostali 
v průběhu prezentace. 

Vyhlášení výsledků proběhlo již v  17.45 
hod. Všechny posádky dostaly upomínko-
vé předměty, diplom a medaili. Prvních pět 
posádek obdrželo navíc pohár a věcné ceny. 
Poslední posádka dostala navíc cenu útěchy. 
Po vyhlášení vítězů následovala volná zába-
va. V průběhu celé akce bylo zajištěno chut-
né občerstvení. 

Touto cestou děkuji členům Auto klubu 
Kopidlno a všem dalším příznivcům, kteří se 
podíleli na přípravě a zdárném průběhu celé 
akce. Poděkování patří také našim sponzo-
rům, díky kterým jsme mohli tuto soutěž 
uskutečnit. Jsou to již v úvodu zmíněné měs-
to Kopidlno, dále pak Autocentrum Boura 
Činěves, Aveflor Budčeves, Benko Kopidlno, 
Chalupníčková Věra – novinový stánek Ko-
pidlno, Mahulík Pavel – Podlahářství Káraný, 
Slavíková Hana – prodejna průmyslového 
zboží Kopidlno, Uniqa – pojišťovna Městec 
Králové. Ještě jednou všem sponzorům moc 
děkujeme. Bez vás bychom nebyli schopni 
tuto akci uspořádat.

Přijďte si i vy příště vyzkoušet svoji orien-
taci při jízdě a  zručnost při plnění sportov-
ních úkolů. Další ročník soutěže se uskuteční 
8. září 2018. Tento termín akce bude včas 
uveřejněn v  místním tisku a  rozhlasu, sle-
dujte i webové stránky Auto klubu Kopidlno 
www.akkopidlno.cz. 

Jan Gottwald

Výsledky V. ročníku AOS pro RaD 9. 9. 2017
Auto klub Kopidlno v AČR 

Start. číslo Posádka Adresa TB celkem Pořadí

8

Pekárek Zdeněk
Pekárek Daniel
Pekárková Ivana
Pekárková Kateřina

Husova 233, Kopidlno 105 1

5

Gottwald Vít
Gottwaldová Jana
Gottwaldová Lenka
Gottwaldová Hana

Šípková 1868/8, Praha 4 170 2

9

Plachý Petr
Plachá Eliška
Plachá Karolína
Plachá Kateřina

Dvory 19, Nymburk 180 3

11

Sedláček Tomáš
Sedláček Tadeáš
Sedláček Teodor
Sedláčková Andrea

Luční 642, Kopidlno 217 4

7
Červinka Radek
Červinková Anna
Červinková Barbora

Vršce 63 225 5

10

Farský Rudolf
Farský Rudolf
Farský Josef
Farská Jana

Nouzov 839, Semily 239 6

12
Berounská Markéta
Berounská Agáta
Nožičková Blanka

Švermova 373, Kopidlno 250 7

2 Zajíc František
Zajíc Jan Jičínská 41, Kopidlno 361 8

6
Slavík Michal
Slavíková Nikola
Slavík David

Švermova 633, Kopidlno 385 9

3

Ulrichová Jiřina
Ulrich František
Ulrich Luboš
Kvotek Jakub
Pišl Jiří

Havlíčková 1144, Mladá Boleslav 
Nerudova 370, Kopidlno 389 10

4
Mahulík Pavel
Mahulíková Karolína
Mahulíková Pavlína

Hlavní 232, Káraný 656 11

1

Syřiště Josef
Syřiště Tadeáš
Syřiště Matyáš
Syřišťová Michala

Na Vinici 240, Kopidlno 717 12
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Žáci modelářského kroužku opět nezklamali, 
mistr ČR je znovu z Kopidlna

Navazuji tímto článkem na  článek v  čer-
vencových Kopidlenských listech, kde jsme 
popisovali jarní část sezony modelářského 
klubu. Zaměříme se tentokrát na závěr sezo-
ny v podání našich žáků. Seniorské soutěže 
mistrovství republiky, v  době uzávěrky pří-
spěvků do tohoto čísla Kopidlenských listů, 
nás ještě čekají. Naši žáci nám opět letos 
udělali velkou radost. Nutno říci, že trochu 
nečekanou, protože zase tolik zkušeností 
ještě někteří nemají. Po úspěšných krajských 
kolech, kde se podařilo zalétat postupové li-
mity, se na mistrovství ČR probojovala čtve-
řice našich reprezentantů. Z  těch zkušeněj-
ších to byl v  juniorské kategorii Vojta Tichý, 
který postoupil v kategorii A3 a F1H, v kate-
gorii žáků postoupili Matěj Tichý v kategorii 
A3 a F1H, Jan Lambert v kategorii P30 a F1H 
a Patrik Švorc v kategorii P30 a A3.

Mistrovství ČR se letos konalo 7. října 
na Moravě v Boroticích u Znojma. Vzhledem 
k  tomu, že se létalo až skoro na  hranicích 
s Rakouskem, vyjížděli jsme do místa koná-
ní již v pátek a přespávali jsme až do nedě-
le v  zámeckém areálu ve  vesnici Lechovice 
ve  známé vinařské oblasti. Vyrazili jsme 
v  silné sestavě posílené rodičovskými týmy 
Švorcových, Lambertových a  Tichých. Na-
trénováno před vlastním mistrovstvím jsme 
celkem měli. Absolvovali jsme řadu soutěží 
v  září, a  tak jsme byli zvědaví, jak se nám 
bude dařit. Trochu nás zneklidňovala před-
pověď počasí, která slibovala na víkend do-
cela čerstvý vítr okolo 5  m/s, a  to pro mo-
deláře není zrovna moc příznivé. V  pátek 

u společné večeře bylo veselo, kluci i  jejich 
doprovod byli plni očekávání. V sobotu ráno 
jsme se přesunuli na letiště, kde se sešla kon-
kurence 98 soutěžících ze všech krajů repub-
liky. Bohužel počasí vyšlo skoro dle předpo-
vědi. Svítilo sluníčko, vítr foukal čerstvý, ale 
i v takovém jsme již byli zvyklí létat. Ne však 
některé týmy z  jiných krajů. Bylo vidět, kdo 

již nějaké modelářské zkušenosti má a  kdo 
ne. O  rozbitá letadla během soutěže neby-
la nouze. Našim klukům se však karamboly 
vyhnuly. Všechny kategorie, které létáme, se 

Kopidlenská výprava na MČR v Boroticích.

Vojta Tichý – 3. místo v kategorii A3 juniorů. Jan Lambert – 2. místo v kategorii F1H žáků. Patrik Švorc a Jan Lambert – 1. a 2. místo 
v kategorii P30 žáků.
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létají na 5 letů a následně se dosažené časy 
sčítají. Hned v prvních kolech drobné ztráty 
zaznamenali bratři Tichých, ostatní letěli ma-
ximální časy. Významnou úlohu během sou-
těže sehrávali naši koučové, a to Václav Krej-
čík v kategorii P30 a Fanda Zajíc v kategorii 
A3 a  F1H, kteří svými radami a  hecováním 
dodávali klukům odvahu i energii. V dalším 
kole v kategorii F1H ztratil poněkud Honza 
Lambert a ve 4. kole i Patrik Švorc v kategorii 
A3. V kategorii P30 si však Patrik Švorc i Hon-
za Lambert drželi po celou soutěž maximální 
časy. Byli ze všech soutěžících v této katego-
rii jediní, a tak mezi nimi o konečném vítězi 
muselo rozhodnout rozlétávání. V rozletu se 
maximální měřené časy prodlužují vždy o 1 
minutu. Byly to nervy, kluci byli nervózní, 
nikdy žádné rozlétávání ještě nezažili. Také 
oba vypustili své modely tak nešťastně, že 
je vítr srazil hned k zemi. Oba museli rychle 
dotočit gumové svazky ve svých modelech 
a letět znovu. To už oba odstartovali dobře, 
ale více štěstí měl Patrik Švorc, jehož model 
vystoupal výše a dosáhl tak lepšího času než 
Honza Lambert. To bylo slávy, už bylo jasné, 
že si odvezeme hned 1. a 2. místo. Nadešla 
doba počítání výsledků a  i  očekávání, jak 
dopadneme v  dalších kategoriích. Postup-
ně na  výsledkových tabulích přibývaly ko-
nečné výsledky a  nám začínalo být jasné, 
že ještě nějaký cenný kov domů dovezeme. 
Nakonec ještě 2. místo v kategorii F1H přidal 
Honza Lambert a v juniorech v kategorii A3 

byl Vojta Tichý 3. I  další umístění byla vel-
mi dobrá, Patrik Švorc v  kategorii A3 byl 4. 
a Matěj Tichý 5. Ten ještě přidal další 4. místo 
v kategorii F1H a junior Vojta Tichý byl v ka-
tegorii F1H 5. Letošní výsledky jsou bezespo-
ru nejlepší za celou historii klubu. Večer jsme 
si užili malé oslavy při večeři a v neděli ráno 
se vydali spokojeně k domovu.

Důležité však je, že zájem o  modelaření 
v Kopidlně zase trochu narostl. Máme v žá-
kovském kroužku další nové členy, a  to Ši-
mona Joukla a  Erika Kosinu, a  malý Honzík 
Zajíc již také začíná vystrkovat růžky. Doufej-
me, že se brzy zařadí mezi úspěšné modelá-
ře. Tyto letošní úspěchy by rozhodně nebyly 
možné bez podpory rodičů jak Švorcových, 
Lambertových či Tichých. Jejich podpora 

je výrazná, jezdí s  námi po  soutěžích, pod-
porují klub a postupně se i někteří zapojují 
do  soutěžení. Velkou pochvalu a  poděko-
vání si zaslouží Fanda Zajíc a Vašek Krejčík, 
neboť oni jsou ti, kteří se z kluků každý pátek 
snaží vychovávat ty správné modeláře a po-
kračovatele již poměrně slavné kopidlenské 
modelářské tradice. Za  finanční podporu, 
která je vždy až v té první řadě, patří dík měs-
tu Kopidlno. Jen díky této podpoře si mů-
žeme dovolit zúčastňovat se tolika soutěží 
po celé republice a sbírat tak velmi důležité 
zkušenosti. Můžeme tak i skvěle reprezento-
vat klub, město i školu.

Ing. Milan Šafler, 
vedoucí leteckomodelářského klubu

Příprava na rozlétávání v kategorii P30.

Senioři také mistry a vicemistry České republiky
Pro nepřízeň počasí a  obsazení letiště 

v Panenském Týnci se seniorské mistrovství 
volných modelů středních a  malých kate-
gorií konalo až 18. a 19. listopadu. Avšak ani 
tento víkend nebylo zrovna ideální počasí.

V sobotu se létala kategorie F1H, bylo ob-
lačno, teplota okolo 5 °C a  foukal západní 
vítr o síle 5 m/s. Z kopidlenského klubu létal 
František Zajíc a Milan Šafler. Po pěti základ-
ních kolech zůstali s plným počtem sekund 
tři závodníci. Milan Šafler mezi nimi. Medaile 
byla jistá, jen jsme nevěděli, z  jakého kovu. 
Rozlétávací let na  tři minuty úplné rozluš-
tění nepřinesl. Jeden soutěžící odpadl, bo-
jovalo se tedy o zlato a stříbro. Vítr ale zavál 
Milanův model daleko do  remízku a  přistál 
na  vršku koruny břízy. Po  celkem rychlém 
sundání musel ještě opravovat natržený po-
tah křídla. Další let se letěl ze zkrácené vleč-
né šňůry, což s sebou nese jistá rizika. Milan 
ještě seřídil výstřelovou zatáčku a  byl dán 
povel ke  startu. Vše klaplo, ale trochu více 
modelářského štěstí měl jeho soupeř a letěl 

Vlevo Milan Šafler, 1. místo v kategorii A3 – mistr ČR. Vpravo Václav Krejčík, 2. místo v kategorii P30.
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požadované maximum. Milanovi pár sekund 
chybělo, a tak obsadil krásné druhé místo.

V neděli nás přivítalo chladnější a větrněj-
ší počasí. Pro kategorii P30 se zapsal Václav 
Krejčík a  v  kategorii A3 Milan Šafler. Hned 
první let se nepovedl Václavovi Krejčíkovi 
na  sto procent a  dvanáct sekund chybělo. 
Milan letěl bezchybně. Další kolo proběh-
lo v  pořádku, jen modely byly zanášeny 
větrem hodně daleko. Stále sílící vítr byl 
na  hranici pravidel, ale odstartovalo další 
kolo. Někteří modeláři již těžko dohledávali 
své modely. I v tomto kole se našim borcům 
povedlo naletět maximum. Po  tomto kole 

sportovní komise ukončila soutěž pro silný 
vítr nad hranici pravidel (8 m/s). V kategorii 
P30 bylo rozhodnuto a  k  naší velké radosti 
obsadil druhé místo Václav Krejčík. V katego-
rii A3 zůstalo ale deset soutěžících s plným 
počtem sekund. I přes silný vítr musel násle-
dovat rozlet, aby se rozhodlo o vítězi. A tak 
se deset statečných, včetně Milana Šaflera, 
postavilo na  start. Požadované maximum 
(120 sekund) odletěl Milan a ještě jeden sou-
těžící, který však nemohl nalézt svůj model. 
S náhradním modelem v silném větru letět 
nechtěl a  šel dohledávat ztracený model 
před blížící se tmou. Tak Milan Šafler letěl 
svůj vítězný let sám.

Velký úspěch na  těchto mistrovstvích ČR 
potvrdil Milanovu a  Václavovu dlouhodo-
bou výkonnost v jakémkoli počasí. Také díky 
příspěvku města Kopidlna se nám podařila 
sehnat kvalitní guma potřebná pro modely 
kategorie P30. To bylo ostatně vidět i na mis-
trovství mládeže, když Václavovi svěřenci Pa-
trik Švorc (1. místo) a Jan Lambert (2. místo) 
excelovali.

V  odpoledních hodinách bylo ještě vy-
hlášení seriálu soutěží Pražské a Terezínské 
ligy. Kopidlenští modeláři opět stáli na stup-
ních nejvyšších. Milan Šafler vyhrál kategorii 
A3 i F1H, František Zajíc obsadil v kategorii 
F1H druhé místo. V kategorii P30 se o první 
a druhé místo dělili opět Jan Lambert a Pa-
trik Švorc, Václav Krejčík skončil čtvrtý. Jan 
Zajíc skončil pátý v kategorii F1H. Organizá-
toři měli připraveny krásné ceny a diplomy. 
V  podvečer jsme odjížděli se spoustou cen 
plni dojmů, trochu unaveni a vyfoukaní.

Děkujeme všem našim sponzorům a příz-
nivcům.                                            František Zajíc

Vlevo Milan Šafler, 2. místo v kategorii F1H.

V popředí Jan Zajíc, 5. místo v kategorii F1H – 
Terezínská liga.

HC Žralok Pševes: Jarda Pekárek, Luba 
Hyršal.

Žraloci ze Pševse 
nestárnou, slaví 20 let

Je tomu již dvacet let, co vznikl ho-
kejový tým HC Žralok ve Pševsi. V  roce 
1997 vznikl nápad místních „hokejistů“ 
založit si svůj sportovní tým. Přírodní le-
dovou plochu místní vyměnili za zimní 
stadion a začala tak hokejová éra. Hokej 
byl odjakživa součástí jejich života a  je 
dobře, že je tomu tak stále. Z  prvot-
ních zakladatelů a  kluků se stali chlapi 
ve středním věku. Na ledové ploše zača-
li hrát se svými syny a mladíky o gene-
raci mladšími. V pozadí nezůstávají ani 
ti o generaci starší Luba Hyršal a Jarda 
Pekárek. Soupeřům nenechají rozhod-
ně nic zadarmo! Měsíc říjen je každým 
rokem začátkem lední sezony, měsíc 
březen sezonu uzavírá. Sobotní zápasy 
s  týmy okolních vesnic se staly tradicí. 
Aktivním soupeřem se stal tým HC Cho-
lenice, který je tvrdým soupeřem a pra-
videlnou motivací pševeských „Žralo-
ků“. Díky loňskému mrazivému počasí 
si mohli „ Žraloci“ hru vyzkoušet na pří-
rodním stadionu v  Kopidlně a  zavzpo-
mínat tak na  mládí a  zamrzlé rybníky. 
HC Pševes nezahálí ani v  létě. Každým 
rokem v srpnu pořádá za podpory měs-
ta Kopidlna v  obci společenskou akci 
„Sousedské posezení“. Spolu s osadním 
výborem připraví hezké odpoledne pro 
děti i dospělé.

A  proč se hokejový tým stále neroz-
padl? Snad proto, že všichni hrají pro 
radost, dělají něco pro svoje zdraví 
a  udržují dobrou partu. Prohry je ne-
rozdělují, naopak vždy se znovu rádi 
setkávají na  ledové ploše. V minulé se-
zoně odehráli téměř dvacet hokejových 
zápasů a jejich plány pro další roky ne-
končí. I v dalších letech plánují, že jejich 
parta nezanikne. „Žraloci“ vydrží a díky 
nové generaci oslaví dalších dvacet let!

Pavel Hladík
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Kopidlenský fotbal na podzim: 
první místo v tabulce

Vladimír Hnát, trenér mužů: Co znamenají 
tato čísla úvodem? 11, 10, 30, 45, 7, 5 a 1 – 
ne nejedná se bohužel o  návod, jak vyhrát 
ve  Sportce, ale čísla symbolizují podzimní 
výsledky „A“ týmu mužů v soutěži okresního 
přeboru. Jedenáct odehraných zápasů, 10 
vítězství, 30 bodů, 45 vstřelených branek, 7 
inkasovaných, pětibodový náskok na  nej-
bližšího pronásledovatele a první místo v ta-
bulce => s  podzimní sezónou mohou být 
hráči, funkcionáři a fanoušci kopidlenského 
fotbalu spokojeni. Po nelichotivém umístění 
v  loňském roce si většina hráčů uvědomila, 
že bez tréninku a  zlepšeného fotbalového 
přístupu nelze jednoduše porazit takřka 
žádného soupeře. Postupem času byl proto 
vidět nejen nárůst fyzické kondice, ale i fot-
balové kvality a s tím spojeného sebevědo-
mí. Výsledkem jsou pak výše zmíněná čísla 
a zdárně rozehraná sezóna.

Vše odstartoval první zápas ve Valdicích, 
s  loňským účastníkem vyšší soutěže, a  pře-
svědčivá výhra 6:1. Další dva domácí zápasy 
s  Dětenicemi a  Lázněmi Bělohrad B po  vý-
sledcích 11:1 a  3:0 nás již pasovaly na  jed-
noho z favoritů soutěže. Nezaváhali jsme ani 
v dalších utkáních po vítězstvích 4:1, 7:1, 2:1 
a 3:0 (Lužany, Stará Paka, Podhradí a Žluni-
ce). Jediná ztráta přišla v 8. kole, prohra s Mi-
líčevsí mrzí, ale na  těžkém podmáčeném 
terénu se hrál zápas, „kdo dá gól, vyhraje“, 
a  to se po  utěšené střele podařilo našemu 
soupeři. Následovala důležitá domácí vý-
hra s  Hořicemi B, asi objektivně fotbalově 
nejlepším protivníkem. V  desátém zápase 
sice hubená, ale naprosto zasloužená výhra 
1:0 v  Železnici a  v  posledním odkládaném 
zápase další 3 body v derby utkání s Libání 
na umělé trávě v Jičíně po výhře 4:0. Zde je 
potřeba zmínit našeho „dvanáctého hráče“, 
naše fanoušky, kteří po celé utkání i přes vítr, 
zimu a déšť neúnavně povzbuzovali.

Na jaře nás nečekají lehká utkání, ale pev-
ně věřím, že při stávající tréninkové morálce 
bude jaro stejně vydařené jako právě pro-
běhlá podzimní část a  kopidlenský fotbal 
bude jak na hřišti, tak v hledišti přinášet ra-
dostné okamžiky.

Zdeněk Serinek, dorost: Pro fotbalový 
ročník 2017/2018 jsme po  dohodě se sou-
sedním Sokolem Libáň vytvořili společný 
tým pro kategorii staršího dorostu U  – 19 
a  přihlásili jej do  krajské soutěže. Po  pod-
zimní části soutěže jsme obsadili 9. místo (13 
bodů, skóre 42:47), podařilo se nám vyhrát 
4 utkání, 9krát jsme prohráli a jedno utkání 
jsme prohráli na pokutové kopy. Po skonče-
ní ročníku 17/18 moc hráčů neodejde, a tak 
se nabízí možnost ve spolupráci pokračovat 
další ročník fotbalové soutěže. Takto vytvo-

řených týmů v  této věkové kategorii půso-
bí v  krajských soutěžích celkem 12, a  to 6 
v krajské soutěži a 6 v krajském přeboru. Je 
tak zřejmé, že je to věc zcela běžná a nutná 
pro existenci této věkové kategorie na této 
úrovni.

Vladislav Kosina, mladší a  starší příprav-
ka: Okresní soutěže starších přípravek se 
účastnilo 9 týmů. Krom našeho týmu jsou 
to týmy Milíčevse, Libáně, Robous, Lužan, Li-
buně, Železnice, Jičíněvse a Chomutic. Hráči 
jsou ročníku narození 2007 a  mladší. Naše 
sestava – Syřiště Tadeáš, Flodr Josef, Kosina 
Adam, Kořínek Daniel, Šádek Jiří, Sedláček 
Tadeáš, Šamková Karolína, Zikmund Anto-
nín – z  mladší přípravky střídavě zaskakují-
cí Rozsypal Filip a  Zlatník Samuel. V  letošní 
podzimní části náš tým sehrál v  8 kolech – 
16 soutěžních utkání. Z  tohoto počtu jsme 
14krát zápas vyhráli a  ve  dvou případech 
byli poraženi. Soupeřům jsme nastříleli 123 
branek při 28 obdržených.

K této sezóně se dá říci, že se jednalo o vel-
mi úspěšnou, kdy naši hráči hráli s  velkou 
chutí a nasazením. Tým hrál pohledný fotbal, 
který se fanouškům určitě musel líbit. Ano, 
někdy to skřípalo a  rozjezd byl pomalejší, 
ale postupem času se tým rozjel na provozní 
teplotu a soupeře přehrál fyzicky. O celkové 
skóre se přičinili všichni hráči, kteří do zápa-

sů nastoupili, což je určité plus tohoto týmu, 
kde hru nedělá jeden hráč, ale celý tým. Zde 
je na místě pochvala celého týmu, ze které-
ho byli do okresního výběru povoláni Tonda 
Zikmund a  Jirka Šádek. Střelcem podzimu 
byl Táďa Sedláček s 36 brankami.

Okresní soutěže mladších přípravek, hráči 
ročníku 2009 a  mladší, se účastnilo 7 týmů 
(Kopidlno, Milíčeves, Robousy, N+S Paka 
A+B, Hořice, Jičíněves). Naše sestava – Skr-
bek Štěpán, Syřiště Matyáš, Rozsypal Filip, 
Zlatník Samuel, Skrbek Šimon, Vích Samuel, 
Slavík David, Kočka Matěj, Svoboda Daniel 
a  Zarycký Tomáš. V  letošní podzimní části 
tým sehrál v 6 kolech 14 soutěžních utkání. 
Z  tohoto počtu jsme 7krát zápas vyhráli, 1 
remizovali, 6krát byli poraženi, skóre 59:80.

Sezóna pro mladší přípravku začala ve 3. 
kole a ne zrovna růžově. Bohužel na rozehrá-
ní narazila na nejsilnější a  již po dvou ode-
hraných kolech rozehrané soupeře z Robous 
a Milíčevse, se kterými vysoko prohrála. Tyto 
týmy byly nad síly našeho týmu i  ve  zbylé 
části soutěže, ale zápasy se nehrály jen s tě-
mito týmy. Náš tým se postupně zlepšoval 
zápas od  zápasu a  s  ostatními soupeři hrál 
vyrovnaná utkání, ze kterých ve většině pří-
padů odcházel vítězně. K  tahounovi týmu 

FK Kopidlno – starší přípravka na turnaji v Lázních Bělohrad.



48 Kopidlenské listy prosinec 2017

čtvrtletník pro Kopidlensko | periodický tisk územního samosprávného celku | vydává město Kopidlno, IČ: 00271705 | adresa redakce: KVC Kopidlno, 
Hilmarova 86, 507 32 Kopidlno, tel.: 776 080 190, e-mail: kvc@kopidlno.cz | redakční rada: Renata Holubová (předsedkyně), Jana Čtvrtečková, Zdenka Gláserová Lebedová, Lenka Kropáčková, 
Hana Lhotáková, Jiří Machula, Andrea Menclová, Ilona Pluhařová, Oldřich Suchoradský, Jana Tauchmanová | výkonný redaktor: Martin Žantovský | tiskne: TNM Print, Nové Město | ev. č. MK ČR E 
11556 | vyšlo: 15. 12. 2017 | uzávěrka příspěvků do příštího čísla: 9. 2. 2018 | Některé příspěvky v Kopidlenských listech mohou vyjadřovat výhradně názory přispěvatelů. Starší čísla KL je možné 
zakoupit na MÚ Kopidlno. Má-li váš výtisk KL nějaký nedostatek, bude vám vyměněn u prodejce nebo na MÚ Kopidlno, případně vráceny peníze.

Kopidlenské listy

pokračování ze strany 47

Filipovi Rozsypalovi, který v  sezoně zazna-
menal 33 branek, se postupně přidala zbylá 
část týmu a hra se celkově zlepšila.

Na  ukončení sezóny OFS Jičín uspořádal 
pro obě věkové kategorie halový turnaj 
v  Lázních Bělohradu. Starší přípravka celý 
turnaj ovládla a  po  fantastickém výkonu 
zvítězila. A nebyli jsme vyhlášeni pouze jako 
nejlepší tým turnaje, ceny získali i  jednot-
livci. Nejlepším brankářem turnaje byl vy-
hlášen Táďa Syřiště, který přiváděl soupeře 
k  šílenství a  udržel po  celou dobu turnaje 
čisté konto, nejlepším střelcem byl vyhlášen 
Adam Kosina s 5 brankami, který zúročil vět-
šinu přihrávek svých spoluhráčů. Pochvala 

patří všem, byla to radost a  na  řadu přišlo 
i šampíčko.

Díky všem hráčům obou kategorií, asis-
tentům Sedláčkovi, Zikmundovi, Skrbkovi, 
Syřišťovi a fanouškům z řad rodičů a praro-
dičů za podporu našich svěřenců.

Miloslav Havelka, předseda FK Kopidlno: 
Sám za sebe i za celý fotbalový výbor musím 
podzimní část soutěžního ročníku vyzdvih-
nout a  hráče a  trenéry pochválit. Dařilo se 
našim nejmladším fotbalistům, béčko mužů 
se nad očekávání scházelo ve slušném počtu 
a může se pochlubit příjemným středem ta-
bulky, áčko, až na  jednu výjimku, vyloupilo 
všechny týmy a má velmi slušně našlápnuto 

do jara 2018. Náš první tým je veřejností jistě 
nejvíce sledován a zde velký podíl na úspě-
chu přičítám novému trenérovi Vladimíru 
Hnátovi. Jak ho znám, na slova chvály si ne-
potrpí, ale přesto právě on poctivým přístu-
pem a osobním příkladem tým správně pro-
budil a  vyhecoval. Důležitým faktorem pro 
mančaft byl příchod ofenzivního Tomáše 
Klabana, hráče s výbušným tahem na bránu, 
a návrat zraněného útočníka Michala Pout-
níka, na kterého působí Tomáš jako energy 
drink. K těmto dvěma když přičtu bojovníka 
Lukáše Klabana, lehkonohého technika Jéňu 
Dřímala a  dva hráče, kteří zlepšili morálku 
a  přístup, tedy Davida Machačného a  Ada-
ma Nasikovského, tak nám z  toho vychází 
potenciál, který dokázal míč udržet na  po-
lovině soupeře, ulehčit obráncům a  navíc 
střílet góly. Z toho nám vychází chvályhodná 

čísla a tomu odpovídající postavení v tabul-
ce. Jednoduše, je na co se těšit a věřme, že se 
bude na co koukat.

Za  celý klub chci poděkovat fanouškům 
a zdůraznit, že si jich vážíme, a zejména těch, 
kteří chodí pravidelně a  budou nám věrní, 
i když se právě nepojede na vítězné vlně. Ze 
sponzorů patří největší dík městu Kopidlnu, 
podnikatelům Aleši Bendovi a  Aleši Jančo-
vi. Nyní fotbalisty čeká „odpočinek“ a  před 
sebou máme svátky vánoční. Chtěl bych 
všem, kteří týden co týden, víkend co víkend 
na hřištích buď trénovali, nebo se jinak o fot-
bal starali, a napomáhali tak dobrému jménu 
kopidlenského fotbalu, poděkovat a popřát 
příjemné vánoční svátky.

Letošní včelařská 
sezona byla 
v mnohém netypická

Spolek včelařů Kopidlno má na konci 
roku 2017 46 včelařů a včelařský krou-
žek mládeže z 23 obcí a města Kopidlna. 
Včelařský rok 2017 jsme zahájili kontro-
lou zdravotní situace včelstev, kterou 
provedlo rozborem odebraných vzorků 
pracoviště Výzkumného ústavu včelař-
ského v Dole, pobočka Hradec Králové. 
Koncem února jsme byli informováni 
o  výsledku kontroly, který konstatoval, 
že naše včely jsou v pořádku a v podsta-
tě zdravé, takže jsme nemuseli provádět 
jarní nátěr plodu.

Letošní včelařská sezona byla v mno-
hém netypická, jako vždycky… Již 
po  několik let byl dostatek pouze kvě-
tového medu. Později v létě bylo na ně-
kterých místech málo nektaru, medovi-
ce téměř žádná, takže pro někoho byl 
rok 2017 celkem úspěšný, pro jiného 
méně.

Organizace zajišťovala odbornou 
přípravu začínajících i  starších včelařů 
účastí na  přednášce v  Židovicích. Pro 
včelaře z širokého okolí proběhl v květ-
nu v  Židovicích Okresní včelařský den. 
Pro veřejnost uspořádala organizace 
v březnu společně se zahradnickou ško-
lou v  sokolovně v  Kopidlně včelařský 
ples s hudbou Hradní stráže Formáneč-
ka. Za  podpory organizace, jmenovitě 
přítele Šoltyse, pracoval ve  škole v  Bě-
charech žákovský včelařský kroužek se 
šesti dětmi.

Včelaři se i  letos představili na  Kopi-
dlenském kvítku, kde měli svůj vlastní 
stánek díky Františkovi Smolíkovi s dět-
mi.

A to vše i díky finanční podpoře měs-
ta Kopidlno.

Šárka Lojdová, předseda ZO Kopidlno

ilustrační foto


